
Novine u hirurgiji VMA

UGRADWA VE[TA^KE 
PLU]NE ARTERIJE

L
ekari Klinike za grudnu hirurgiju i Klinike za kardiohirurgiju VMA
nedavno su,  po prvi put u našoj zemqi, izveli  jedinstveni zahvat
ugradwe vešta~ke plu}ne arterije kod pacijentkiwe M.V. (62) koja je

bolovala od tumora levog plu}nog krila koji je urastao u plu}nu arteri-
ju.

U ovakvim situacijama naj~eš}e se praktikuje radikalni hirurški
zahvat odstrawivawa celog plu}nog krila (pulmektomija). Hirurzi VMA
uspeli su da odstrane tumor u celosti uz odstrawivawe gorweg re`wa
(lobektomiju), a resekcijom plu}ne arterije i zamenom reseciranog dela
vešta~kim krvnim sudom prakti~no je sa~uvan i potpuno restituisan
dowi re`aw koji predstavqa više od 50 odsto  funkcionalnog dela
plu}nog krila. Postoperativni tok je protekao uredno, a kontrolna
snimawa pokazala su odli~nu prohodnost rekonstruisane plu}ne
arterije i kompletnu funkcionalnost preostalog dela plu}nog krila.

Uprava VMA je ponosna na najnoviji uspeh wihove hirurške škole.

3Vojni veteran Maj, 2010.
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Z
ahvaquju}i pomo}i narodnog posla-
nika Konstantina Arsenovi}a, 25.
maja ove godine, potpredsednik Vla-

de Srbije dr Jovan Krkobabi} qubazno
je primio urednika „Vojnog veterana“ u
svom kabinetu, u Nemawinoj 11, i odgo-
vorio na pitawa o reformi sistema
PIO.

Vojni veteran: Gospodine potpred-
sedni~e, u toku je rad na promenama u si-
stemu PIO. Dokle se stiglo i kakva
rešewa se predvi|aju za vojne osigura-
nike?

Dr Krkobabi}: Reforma sistema
PIO je u toku. Radni materijal je
pripremqen, a nacrt Zakona još nije
prošao kroz Vladu Srbije. Ono što je
novo u tom sistemu jeste da se od ~etiri
dosadašwa fonda penzijsko-invalid-
skog osigurawa – fonda zaposlenih,
fonda vojnih osiguranika, fonda samo-
stalnih delatnosti i fonda zemqorad-
nika pravi jedan. Izvršena je integra-
cija i ura|en je jedinstven PIO. Kada se
radi o pravima korisnika penzija taj
deo apsolutno nije diran. Taj deo ostaje
i nastojali smo da taj deo zaštitimo do
kraja. Dakle, penzije u sva ~etiri fon-
da, ostaju netaknute i wih niko ne}e di-
rati. To zna~i, postoje}a prava penzio-
nera su unutar sistema apsolutno sta-
bilna i niko ih ne dovodi u pitawe. Što
se ti~e sistema ostvarivawa prava, tu
su nastale odre|ene promene; pored
ovoga što su fondovi integrisani u je-
dinstven sistem, podignut je dowi prag
za odlazak u penziju, gorwi prag je ostao
po zakonu isti, s tim da se do 65 godina
sti`e do 2020. godine. Kod invalidskih
penzija nema nikakvih promena. To zna-
~i, prva kategorija invaliditeta proiz-
vodi istovremeno i pravo iz PIO, dru-
ga i tre}a kategorija invaliditeta, u
stvari, ostvaruje invaliditet ali inva-
liditet koji omogu}ava rad na lakšim

poslovima, što podrazumeva i dokvali-
fikacije, prekvalifikacije, doškolo-
vavawe, posle le~ewe i iznala`ewe
odgovaraju}ih poslova i radnih mesta
koja odgovaraju sposobnosti tih lica ko-
ja su invalidizirana ali ne u meri da
bi mogli da ostvare pravo na invalid-
sku penziju. Što se ti~e vremena obra-
~una penzija, penzije se kod svih civil-
nih penzionera obra~unavaju tako što
se uzima radni sta` od 1970, otkad je
uvedena statistika; kod vojnih penzio-
nera to je 1996. godina, što je tako|e sa-
svim dobro. Naravno, tu je nešto malo
oštriji odnos nego što je bio do sada
tako da ne bi dolazilo do toga da, reci-
mo, jedan ~ovek sa ni`im ~inom odlazi
u penziju ve}u od one s kojom je ju~e
otišao general i tako daqe. Dakle, ne-
ko ujedna~ewe je napravqeno kod naj-
više i najni`e penzije; najviša penzija
je 3, 8 prose~nih zarada, kao najviši ko-
eficijent, a najni`i koeficijent bi}e
nešto oko 11.000 dinara, sem poqo-
privrednika gde je taj dowi prag podig-
nut sa sadašwih osam za još jedan odsto
bruto li~nih dohodaka, tako da }e taj
prag biti i za wih nešto povoqniji. 

Što se ti~e uskla|ivawa penzija i
wihove indeksacije, ono }e i}i dva pu-
ta godišwe . Vodimo bitku sa me|una-
rodnom zajednicom oko toga. Penzije su,
kao što znate, zamrznute do aprila
2011. U aprilu i oktobru 2011, i u apri-
lu 2012. penzije }e se uskladiti sa za-
radama u javnom sektoru. Javni sektor je
sve ono što se finansira iz buxeta,
ukqu~uju}i tu i velika javna preduze}a
sistema. Moglo bi se re}i, to je sve ono
što je dr`avni sektor u ovom trenutku,
ali ne samo dr`avni nego i onaj bivši
društveni, u okviru javnog, koji još nije
privatizovan i nije mu promewen sta-
tus. U svakom slu~aju, do oktobra 2012.
penzije }e se uskla|ivati sa zaradama u
javnom sektoru dva puta godi{we, a po-
sle 2012. tako|e }e se uskla|ivati na

šest meseci, s tim da }e pratiti rast
inflacije plus rast bruto društvenog
proizvoda. 

Vojni veteran: U ve}ini dr`ava u
svetu socijalno osigurawe vojnih osigu-
ranika je autonomno kao {to je bilo ure-
|eno i Zakonom o Vojsci Jugoslavije. Ko-
ji su razlozi da se taj sistem napusti?

Dr Krkobabi}: Pazite, što se mene
li~no ti~e, da vi ne biste bili u zablu-
di, ja nisam ~ovek koji je tra`io da se
to osigurawe prikqu~i jedinstvenom
sistemu PIO, to je stvar politike dr-
`ave, Ministarstva odbrane i onih koji
o tome odlu~uju. Što se mene ti~e, to je
ina~e izuzetno mali segment u odnosu na
ukupan sistem koji ima 1 650 000 kori-
snika penzije. Zna~i, vas svih korisni-
ka vojne penzije zajedno je oko pedese-
tak hiqada, a od januara idu}e godine
aktivnih qudi (u Vojsci) ima}ete naj-
više oko 35000. A tih trideset ili
35000 aktivnih ne}e biti u stawu ni na
koji na~in da pokrivaju troškove iz do-
prinosa za penzionere kojih ima skoro
duplo više. Penzija se ostvaruje po tri
osnova: radni sta`, godine `ivota i
uplata doprinosa. Potrebno je da na-
vršiš radni sta` recimo 40 godina, da
imaš 60 ili 65 godina `ivota (zavisi
od toga u kom trenutku to posmatraš), i
da si uplatio doprinos za sve te godine
za penziju. I na taj na~in se izra~una, od
tvoje penzije }e zavisiti i tvoj li~ni
bod. Taj li~ni bod mo`e da vu~e do 3, 8
prose~nih zarada. To zna~i, ako je zara-
da 35 000 dinara, to se pomno`i sa 3,8
pa izra~una kolika }e ti biti penzija
ako imaš najvišu platu; ako si radio
neki mawe pla}eni posao onda }e to bi-
ti toliko koliko jeste. Penzije se kre}u
izme|u 8000 i 102000 dinara. Naravno,
onaj koji je otišao u penziju sa 15 godi-
na sta`a, a radio neke pomo}ne poslove
i pla}ao najni`u osnovicu osigurawa,
ima}e mawu penziju.

Uglavnom, jedno je sigurno, prava
koja su ostvarena ne}e se dirati, a u bu-
du}e prava }e se ostvarivati po progra-
mu koji je nešto stro`iji od prethodnog. 

Vojni veteran: Šta }e biti sa dugo-
vima i potra`ivawima korisnika vojne
penzije posle integracije Fonda SOVO
u PIO Srbije? Re~ je o potra`ivawu po
~l. 75 Zakona o VJ, uve}awu penzijskog
osnova zbog slu`be u odgovaraju}im
uslovima i na rukovode}im du`nostima
i vanrednom uskla|ivawu od 1. januara
2008. za 11, 06 odsto i drugim
potra`ivawima.

Dr Krkobabi}: Ja sam svojevremeno
postigao koalicioni sporazum sa našim
partnerima oko toga da se izvrši van-
redno pove}awe penzija u novembru
2008. godine. To pove}awe penzija od 10
odsto dato je i vojnim penzionerima ia-
ko vas nije sledovalo. Isterao sam to
zato što sam hteo da svi podele istu
sudbinu i koalicioni partneri prista-
li su na to.
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Razgovor s potpredsednikom Vlade
Srbije dr Jovanom Krkobabi}em

[TITIMO
STE^ENA PRAVA
Predsednik vašeg udru`ewa Qubomir Dragawac i

Kosta Arsenovi} znaju da sam bar deset puta bio i kod
ministra odbrane i kod wegovog dr`avnog sekretara

zadu`enog za socijalnu politiku i kod svih, a naro~ito
kod ministra za finansije. Tra`io sam da se dug prema
korisnicima vojne penzije reši. U po~etku je iznosio

oko osam milijardi dinara, a sad je ve} prešao
jedanaest milijardi. Upozorio sam ih da }e taj dug, ako
budu ~ekali, iza}i na petnaest milijardi, i da }e to

biti ozbiqan problem...



Što se ti~e 63 penzionera iz Crne
Gore, koji su skoro godinu dana bili bez
penzije, ja sam i to “na no`” isterao i ti
qudi su ostvarili pravo na penziju.

Što se ti~e vašeg duga, do sada sam
barem deset puta intervenisao, ali pa-
zite - sve do prvog januara, kad ovaj za-
kon bude stupio na snagu, vi imate pose-
ban sistem i taj sistem je u direktnoj in-
gerenciji Ministarstva odbrane i
vašeg fonda za penzijsko i invalidsko
osigurawe. Rekoh ve} da sam bar deset
puta insistirao da se ti dugovi reše.
To znaju i predsednik vašeg udru`ewa
Qubomir Dragawac i Kosta Arsenovi},
znaju da sam bar deset puta bio i kod mi-
nistra odbrane i kod wegovog dr`avnog
sekretara zadu`enog za socijalnu poli-
tiku i kod svih, a naro~ito kod mini-
stra za finansije. Tra`io sam da se taj
dug reši. U po~etku je iznosio oko osam
milijardi dinara, a sad je ve} prešao
jedanaest milijardi. Upozorio sam ih da
}e taj dug, ako budu ~ekali, iza}i na pet-
naest milijardi, jer su tu kamate i sud-
ski troškovi, i to mo`e da bude veliki
problem. Nije moje da komentarišem za-
što je to tako, ali je o~ito da to nije u
prvom planu u odnosu na neke druge pri-
oritete.

Vojni veteran: Ipak, o~i korisnika
vojne penzije su uprte u vas. Misle da
mo`ete više da im pomognete. 

Dr Krkobabi}: Tako to mo`da iz-
gleda, ali kad sedite ovde preko puta
mene, ovo je Jovan Krkobabi}, znajte da
sam najmawe deset puta do sada
obavqao razgovore oko toga duga i upo-
zorio i ministra za finansije i mini-
stra odbrane i Jovi~i}a wegovog dr`av-
nog sekretara i direktora Fonda SOVO,
sve sam ih upozorio da }e to biti izu-
zetno te`ak problem za dr`avu. Tu su

hiqade tu`bi ve} u pitawu, tu je ~itav
niz drugih problema; neki }e oti}i i do
Strazbura oko ni~ega, u stvari, oko ne-
~ega što dr`ava priznaje za dug; ona zna
da je toliko du`na, pitawe je sada oce-
ne onih koji ocewuju da li to mogu u ovom
trenutku da isplate. Ja sam tra`io -
dajte da sednemo qudi, napravite neki
plan pa ka`ite, evo po~iwemo danas pa
}emo to završiti u narednih deset ra-
ta, za dve godine, pa }emo qudima is-
platiti i tako daqe. Tako sam ja ispla-
}ivao zaostale penzije civilnim penzi-
onerima. Me|utim, da me razumete, ovde
ja nemam nikakvu ingerenciju, i otuda
nisam u stawu da vam ka`em - evo qudi
to }u vam ja završiti. Da je zakon donet,
budite sigurni da bi se onda grdno po-
sva|ali ili bi ovo bilo završeno. Ali,
pošto to nije u mojoj ingerenciji ostalo
mi je jedino da apelujem na nadle`ne.

Vojni veteran: Budu}i da Fond SO-
VO ulazi u sastav PIO Srbije, ko }e ko-
risnicima vojne penzije pla}ati uve}a-
ne troškove stanovawa, naknade za
poboqšawe materijalnog polo`aja i
druge naknade?

Dr Krkobabi}: Naknade za uve}ane
troškove stanovawa i druge naknade
nisu u okviru penzijskog fonda, u okvi-
ru penzija, to se iz drugih sredstava na-
dokna|uje i to }e buxetski biti utvr|e-
no na drugi na~in i opet }e Ministar-
stvo odbrane ili neko drugi taj deo oba-
veza pokrivati, to nema veze sa penzij-
skim osigurawem, penzijsko osigurawe
je o~iš}eno od svih davawa koja nisu
vezana direktno za penzije.

Vojni veteran: Vojni penzioneri se
plaše da to ne}e biti adekvatno
rešeno, da se ne}e poštovati speci-
fi~nost vojne profesije.

Dr Krkobavi}: Prava qudi }e biti
ispoštovana do kraja, ne}e biti diskri-
minacije po bilo kom osnovu, verskom,
nacionalnom , rasnom, politi~kom, da
ne govorim o tome da }emo voditi borbu
protiv kriminala, pojedina~nog i orga-
nizovanog. Naša je opcija stvarawe so-
cijalno pravedne dr`ave i na tome gra-
dimo celu filozofiju. Penzioneri i
svi qudi koji ̀ ive sada u ovakvim uslo-
vima, pa i svi drugi sem biznismena i
velikih tajkuna, nadam se da ovaj pro-
gram razumeju, jer je blizak svakom ~o-
veku, svakoj porodici. Amerika prelazi
na dr`avni intervencionizam, kakav
liberalni kapitalizam, taj kapitali-
zam nas je strpao tu gde smo. U svakom
slu~aju, PUPS je partija koja zastupa in-
terese najugro`enijih kategorija gra|a-
na ove zemqe, svih socijalnih kategori-
ja, od penzionera, invalida, boraca, ne-
zaposlenih, otpuštenih sa posla, izbe-
glica, proteranih itd. Protiv je svih
vidova diskriminacije i protiv svih
vidova raznoraznog terorizma, pojedi-
na~nog i organizovanog kriminala. 

Vojni veteran: Ostaje ~iwenica da
mnogi zahtevi vojnih penzionera nisu
ispuweni a me|u wima je najva`niji zah-
tev: da Fond SOVO ostane u nadle`no-
sti Ministarstva odbrane.

Dr Krkobabi}: Ja vam lepo ka`em
da ni na koji na~in nisam insistirao ni
tra`io da se vojni penzioneri ukqu~e u
ovaj sistem. To morate da razumete. To
je, da tako ka`em, širi projekat dr`a-
ve i zakqu~ak je donet još ranije, još
pre dve-tri godine; zakonom je predvi-
|eno da se integrišu svi fondovi i ja
sam samo nastavio tamo gde su oni po~e-
li a ništa nisu uradili. I od sada }e-
mo biti zajedni~ku bitku za ostvari-
vawe naših prava. A da bismo tu bitku
dobili do kraja, da ne izgubimo i ono
što imamo i više od toga, trebalo bi da
budemo svesni svoje pozicije; moramo se
udru`iti i organizovati da bijemo tu
bitku zajedno. 

Vojni veteran: Ima li vremena i
mogu}nosti da se nešto popravi u pred-
logu Zakona što se odnosi na vojne pen-
zionere?

Zakon je završen i usaglašen sa
svima u radnoj grupi i tu nema potrebe
više ništa da se popravqa što se ti~e
zakona. Ono što je ostalo van zakona ni-
je ni trebalo da bude u zakonu. Da li }e-
te vi dobiti neku naknadu za stanovawe
ili neku drugu naknadu to nema nikakve
veze sa zakonom o penzijskom osigurawu.
Da li }e neki invalid dobiti pomo},
razumete me, pa to nema veze, tu je Mi-
nistarstvo za socijalnu politiku, i ono
je zadu`eno da rešava socijalne pro-
bleme zemqe i pojedinaca u toj zemqi i
da završava taj posao, nije to posao pen-
zijskog osigurawa. Penzijsko osigurawe
rešava pitawe obezbe|ewa sredstava i
isplatu penzija.

Razgovarao Miladin Petrovi}
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Urednik „Vojnog veterana“ u razgovoru sa dr Jovanom Krkobabi}em



QUBOMIR DRAGAWAC,
predsednika UVPS

“Poštovani gospodine ministre,

U
dru`ewe vojnih penzionera Srbije, u
decembru 2009. godine pokrenulo je
inicijativu za rešavawe aktuelnih

problema socijalnog osigurawa vojnih
osiguranika. Problemi i predlozi za
wihovo pravi~no i svrsishodno reša-
vawe dostavqeni su potpredsedniku
Vlade Republike Srbije, ministru od-
brane i ministru rada i socijalne poli-
tike. Kabinet potpredsednika Vlade je
odgovorio da je naš predlog uputio nad-

le`nom Ministarstvu za rad i socijalnu
politiku a Ministarstvo za rad i soci-
jalnu politiku odgovorilo da je predmet
upu}en Ministarstvu odbrane ~iji }e
predstavnici biti u radnom timu Vlade
za izradu predloga za izmenu i dopunu
Zakona o penzijskom i invalidskom osig-
urawu. Ministarstvo odbrane na podne-
tu inicijativu nije odgovorilo niti je bi-
lo koga iz Udru`ewa konsultovalo po
pitawu reforme penzijskog i invalid-
skog osigurawa.

Udru`ewe vojnih penzionera zajed-
no sa organima Fonda za SOVO do sada je
više puta argumentovano obrazlagalo da
predlog za integraciju socijalnog osigu-
rawa vojnih osiguranika u sistem PIO
zaposlenih nije ni pravi~an ni svrsisho-
dan, jer ne uva`ava evidentne specifi~-
nosti vojne slu`be, ste~ena prava i mo-
`e destimulativno delovati na oprede-
qewe za vojnu slu`bu u budu}e. Takvo
rešewe nije ni u skladu sa uporedno-
pravnom praksom u ve}ini dr`ava.

U skladu sa tim Udru`ewe smatra
da sistem socijalnog osigurawa vojnih
osiguranika treba urediti na na~elu au-
tonomnosti u organizacionom, finansij-
skom i normativnom pogledu.

Da bi se ovo ostvarilo neophodno je:
• Izmeniti Zakon o ministarstvima

Vlade Republike Srbije, tako da soci-

jalno osigurawe vojnih osiguranika bude
stavqeno u nadle`nost Ministarstva
odbrane;

• Izraditi i doneti Zakon o soci-
jalnom osigurawu vojnih osiguranika ~ija
bi polazna osnova bila postoje}a regula-
tiva uz potrebne izmene i uskla|ivawa;

• Alternativa navedenom bila bi:
Da se socijalno osigurawe vojnih osigu-
ranika uredi kao posebno poglavqe u Za-
konu o PIO zaposlenih Srbije;

Ovi predlozi usmereni su ka kvali-
tetnijem ure|ivawu sistema socijalnog
osigurawa vojnih osiguranika i raz-
rešavawu brojnih problema od kojih po-
sebno isti~emo.
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Ministar odbrane Dragan [utanovac 
informisao vojne penzionere

BOLNE
REFORME

Zbog isplate duga korisnicima vojne penzije, koji je nastao u
periodu od 1. avgusta 2004. do 30. novembra 2007, na osnovu

pravosna`nih i izvr{nih presuda, postoji realna opasnost da
do|e u pitawe redovna isplata vojnih penzija 

M
inistar odbrane Dragan Šutanovac inforimisao je, 24. maja ove godine, u pre-
punoj sali Medija centra “Odbrana”, predstavnike Udru`ewa vojnih penzione-
ra Srbije - ~lanove Glavnog odbora, predstavnike op{tinskih i gradskih odbo-

ra i drugih tela i organa Udru`ewa, kao i goste, o aktuelnim koracima u reformi
sistema odbrane i naporima koje Ministarstvo odbrane ula`e u prevazila`ewu
problema sa kojima se susre}u vojni penzioneri. 

Informisawu su prisustvovale i najodgovornije starešine iz Ministarstva
odbrane nadle`ne za pitawa statusa, socijalnog osigurawa i standarda vojnih pen-
zionera: brigadni general Sla|an \or|evi}, na~elnik Uprave za kadrove, pukovnik
Sla|an Risti}, na~elnik Uprave za tradiciju, standard i veterane i pukovnik Mi-
lojko Milovanovi}, direktor Direkcije za vojne osiguranike. Udru`ewe vojnih pen-
zionera Srbije predstavqao je predsednik Qubomir Dragawac.

Zahvaliv{i se ministru [utanovcu i wegovim saradnicima {to se odazvali na
poziv Udru`ewa da informi{u korisnike vojne penzije, predsednik Udru`ewa
Qubomir Dragawac istakao je da je ministar Šutanovac prvi zvani~nik tog ranga koji
se sastao sa vojnim penzionerima, istakav{i napore koje Ministarstvo ula`e u
rešavawe problema vojnih penzionera.    

Ovom informisawu prethodio je susret ministra Dragana [utanovca i pred-
sednika UVPS Qubomira Dragawca kad su se i dogovorili da ministar na ovakav
na~in informi{e vojne penzionere. Ministru je tada uru~en dopis sa pitawima u
kome se, u sa`etom obliku, iznose skoro svi zahtevi koje je Udru`ewe posledwih
godina upu}ivalo nadle`nim dr`avnim organima: 

DRAGAN ŠUTANOVAC,
ministar odbrane

M
inistar Šutanovac je na po~etku
informisawa iskoristio priliku
da vojne penzionere upozna sa naj-

va`nijim rezultatima Ministarstva
odbrane u proteklom periodu sa akcen-
tom na profesionalizaciji Vojske Sr-
bije i podizawu ugleda te institucije u
društvu.

On je izneo podatke koji svedo~e
da je raspolagawe nov~anim sredstvima
u MO danas daleko efikasnije nego
prethodnih godina i da vojni buxet, ia-
ko smawen usled ekonomske krize, uspe-
va da podmiri troškove u koje spadaju i
vojne penzije. 

Podvukao je da oko 80 odsto vojnog
buxeta odlazi na personalne troškove
ocenivši da to predstavqa veliki na-
por za sistem koji ne raspola`e sa
dovoqno novca naro~ito za zna~ajnije
projekte opremawa. 

“Da bi sistem bio samoodr`iv i
funkcionalan”, veli ministar [utano-
vac, “treba da bude 40 odsto personal-
nih troškova, 30 odsto operativnih i 30
odsto investicionih. Mi imamo situa-
ciju da imamo 80 odsto personalnih
troškova a to su plate i penzije.Zna~i
od naših 709 miliona eura 80 odsto od-
lazi na plate i penzije ovakve kakve je-
su sada, zna~i mawe od 20 odsto mi ima-
mo novca za izvo|ewe profesionaliza-
cije i za nabavku naoru`awa i savreme-
ne vojne opreme, što je verujte mi ispod
svakog nivoa koji postoji bilo gde na
svetu. 

Ono što je tako|e jako va`no to su
primawa u sistemu. Godine 2007, kada



Propisi i regulative: Zakonom o
ministarstvima Vlade R. Srbije, soci-
jalno osigurawe vojnih osiguranika dato
je u nadle`nost Ministarstva za rad i
socijalnu politiku. Ovakvo rešewe u
praksi se pokazalo kao veoma loše i
potpuno nesvrsishodno. Poslovi iz ovog
domena nisu preuzeti ve} je to i daqe ra-
dilo MO mimo zakona i parcijalno.

Zakonom o Vojsci Srbije izmewene
su odredbe o uskla|ivawu penzija i one
se više ne uskla|uju sa kretawima plata
profesionalnih vojnika. Kao posledica
toga rešewa, sada postoje ~etiri katego-
rije korisnika vojnih penzija istog ~ina
i polo`aja u momentu penzionisawa a

razli~itih iznosa penzija od 15 - 45 od-
sto.

Kršewe propisa na štetu vojnih
osiguranika: -Neprimewivawe ~lana
75. Zakona o VJ, da plata po ~inu i polo-
`aju oficira ne mo`e biti mawa od 3 ne-
to zarade zaposlenih u R. Srbiji nije
poštovana pa su plate profesionalnih
lica umesto 3 iznosile 0,7 do 1,2 prose~-
ne zarade, zbog ~ega su vojni penzioneri
podneli nekoliko desetina hiqada tu-
`bi.

• Uredbom Vlade SRJ o platama
profesionalnih vojnika u 2005. godini
došlo je do pada prose~ne plate po ~inu
i polo`aju podoficira ispod doweg mi-

nimuma 65 odsto od prose~ne plate ofi-
cira, zbog ~ega su podnete brojne tu`be
za naknadu štete.

• Neprimewivawe Uredbe o plata-
ma profesionalnih vojnika od 1. 8. 2004.
godine došlo je do neuskla|ivawa dela
penzija, zbog ~ega je podneto više hiqa-
da tu`bi i prose~no se duguje vojnim pen-
zionerima 3 do 4 mese~ne penzije.

• Zbog nedostatka nov~anih sred-
stava Fond za SOVO u periodu od 1.12.
2005. do 31.12. 2009. godine nije obra~u-
navao i upla}ivao propisane doprinose
za zdravstveno osigurawe i poboqšawe
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smo mi došli u Ministarstvo, tada je
bilo oko 52.000 penzionera sa prose~-
nom penzijom od 30.500 dinara a danas
je prose~na penzija gotovo 39.000 dina-
ra i ima nešto mawe vojnih penzionera
jer je prakti~no mawa vojska. Današwa
vojna penzija je ve}a od plate u Mini-
starstvu odbrane ukqu~uju}i svu vojsku
i ve}a, naravno, i od republi~kog pro-
seka. Znam da }e neko re}i da ste svi vi
odlazili u penziju sa visokim ~inovima
i da zato imate visoke penzije itd. Me-
|utim, to pokazuje da sistem u vaše vre-
me nije bio adekvatan jer nije logi~no
da svi završe kao pukovnici; naprosto
taj sistem ne mo`e tako da funkcio-
niše nigde, ni u firmi jednoj ne mo`e-
te svi da završite kao direktori jer
ima jedan direktor… I mi smo u novoj
sistematizaciji i formaciji u okviru
Ministarstva i cele vojske struktuisa-
li tako da ima u proseku znatno mawe
visokih ~inova nego što je bilo ranije.
Recimo da je u Ministarstvu odbrane
bilo 450 pukovni~kih mesta, sad smo ih
smawili na oko 150, zna~i tri puta
mawe. Ideja nam je da samo najboqi mogu
da napreduju do kraja i da neko mo`e su-
tra kao kapetan da ode u penziju. Svugde
gde se zaposlite u dr`avi kao refe-
rent, ukoliko niste spremni da se ško-
lujete daqe, ukoliko ne dajete sve od
sebe na poslu, ostajete referent do
penzije. Zašto to govorim, zato što uko-
liko svi idu do visokih ~inova onda i
penzije idu do visokih, onda se ne zna
ko je tu dobar a ko loš i onda ceo sistem
trpi. Imali smo situaciju pre samo ne-
koliko godina da ~inova potporu~nika,
poru~nika, kapetana do ~ina majora bu-
de prakti~no koliko pukovnika. Zna~i
da je bilo nenormalno mnogo visokih
oficira... Sada pravimo jednu finu pi-
ramidu kadrova u kojoj se sve ta~no zna.
Kada razgovaram sa strancima, oni od-
mah pitaju, prvo, koliko je vaše u~eš}e
u bruto doma}em proizvodu sa buxetom,
drugo pitawe - struktura buxeta i tre}e
pitawe - kadrovska mapa. I kada poka-
`ete ta tri pitawa oni znaju da li je
vaša vojska struktuisana na moderan
na~in ili nije. Kadrovska mapa koja je
postojala ovde do pre nekoliko godina
bila je totalno neuravnote`ena, bila je
totalno ispresecana i nije imala nika-
kvu funkcionalnu sposobnost. Svi su

napredovali pa sad ko je dobar taj je za-
slu`io a ko nije wemu sleduje. Ukinuli
smo to gde sleduje, sleduje samo onome
ko se trudi i mislim da je to za ceo si-
stem jako dobro.”

Ministar je podsetio da je u okvi-
ru nedavne reorganizacije Ministar-
stva odbrane osnovana i Uprava za tra-
diciju, standard i veterane koja }e se
ubudu}e baviti i problematikom koja je
i bila tema sastanka sa ~lanovima
Udru`ewa.

“Kao što znate”, rekao je ministar
[utanovac, “oganizacijom i sistemati-
zacijom u Ministarstvu formirali smo
Upravu za tradiciju, standard i vetera-
ne za nešto što sam smatrao da postoji
kao potreba imaju}i u vidu da je bilo ne-
prirodno da naše Ministarstvo nema tu
upravu koja se brine o veteranima, tra-
diciji i standardu i mislim da sa ovim
dobijamo na jednom kvalitetu sa kojim
mo`ete i vi da imate odre|eno o~eki-
vawe, jer ka`em to je nešto novo a na-
dam se da }e biti jedna od va`nijih,
uspešnijih uprava koja se bavi celokup-
nim vojnim pitawem”, istakao je mini-
star. 

Osvr}u}i se na pojedine tvrdwe da
je on “uni{tio vojsku”, ministar je izneo
slede}e ~iwenice: 

“U momentu kad sam do{ao u Mini-
starstvo bilo je 36.220 pripadnika Mi-
nistarstva i Vojske. A za one koji govo-
re da sam ja uništio vojsku, smawio
broj~ano stawe itd. da ka`em samo da je
sada{we brojno stawe 38.700, što zna-
~i da danas prakti~no imamo 2.500 pri-
padnika MO i Vojske Srbije više nego
što smo imali pre tri godine kada sam
ja postao ministar odbrane. Na`alost,
oni koji su kritizeri obi~no ne gledaju
statistiku, ne gledaju realne cifre,
ve} imaju kritiku koja je paušalna, koja
samo dovodi do toga da se dezavuiše
javnost bez da se saopšti nešto što je
istina.” 

“Upravu za zdravstvo”, istakao je
[utanovac, “pot~inili smo ministru
odbrane a ja sam je dao na upravqawe-
rukovo|ewe dr`avnom sekretaru dr Zo-
ranu Vesi}u, i to je jedna od uslovno re-
~eno novina. Sada pokušavamo da na-
pravimo jedan kompaktniji sistem vojnog
zdravstva, imaju}i u vidu da ovo što je
pukovnik Milovanovi} pri~ao imamo

velike probleme. Da nismo izdali
prakti~no 40 odsto naših vojnih bolni-
ca u Nišu, Novom Sadu i Beogradu danas
bi naš zdravstveni sistem bio totalno
urušen. Ho}u da znate da su 2006. i 2007.
godine kapaciteti VMA bili isko-
riš}eni oko 2/3, oko 60 i nešto odsto.
A kad se realno gleda, to je bilo ispod
50 odsto. Prihod je dolazio iskqu~ivo
od onih koji su bili radno zaposleni u
sistemu odbrane a rashod je išao i na
penzionere. Da smo, kojim slu~ajem,
ostali na tom nivou od pre nekoliko go-
dina, od VMA bi ostala samo zgrada i
ništa više. Postojale su razne ideje da
se ona kao takva ugasi, da se prikqu~i
Klini~kom centru, da pre|e u civilno
zdravstvo, da se o woj bavi Ministar-
stvo zdravqa. Me|utim, moja ideja je bi-
la da se to ne dozvoli, da VMA ostane u
okviru MO a da mi, delimi~no, brinemo
o civilima sa kojima imamo godišwi
ugovor od oko 2,7 milijardi dinara, i da
sa tim novcem investiramo u daqe opre-
mawe naše VMA koja je danas ponovo po-
stala respektabilna bolnica, što jed-
no vreme, verujte mi, sem brenda i ime-
na, nije bila. 

Upisana je prva generacija stude-
nata, a ovih dana upisujemo i drugu. Na
25 mesta je 210 kandidata od ~ega je 51
vukovac. Zna~i ima}emo to zadovoqst-
vo da za nekih 6 godina imamo lekare
koji su svi prakti~no vukovci, koji su
upisali našu Vojnomedicinsku akade-
miju. Va`na stvar je da mi školujemo
pre svega oficire, pa onda lekare. Oni
}e svi biti školovani kao oficiri i
lekari kao što imate strukovnih in-
formati~ara i ne znam kojih još smero-
va na vojnoj akademiji tako }e i oni
prakti~no biti svoj smer.” 

Ministar Šutanovac odgovarao je
i na pitawa ~lanova Udru`ewa koja su
se ticala statusa penzionera, naglaša-
vaju}i da je MO do sada ve} dosta ura-
dilo kako bi odre|en broj wih kona~no
dobio stanove te da }e tokom naredne
godine još oko 1.000 takvih problema
biti rešeno. 

On je podsetio i na akciju beska-
matnog kreditirawa vojnih penzionera
koji su tom prilikom dobili po 20.000
evra kako bi rešili stambeno pitawe. •



materijalnog polo`aja vojnih penzione-
ra, što se negativno odrazilo na zdrav-
stveno zbriwavawe i materijalni status
korisnika. Dug po tom osnovu iznosi
više od šest milijardi dinara.

• U pogledu zdravstvenog zbri-
wavawa vojnih penzionera u~iwena su
zna~ajna poboqšawa. Potrebno je ulo`i-
ti dodatne napore da se razreše proble-
mi koji postoje u zdravstvenom zbri-
wavawu vojnih penzionera gde nema voj-
no-zdravstvenih ustanova i smawi vreme
~ekawa na preglede i le~ewe u VMA. U
potpunosti podr`avamo opredeqewe da
zdravstveno osigurawe vojnih penzione-
ra ostane u nadle`nosti MO.

• Stambeno obezbe|ewe korisnika
vojnih penzija je veoma nepovoqno. Bez

ikakvog stana je oko 5.500 a sa neodgova-
raju}im oko 4.000 vojnih penzionera.
Ovakvo stawe traje skoro dvadeset godi-
na i stalno se pogoršava. Kona~no
rešewe ovog velikog problema mora de
se donese u najkra}em roku i ono mora da
bude potpuno izvesno i finansijski
obezbe|eno.

Ukoliko bi se penzijsko-invalid-
sko osigurawe vojnih osiguranika inte-
grisalo u sistem PIO zaposlenih neop-
hodno je:

• Doneti novu Uredbu Vlade Srbije
o obezbe|ewu sredstava za poboqšawe
materijalnog polo`aja vojnih penzinera
u iznosu od 3 odsto na neto penzije, od ~e-
ga bi se za stambeno obezbe|ewe izdvaja-
lo 2,5 odsto a za oporavak 0,5 odsto.

• Regulisati propisima obezbe|e-
we sredstava i na~in isplate uve}anih
troškova stanovawa za vojne penzionere
koji nemaju stan.

• Precizno regulisati na~in upla-
te doprinosa za zdravstveno obezbe|ewe
za vojne penzionere.

Veoma je va`no da se pre integri-
sawa precizno reguliše na koji na~in }e
se rešiti naknada štete za koju su vojni
penzioneri pokrenuli upravne i sudske
sporove.

I na kraju veoma smo zadovoqni sa
radom Fonda za SOVO i wihovim odno-
som prema našem Udru`ewu. 

Veoma cenimo sve napore koje MO
preduzima u rešavawu naših problema.
O~ekujemo da }e se tako postupati i pre-
ma ovim problemima”.                      E.V. V.
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MILOJKO MILOVANOVI],
pukovnik direktor fonda SOVO 

I
nformisao je skup o najakuelnijim pita-
wima o radu Fonda i te{ko}ama zbog na-
stalog duga prema korisnicima vojne pen-

zije.Tom prilikom on je, izme|u ostalog, rekao:
“Ja `elim samo da uka`em na nekoliko

karakteristi~nih stvari, jedna od tih stvari
je dug prema korisnicima vojne penzije koji je
nastao kao posledica neispla}ivawa penzija,
odnosno mawe ispla}enih penzija u periodu od
1. avgusta 2004. do 30. novembra 2007. I znate
da je na osnovu toga nastao dug od 4 milijarde
512 miliona, to je rezultiralo podnošewem
velikog broja tu`bi, 25.700 je registrovano u
delovodstvu Fonda a sada je po osnovu pravo-
sna`nih i izvršnih rešewa napla}eno oko
milijardu i 143 miliona. ^iwenica da nam za
finansirawe neto penzija na mese~nom nivou
treba oko milijardu i 933 miliona, govori nam
da prakti~no drugi deo penzije za mesec no-
vembar koji se ispla}uje iz buxeta za ovu godi-
nu visi, jer ne}emo imati dovoqno sredstava
da ga isfinansiramo. Što se ti~e zdravstve-
nog osigurawa, mi treba na mese~nom nivou da
ispla}ujemo 12,3 odsto doprinosa za zdrav-
stveno osigurawe, me|utim mi nismo uspeli da
dobijemo sredstva od Republike Srbije tako
da smo umesto milijardu i 560 miliona, koli-
ko smo do sada trebali da obezbedimo, obez-
bedili negde oko 640. Vi treba da znate da je
le~ewe vojnih penzionera prakti~no oslo-
weno na sredstva iz doprinosa koji se pla}aju
na plate profesionalnih vojnika što u mese~-
nom zbiru iznosi negde oko 128 miliona. Sre-
}emo se sa velikim brojem zahteva za
uskla|ivawe penzija od 11,06 odsto. Fond je

do sada primio oko 21.300 zahteva za
uskla|ivawe tih penzija. Stav našeg Mini-
starstva jeste da u ovom trenutku nema prav-
nog osnova za tim uskla|ivawem, a to je i stav
Ministarstva rada i socijalne politike s ob-
zirom na to da je pove}awe pripadalo licima
koja ostvaruju penziju u civilnom sistemu zbog
toga što je procenat uskla|enosti penzija pao
ispod 60 odsto uskla|enosti u odnosu na iznos
plata. To se u sistemu odbrane nikada nije de-
silo, jer prose~na penzija za naše penzionere
iznosi 38.900,17 dinara i daleko je ve}a u od-
nosu na civilni sistem gde kod zaposlenih ona
iznosi 21.700 dinara, kod samostalnih delat-
nosti 21.300 i kod poqoprivrednika iznosi
negde oko 8.100 dinara. Ja znam da }ete vi od-
mah re}i da kada posmatramo prose~ne iznose
penzija da se one ne mogu upore|ivati s obzi-
rom da prema kvalifikacionoj strukturi
Fond ima 62 odsto korisnika koji imaju viso-
ku stru~nu spremu odnosno ima 38 odsto kori-
snika koji imaju sredwu stru~nu spremu. A ana-
liti~ki podaci od Republi~kog fonda PIO o
kvalifikacionoj strukturi lica koja koriste
penziju od wih nikada nisu bila dostupna.

Što se ti~e stambenog zbriwavawa, u to-
ku ove godine napravqen je izuzetan pomak. On
se ogleda, izme|u ostalog, u tome što lica
ukoliko to `ele mogu koristiti stambeni kre-
dit u iznosu do 20.000 eura za svoje stambeno
zbriwavawe. Do sada smo imali 489 zahteva
koji su podneti za odobrewe ovog kredita; sa
354 lica sklopili smo ugovor i na ra~un pro-
davca nepokretnosti uplatili sredstva, što
zna~i da je Fond za ovu namenu u toku ove go-
dine potrošio oko 700 miliona dinara. Ujed-
no `elim da vam ka`em da je ministar odbra-
ne gospodin Šutanovac obe}ao da }emo na ovaj
na~in zbrinuti oko 500 lica za šta u sistemu
odbrane postoje sredstva.

Upoznat sam sa vašim ̀ albama što se ti-
~e dugog ~ekawa na listama koje se formiraju
na VMA. Sama ~iwenica da se na penzije iz-
dvaja doprinos za zdravstveno osigurawe, tra-
`imo sredstva za ukqu~ivawe 500 posteqa
VMA u opšti sistem zdravstvenog osigurawa
Republike Srbije. Ta sredstva koja VMA
ostvaruje pru`awem usluga koriste se izme|u
ostalog i za vaše zdravstveno zbriwavawe.
Ujedno smo sa Republi~kim zavodom za zdrav-
stveno osigurawe sklopili ugovor o poslovno
tehni~koj saradwi.” •

BAZA “JUG”
Ponosan sam na to

što smo nakon sedam godi-
na rada uspeli da za-
vršimo bazu Jug. To je naj-
ve}a kasarna napravqena
u posledwih više deseti-
na godina. Ako postoji mo-
gu}nost da se organizujete,
voleo bih da vam mi pomog-
nemo -da vidite kako to
izgleda, to je nešto što je
svakako ponos našeg si-
stema. 

BUXET

Kad uzmete penzije
od buxeta Ministarstva
odbrane imate buxet koji
je gotovo isti kao {to ima
i Ministarstvo unu-
trašwih poslova. Ja ~esto
slu{am kako najve}i buxet
ima vojska a onda kad to
svedete na ono što jeste
vidite da policija ima ve-
}i buxet od nas ili isti
kao mi. S druge strane, po-
stoje i specifi~nosti koje
se ti~u i vojnog zdravstva,
ja ne mislim da bilo ko od
vas treba da pristupi ci-
vilnom zdravstvu, mislim
da ste vi sistem zadu`ili
da se sistem brine o vama
do kraja. Ali moramo da
na|emo modus kako da se
to izvede, da zajedno na|e-
mo re{ewe, da bude uslov-
no re~eno svima podjedna-
ko dobro. 

Re}i }u vam da je moj
stav da vojska mora da po-
stoji i ja bih voleo da bu-
de i ja~a nego što jeste i
sa boqom opremom i ~ak
mo`da da ima ve}e broj~a-
no stawe ali je neophodno
da iskora~imo iz granica
naše zemqe i da budemo
svesni da samo s jednim
partnerskim odnosom sa
svojim prijateqima iz
sveta mo`emo da gradimo
bezbednu budu}nost za
našu zemqu. 



U
Pravilniku o na~inu kori{}ewa sred-
stava Fonda za socijalno osigurawe voj-
nih osiguranika, koja se izdvajaju za opo-

ravak korisnika vojne penzije (,,Slu`beni
vojni list,, br.33/07, 43/08, 13/09 i 34/09 - u
daqem Pravilnik), kao {to je najavqeno,
bi}e izvr{ene odre|ene izmene i dopune,
na koje }emo se ovde osvrnuti.Tako|e, uka-
za}emo i na odre|ene probleme i propuste
u prikupqawu dokumentacije po Pravilni-
ku o oporavku.

Kod ostvarivawa jednokrane nov~ane
pomo}i zbog te{ke materijalne situacije
(iz ~lana 2. ta~ka 2. Pravilnika) limit po
izdr`avanom ~lanu pove}an je na 1350 bo-
dova (sa dosada{wih 1200). Izra`eno nov-
~ano novi limit }e biti 15.492,60 dinara
(do izmene je bio 13.771,20 dinara). Ova iz-
mena }e se primewivati od 8. dana od datu-
ma “Slu`benog vojnog lista” u kome bude ob-
javqena izmena.

Napomiwemo da }e, od datuma od kog
izmene Pravilnika stupe na snagu, zahteve
mo}i da podnose KVP koji budu ispuwavali
uslove, a nisu podnosili zahtev za dodelu
JNP u 2010. godini, kao i oni KVP koji su
podnosili zahteve za JNP, a odbijeni su
zbog toga {to su prekora~ili limit ali ga
ne prekora~uju u izmewenom Pravilniku.

Svi KVP koji podnose zahtev trebalo
bi da znaju da je obrazac zahteva propisan
Pravilnikom i sastavni je deo Pravilnika. 

Molimo da se zahtevi kompletiraju
pre slawa Komisiji, jer na taj na~in se ubr-
zava obrada. Potpisi i overe moraju biti
originalni. Obrazac zahteva iz ranije va-
`e}eg Pravilnika, kao i obrazac zahteva iz
Pravilnika o solidarnoj pomo}i koga je do-
nelo UVPS, nisu va`e}a dokumenta i moli-
mo da se ne dostavqaju. 

Osim toga, trebalo bi znati i slede-
}e: Obrazac izjave o zajedni~kom doma}in-
stvu, prihodima i imovini su objediwene
tri izjave u jednoj i potrebno je da se de-
taqno i u originalu popune svi podaci.

Potpisi moraju biti originalni, a
original izjave se prila`e uz zahtev. Izja-
va se mo`e popuniti i u Op{tinskoj organi-
zaciji UVPS, a svedoci odgovaraju krivi~no
za istinost podataka. U obrascu se ne mogu
vr{iti izmene teksta, a ni izostavqawe
nekih podataka (neki obra|iva~i izosta-
vqaju mesto i datum u kome je i kada izjava
data, pa je takva izjava nepotpuna - neva`e-
}a).U nekim op{tinskim organizacijama na
ovom obrascu izjave, a koji je overen od nad-
le`nog dr`avnog organa, dopisuju neke dru-
ge podatke i vr{e naknadne overe, pa su i
takve dopune  nezakonite i neva`e}e.

Potvrda o plati supruge dostavqa se
u originalu, s tim da potvrda treba da se
odnosi na mesec koji prethodi mesecu pod-
no{ewa zahteva. Potvrda treba da sadr`i
neto platu, a ne proseke neto plate za vi{e
meseci.

Za supruge KVP koje primaju penziju
dostavqa se izve{taj o prijemu penzije
(fotokopija). Za supruge koje primaju penzi-
ju iz drugih dr`ava dostavqa se fotokopija
dokumenta po kome primaju penziju (isplat-
ni listi}, fotokopija devizne {tedne
kwi`ice - po kojoj primaju stranu penziju
ili drugi dokument). Dostavqa se i  Potvr-
da tr`i{ta rada da je supruga nezaposlena
(ne da je ranije bila nezaposlena).

Naj~e{}e se gre{i pri dostavqawu
medicinske dokumentacije, jer se dostavqa
stara po 10 i vi{e godina, a nema sve`eg le-
karskog nalaza da bolest traje i u trenutku
podno{ewa zahteva (npr. KVP prila`e do-
kaz da je supruga operisala rak dojke pre 12
godina, a posle o toj bolesti nema nikakve
dokumentacije pa se dolazi do zakqu~ka da
je supruga izle~ena, i da ova pomo} ne pri-
pada i sli~no, a {to mo`da i nije ta~no).

Za decu (od 15 do 26 godina) koja su na
{kolovawu treba prilagati originalnu do-
kumentaciju (potvrde, uverewa i dr.) odgo-
varaju}e {kole odnosno fakulteta; za decu
stariju od 15 godina koja su trajno nesposob-
na za samostalan `ivot i rad prila`e se
overena fotokopija dokumenata kojim je to
stawe ustanovqeno i fotokopija overene
vojne zdravstvene kwi`ice.

Z Za ostvarivawe prava iz Pravilni-
ka bitno je zajedni~ko doma}instvo i obave-
za KVP da izdr`ava ~lanove doma}instva.
Ovde ima nesporazuma jer kod nekih KVP
~lanovi porodice stanuju na vi{e adresa,
pa je sporno zajedni~ko doma}instvo; u zah-
tev za pomo} upisuju se deca iz razvedenog
braka koja su presudom dodeqena majci pa
ne `ive u zajedni~kom doma}instvu sa KVP.

Kao dokaz obaveze izdr`avawa supru-
ge KVP prila`e fotokopiju ili original
izvod iz MK ven~anih. Kod ovog dokumenta
ima slu~ajeva da se dostavqaju suvi{e sta-
ri dokumenti (npr. KVP je iz BGD i prila`e
izvod iz MK ven~anih iz 1954.godine ili ne-

ke druge). Izvodi koji se daju posle izmene
zakona o mati~nim kwigama va`e trajno (iz-
dati od 1. 3. 2010. godine i kasnije). Izvodi
iz MK ven~anih iz drugih dr`ava mogu biti
i stariji. Iz raznih razloga neki KVP te{ko
dobijaju neka dokumenta iz drugih dr`ava,
posebno nastalih posle raspada Jugoslavi-
je (za ova lica preporuka je da izvr{e upis
u MK op{tine u kojoj imaju prebivali{te u
Srbiji). Tako npr. lica koja su ro|ena ili
ven~ana u Hrvatskoj mogu se - u posebnom po-
stupku - upisati u MK ro|enih i ven~anih u
svojoj op{tini prebivali{ta u Srbiji i on-
da ta dokumenta dobijaju bez problema.

Pravo na pomo} iz Pravilnika pripa-
da jednom u dve kalendarske godine, a neki
KVP  tra`e svake godine ili ~ak vi{e puta
u istoj godini, pa bespotrebno optere}uju
organe i Komisiju; kod sastavqawa i pod-
no{ewa zahteva treba se pridr`avati od-
redbi Pravilnika, koristiti zahtev i dru-
ge obrasce iz Pravilnika , s tim da doku-
mentaciju treba slo`iti prema redosledu
navedenom na pole|ini obrasca zahteva.
Zahtev popuniti ~itko i sa svim podacima
koji se tra`e, zavesti u Op{tinskoj organi-
zaciji UVPS i overiti potpisom i pe~atom
nadle`nog organa. Prilozi dolaze na kraju.
Kada se prila`u nalazi i medicinska doku-
mentacija prilagati samo najva`niju doku-
mentaciju. 

Napomiwemo da je u interesu svakog
KVP da mu se zahtev za dodelu pomo}i povo-
qno re{i u {to kra}em roku, a to je mogu}e
ako je dostavqeni zahtev ispravan i komple-
tan. 

Iz napred navedenih primedbi se vi-
di koji su razlozi da se u vezi dosta zahte-
va mora tra`iti dopuna, a to zahteva vreme
i stvara nepotrebnu nervozu i neraspo-
lo`ewe. 

Neispravna i nepotpuna dokumentaci-
ja usporava rad Komisije za oporavak, jer u
vezi nekih zahteva isti predmet se vi{e pu-
ta razmatra, proveravaju podaci i sl.

Napomiwemo da u Prvostepenoj Komi-
siji i Stru~noj slu`bi Komisije rade qudi
sa bogatim profesionalnim, radnim i `i-
votnim iskustvom ( lekar, pravnik, ekono-
mista i drugi), tako da se svaki zahtev mo-
`e brzo i stru~no re{iti. Komisija se u
svom radu strogo pridr`ava odredaba Pra-
vilnika, Zakona o op{tem upravnom postup-
ku i drugih zakona.

Kroz rad na primeni Pravilnika u
kontaktima sa pojedinim KVP dolazimo do
zakqu~ka da jo{ ima te{ko bolesnih KVP,
koji i ne znaju da mogu ostvariti nov~anu po-
mo}, pa molimo sve op{tinske organizacije
UVPS i KVP da takvim qudima pomognu da
ostvare pravo na pomo}.           Mile Glumac
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Osvrt na novine u Pravilniku u oporavku

POMO]I ONIMA KOJIMA JE
POMO] NAJPOTREBNIJA

Jo{ ima te{ko bolesnih korisnika vojne penzije koji ne znaju
da mogu ostvariti nov~anu pomo}, pa je veoma va`no da

op{tinske organizacije UVPS i svi korisnici vojne penzije
tim qudima pomognu da ostvare ovo pravo

JEDNOKRATNA NOV^ANA POMO]

Z
a ostvarivawe prava na JNP zbog vanrednih okolnosti prila`u se odgovaraju}a doku-
menta , kojima se dokazuje da su te okolnosti nastupile, kao na primer izvod  iz MK
umrlih, policijski zapisnik o saobra}jnoj nesre}i, po`aru, poplavi i drugim vanrednim

doga|ajima (od nadle`nog dr`avnog organa). Za te{ke bolesti:  nalaz specijalista, konzi-
lijarno mi{qewe, otpusne liste i druga dokumentacija. 

Za ovu pomo} bitno je stawe u trenutku podno{ewa zahteva, jer je uslov da se pomo}
mo`e ostvariti, da posledice vanrednih okolnosti traju pri podno{ewu zahteva. Medi-
cinska dokumentacija o bolesti iz godine podno{ewa, a u na~elu ne starija od dve godine,
mora biti nalaz specijaliste (interniste, kardiologa, infektologa i specijalista drugih
grana medicine). 

Uz dijagnozu specijalista VMA, vojne bolnice, civilne bolnice ili ustanove, prilo-
`iti i klini~ke nalaze koji potkrepquju dijagnozu. 

Supruge KVP koje su zaposlene ili primaju penziju, prava iz zdravstvenog osigurawa
ostvaruju po civilnim propisima, KVP ne mo`e po osnovu wihove bolesti ostvarivati
prava na JNP zbog bolesti jer one ta prava mogu ostvariti u svom fondu.



Izra`avaju}i zadovoqstvo intereso-
vawem ~lanstva, Qubomir Dragawac je
istakao kako novosadsko Udru`ewe

vojnih penzionera, {to zbog brojnosti ~lan-
stva (peti u UVPS) {to zbog ukupnog broja
vojnih penzionera na teritoriji (tre}i u
Srbiji) ali i brojnosti problema, zauzima
zna~ajno mesto u delovawu Republi~kog
udru`ewa. 

Po re~ima Dragawca, u Novom Sadu se
ogleda skup svih problema koji optere}uju
i vojne penzionere u celoj Srbiji. U wemu je
najve}i broj penzionera bez re{enog stam-
benog pitawa, ali i najve}i broj nekada-
{wih stare{ina, civilnih lica zaposle-
nih u Vojsci i wihovih porodica koji su do-
{li iz republika biv{e Jugoslavije.

Upravo takvi i tako nagomilani pro-
blemi i potreba za re{avawem `ivotnih i

statusnih pitawa zahtevaju od novosadske
Gradske organizacije punu anga`ovanost,
izuzetnu organizovanost i sistemati~nost
u radu. 

Tokom razgovora, novosadski vojni
penzioneri detaqno su informisani o
pitawima materijalnog i socijalnog polo-
`aja, toku i rezultatima pregovora sa MO i
Vlade RS sa MMF, nacrtu novog Zakona o
penzijskom i invalidskom osigurawu te
mnogim drugim od, za wih, vitalnog zna~aja. 

(Ne)namerno zakidawe 
penzionerskih primawa

Osvr}u}i se tokom informisawa na
Nacrt (novog) zakona o PIO Dragawac je
upoznao prisutne da od 1. januara 2011. go-

dine poslove fonda SOVO preuzema Repu-
bli~ki fond za PIO, me|utim fond SOVO
}e i u prelaznom roku, funkcionisati po
posebnom podra~unu. Veoma je zna~ajno da,
po Nacrtu, zdravstvena za{tita i stambe-
no obezbe|ewe vojnih penzionera ostaju u
nadle`nosti MO.

Drgawac je napomenuo i to kako, i po-
red ~vrstih obe}awa autora Nacrta, u we-
govoj izradi nije u~estvovalo ni jedno lice
iz UVP niti su autori prihvatili predloge
koje je dostavilo Udru`ewe.

Ve} du`i niz godina aktuelan je pro-
blem neuskla|ivawa vojnih penzija (poza-
ma{na finansijska sredstva) pa dr`ava,
umesto da to razre{i, uporno tra`i neka
druga re{ewa prisiqavaju}i vojne penzio-
nere da putem tu`bi i upravnih sporova
ostvare svoja prava. I tome kao da se ne na-
zire kraj, dok se sa druge strane dugovawa
dr`ave, kako vreme te~e, sve vi{e uve}a-
vaju.

Na kraju svog obra}awa predsednik
UVPS je pozvao novosadsko ~lanstvo na
strpqewe u, po svoj prilici, dugoj borbi za
ostvarivawe zakinutih prava kao i na
spre~avawe poku{aja raslojavawa Udru-
`ewa jer ih je i previ{e paralelnih, poput
Kluba generala, Udru`ewa penzionisanih
podoficira, Udru`ewa penzionisanih pi-
lota i padobranaca a ima ih verovatno i
jo{ po koje ili je u planu da se formira.

Kap u moru potreba
O trenutno goru}em problemu, stambe-

nom zbriwavawu, prisutnima je govorio Zo-
ran Vu~kovi} predsednik IO UVPS koji
ujedno vodi i Referat o stambenom
obezbe|ewu vojnih penzionera. Kako re~e,
bez mogu}nosti uticaja na izvr{nu i zako-
nodavnu vlast ali bar sa mogu}no{}u stal-
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SARADWA SA MO I
VOJSKOM

Ne mo`e Udru`ewe postojati
bez saradwe sa organima vlasti i to
svako na svom nivou. Bez uske sarad-
we sa MO i G[ Vojske Srbije nema op-
stanka ni na{eg Udru`ewa, a ona je u
zadwe dve godine odli~na i nema sku-
pa vojnih penzionera kome ne prisu-
stvuju i predstavnici ovih instituci-
ja. Moramo da sara|ujemo i sa drugim
srodnim udru`ewima a ne treba
iskqu~iti ni sarawu sa politi~kim
partijama ukoliko zastupaju i po{tuju
na{e interese, naglasio je Dragawac. 

BESKU]NICI
Po re~ima Zorana Vu~kovi}a Za-

konom je predvi|eno da se 40 odsto
sredstava dobijenih od prodaje napu-
{tenih vojnih objekata ulo`i u stam-
benu izgradwu, me|utim od wih 417 do
sada je prodato tek 8. Vojnim besku}-
nicima sme{tenim u delu takvih obje-
kata preti i iseqewe. A kuda, kako i
gde - niko ne zna. Kako ka`u nadle-
`ni, niko ne `eli da kupi ve} useqen
objekat. 

Predsednik UVP Srbije Qubomir Dragawac 
informisao novosadske vojne penzionere

SARADWA USLOV 
OPSTANKA

Velika sala novosadskog Doma Vojske Srbije bila je 20. ma-
ja premalena da primi sve zainteresovane vojne penzionere ko-
ji su `eleli da, iz prve ruke, od ~elnog ~oveka Udru`ewa i we-
govih najbli`ih saradnika dobiju odgovore na mnoga pitawa ko-
ja ve} du`e vremena optere}uju ovu, broj~ano nikako zanemar-
qivu, populaciju. 

Veliko 
interesovawe 
za informisawe 

Qubomir Dragawac i
doma}in Milorad

Oreq predsedenik
GrO UVP Novog Sada 



nog dosa|ivawa i ukazivawa na postoje}e
te{ke probleme u stambenom zbriwavawu
brojne vojnopenzionerske populacije.

Prema raspolo`ivim podacima na te-
ritoriji Republike Srbije se korisnicima
vojnih penzija godi{we dodeli 60-70 sta-
nova {to je tek „kap u moru“ potreba i ~ini
40-45 odsto ukupno izgra|enih stanova za
potrebe MO. I pored toga bez stana je i
daqe oko 6200 vojnih penzionera i wihovih
porodica, samo u Novom Sadu wih 767. Ia-
ko je u tom gradu jo{ pro{le godine na-
javqena izgradwa 300 vojnih stanova jo{
uvek se nije odmaklo daqe od najave iz-
gradwe.

Nepovoqnu stambenu sliku vojnih
penzionera pred o~ima javnosti ali i nad-
le`nih dr`avnih organa ~ine jo{ nepovo-
qnijom kriminalni postupci wih preko
dvestotinak koji su u Fedaraciji BiH ili
Republici Srpskoj povratili stan, a u Re-
publici Srbiji su podneli molbu za jo{ je-
dan - ako se mo`e. Molbe takvih na{ih
nezaja`qivih „kolega“ su skinute sa liste
i protiv wih su pokrenuti krivi~ni postup-
ci, ali najte`e je opravdati se pred javno-
{}u.

Sve u svemu zainteresovanih mnogo,
stanova na ka{ikicu, penzionerski `ivot-
ni vek je kratak, pa ko do`ivi.

Ne privilegovani, 
ve} organizovaniji

I pored zagovarawa Ministarstva
zdravqa RS da vojno zdravstvo pa samim
tim i zdravstveno zbriwavawe vojnih pen-
zionera i ~lanova wihovih porodica pre-
|e pod wegovo okriqe, ono ipak ostaje u sa-
stavu MO za {ta se uporno zalagalo i
UVPS. To je jedna je od lep{ih vesti koje je
saop{tio Dr. ^aslav Anti} ~lan IO UVPS
zadu`en za probleme zdravstvene za{ti-
te. 

Vojni osiguranici koji `ive na teri-
toriji nekada{wih garnizona, koji su tokom
nekoliko posledwih godina ukinuti, suo-
~eni su sa nizom problema vezanih uz wi-
hovu primarnu zdravstvenu za{titu koji
proisti~u iskqu~ivo iz jednostranog
nepo{tovawa ugovora sklopqenih sa ta-
mo{wim domovima zdravqa, ali i inert-
nosti vojnog rukovodstva da tome stane na
kraj.

Izme|u ostalog, vojnim osiguranici-
ma se napla}uju stomatolo{ke usluge, ne
daju im se uputnice za le~ewe u VMC ili
VMA, participacije se napla}uju po civil-
nim cenovnicima pa ~ak pojedine apoteke u
sastavu Domova zdravqa (Ba~ka Palanka i
Oxaci) vojnim osiguranicima ne izdaju po-
trebne lekove.

Sve ~e{}e se u gra|anstvu govori ka-
ko su vojni osiguranici, kada je u pitawu
zdravstveno zbriwavawe, privilegovani -
navodi Anti}, dodaju}i kako u tome nema ni
trunke istine, vojno zdravstvo je samo mno-
go organizovanije.

Na kraju iscrpnog informisawa pri-
sutni vojni penzioneri su iskoristili pri-
liku da ~elnim qudima Udru`ewa postave
i brojna pitawa i iznesu svoje li~ne pro-
bleme, uglavnom statusne i egzistencijal-
ne prirode ali i da izraze `equ za ~e-
{}im, i nadasve korisnim, susretima ova-
kve vrste.

Budimir M. POPADI]

D
olazak predsednika UVPS
Qubomira Dragawca i wegovih
saradnika u Ni{ radi informi-

sawa o aktuelnim pitawima vo-
jnopenzionerske organizacije, pobu-
dio je veliko interesovawe kod vo-
jnih penzionera. Velika sala Kluba
vojske bila je ispuwena do posled-
weg mesta. To nije nikakvo izne-
na|ewe, jer se vojni penzioneri
nalaze u nezavidnom polo`aju i
`eqni su informacija o statusu i
onome {to ih ~eka posle reforme
sistema SOVO. 

Poznato im je da se Udru`ewe
VPS bori za za{titu interesa vojnih
penzionera, ali, isto tako, znaju da
nadle`ni organi i daqe ostaju "glu-
vi" na na najva`nije predloge i za-
hteve Udru`ewa. 

Predsednik Dragawac je is-
takao da }e Udru`ewe vojnih pen-
zionera Srbije u~initi sve da
za{titi interese korisnika vojne
penzije. Raduje ga ~iwenica {to se i
mla|i qudi prihvataju odgovornih
funkcija u Udru`ewu i to je jedan od
pokazateqa da raste interes za rad
Udru`ewa. A bez toga i bez anga-
`ovawa celokupnog ~lanstva te{ko
je o~ekivati napredak i uspeh.Prema
Dragaw~evim re~ima, Udru`ewe mo-
ra da sa~uva jedinstvo, jer to je uslov

da se o~uvaju interesi i dostojanstvo
vojnih penzionera.

Za vreme informisawa bilo je i
predloga da se, na kratko, iza|e na
ulicu i skrene pa`wa na probleme
korisnika vojne penzije. Stav predse-
dnika je da se ni jedna odluka ne
mo`e donositi brzopleto, da o
svakom potezu treba dobro razmisli-
ti i doneti odluku koja }e na najboqi
na~in {tititi interese korisnika
vojne penzije.

Bilo je i pitawa jedinstvenom
nastupu svih udru`ewa na koja je
predsednik Dragawac odgovorio re-
~ima: 

"Mi se zaista trudimo da udru-
`imo sve postoje}e snage za
zajedni~ko delovawe. To se vidi i po
tome {to je pod na{im okriqem vi{e
kolektivnih pridru`enih ~lanova,
ukqu~uju}i i Udru`ewe vojnih pen-
zionera u Republici Srpskoj, ali,
na`alost, ima i onih koji, svesno ili
nesvesno, rade protiv interesa
Udru`ewa VPS i korisnika vojne
penzije uop{te". 

O zdravstvenom i stambenom
zbriwavawu govorili su predsednik
Izvr{nog odbora Zoran Vu~kovi} i
~lan Izvr{nog odbora Dr. ^aslav An-
ti}. 

Ranko Babi}
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NAJVA@NIJE JE 
JEDINSTVO

Velika sala Kluba Vojske ispuwena do posledweg mesta



O
dredbama Statuta
UVPS ~lana 21 i 22
osnovni zadatak NO je

pra}ewe i kontrola MFP i
sprovo|ewa statutarnih
odredbi. Na prvi pogled
izgleda malo, a kada se po-
gleda {ta sadr`e ove dve
kategorije ispada da se od-
nosi na ukupno poslovawe.

Kontrola MFP za
2009. godinu izvr{eno je od
strane NO od 19. do 22.
aprila 2010. godine. Iz-
veštaj je dosavqen Glav-
nom odboru na usvajawe te
u ovom kratkom osvrtu na
poslovawe u navedenom
mandatnom periodu nebi-
smo komentarisa-
li razne tabele i
pokazateqe fi-
nansijskih efeka-
ta.

MFP je vrlo
kompleksna i slo-
`ena materija sa
više raznih obla-
sti delovawa, o
kojima se ovde ne-
bi zadr`avali.
Osnovni elementi
koji seodnose na
na{e Udru`ewe
su: finansijsko
planirawe (fi-
nansijski planovi),
izvori sredstava
(finansirawe), ras-
podela finansijskih sred-
stava na nosioce troškova
(GlOd, Gr i Op odbori), vr-
sta troškova (kontni
okvir) itd.

Zbog nedostatka pro-
stora ne mo`emo mnogo da
komentarišemo navedene
ekonomske kategorije, koje
su više obuhva}ene u iz-
veštaju za 2009. godinu.

U pomenutom periodu,
a i ranije, MFP se odvija-
lo u nepovoqnim uslovima
zbog nedostatka adekvat-
nih propisa, neobu~enih
kadrova, nedostatka teh-
ni~kih sredstava itd., ta-
ko da se u pojedinim faza-
ma i pojedina~nim slu~aje-
vima odvijalo heterogeno,
improvizovano i nefor-

malno. Ovo ne zna~i da se
poslovwe nije bilo u redu.
Uvek se znalo sa kojim se
sredstvima raspola`e i za
koje su svrhe namewena. 

MFP u ovom ~etvoro-
godišwem periodu odvija-
lo se na dva na~ina i to
preko štednih kwi`ica do
polovine 2008. godine i pu-
tem teku}ih ra~una. Druga
polovina 2008. godine bi-
la je prelazni period za
sasvim novi na~in poslo-
vawa. Naime u toku te godi-
ne došla nam je u kontrolu
Finansijska inspekcija ko-
ja je ustanovila izme|u
ostalog da nismo pla}ali

nikakve poreze. O tome za-
što nismo pla}ali poreze
postojala su a i danas po-
stoje razli~ita mišqewa,
ali to nas ne oslaba|a od-
govornosti jer zakon je za-
kon. Rezultat je da smo mo-
rali da platimo poreze za
neki period unazad. Ovaj
doga|aj nas je naterao da
kona~no sami izradimo
svoj sistem MFP.

Iste godine je sa~i-
wen Pravilnik o MFP, upu-
tstva za obavqawe finan-
sijskih i ra~unovodstvenih
poslova i kontni okvir ko-
je je usvojio Glavni odbor,
a sve u skladu sa Zakonom o
ra~unovodstvu i reviziji
koji je donet 2006. godine.
Kwigovodstvo i vo|ewe po-
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Osvrt na
materijalno-finasijsko 

poslovawe Udru`ewa VPS

SISTEM 
POSTAVQEN 

NA NOGE

U
Opštinskoj organizaciji
UVPS Subotica, 9. aprila ove
godine, odr`ana je peta Iz-

borna konferencija. Skup je otvo-
rio dosadašwi predsednik Dra-
goslav Milenkovi} a, osim osta-
lih, prisustvovali su predstav-
nici Vojnog odseka i Komande gar-
nizona – major Ivica Toli} i Dr.
Zenilo, predsednik Saveza bora-
ca Subotica Vlado Ve~i}, pred-
sednik URVS Subotice Voja
Rai~evi} i predstavnici UVP
Sombor i Sremska Mitrovica.

Predsednik Milenkovi} iz-
neo je referat o radu Op{tinske
organizacije u proteklih pet go-
dina. Pored iznetih zapa`awa o
radu u proteklom periodu, osvr-
nuo se na probleme na koje naila-
ze naši ~lanovi van teritorije
koju pokriva SO Subotica po pi-
tawu zdravstvenog preventivnog
zbriwavawa. Naime, naša organi-
zacija pokriva ve}i deo teriro-
rije Severne Ba~ke (Horgo{,
Kawi`a, Novi Kne`evac, Sen-
ta…) mesta koja ne pokriva zdrav-
stveno preventivno zbriwavawe
teritorija SO Subotica, sa kojom
Ministarstvo odbrane nije sklo-
pilo ugovor o zdravstenom zbri-
wavawu po pitawu izdavawa le-
kova na recept. 

U toku izlagawa, Milenko-
vi} je izneo primer da korisnici
vojne penzije, da bi dobili lek za
preventivno zdravstveno le~e-
we, moraju da idu u GA B. Topola
po lekove ili da ih sami kupe. Sa
pomenutim opštinama nije sklo-
pqen ugovor o izdavawu leka za
KVP. Nema ni jedne apoteke
(dr`avne ili privatne) u kojoj se
mo`e podizati lek na recept, iz-
dat od strane lekara op{te prak-
se, za naše KVP. Ovu teritoriju
pokriva naš Mesni odbor Senta.
Tra`ena je pomo} od strane MO i
UVP Srbije kako bi se ovaj pro-
blem prevazišao ali ni do da-
našweg dana to nije re{eno. 

Predsednik Milenkovi} je,
obra}aju}i se ~lanovima sku-

p{tine, istakao da se naša orga-
nizacija, po procentu u~lawe-
nosti, svrstava u sami vrh organi-
zacija UVP Srbije. U~laweno je
92 odsto KVP, {to je viskok rej-
ting u odnosu na druge organizaci-
je na teritoriji Srbije. Zato je or-
ganizacija i dobila priznawe od
GO UVP Srbije (Plaketu i Po-
vequ).

U toku rasprave u~esnici su
postavqali mnogobrojna pitawa
Dr. Zenilu u vezi izdavawa leko-
va sa pozitivne i negativne li-
ste, isti~u}i, kao problem, da ne-
ke lekove ne mogu dobiti na recep
u odnosu kako je to regulisano u
GA Ba~ka Topola. Naime, problem
je što se liste za lekove razli-
kuju od civilnih, istakao je Dr.
Zenilo. Dosta problema je istak-
nuto oko refundacije putnih
troškova, što je kapetan Dr. Ze-
nilo pojedina~no objasnio kako i
na koji na~in to pravo da se
ostvari. Isticani su i problemi
oko dobijawa uputa za le~ewe na
VMA.

U toku rada skup{tine, iza-
brano je novo rukovodstvo. Za
predsednika ponovno je izabran
Dragoslav Milenkovi}, za pot-
predsednika Jakov Peki} i za
predsednika nadzornog odbora
Mile Ranisavqevi}. Izabrani su
i ~lanovi Op{tinskog odbora i
nadzornog odbora. 

U toku sednice postavqeno
je i pitawe za{to niko iz ruko-
vodstva UVP Srbije nije prisu-
stvovao izbornoj konferenciji, s
obzirom na to da naša organiza-
cija ima visok rejting u UVP Sr-
bije. Novoizabrani predsednik
Op{tinske organizacije i pred-
sednik Op{tinskog odbora, ista-
kao je da blagovremeno uputio po-
ziv za prisustvo. 

Wegovo je mi{qewe da ~la-
novi rukovodstva, verovatno, ni-
su bili u mogu}nosti da budu
prisutni na vi{e mesta, ali nisu
se svi s time slo`ili. 

O. S.

Iz Op{tinskog odbora UVP Subotica

VISOK REJTING 
ORGANIZACIJE

Jovan \uki}
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slovnih kwiga povereno je
drugoj veoma stru~noj agenci-
ji koja se profesionalno ba-
vi ovim poslovima. Na osno-
vu ovih normativnih dokume-
nata svi gradski i opštin-
ski odbori za svoje finan-
sijsko poslovawe otvaraju
teku}e ra~une. Ovaj proces
se završio tokom 2009. godi-
ne. Po~eo je da funkcioniše
sistem, sti`u tromese~ni i
godišwi izveštaji na pro-
pisanim obrazcima, izvršen
je popis osnovnih sredstava,
obra~unava se amortizacija
itd. Bilo je teško, ali mora
se priznati da su u ovome
procesu stru~ni organi Iz-
vršnog odbora Udru`ewa
imali zna~ajnu ulogu jer su
vršili edukaciju organa
MFP na seminarima, pojedi-
na~nim obilascima i pru-
`awem pomo}i na razne na-
~ine.

U 2009. godini naš si-
stem MFP je u potpunosti
profunkcionisao što omogu-
}ava normalno poslovawe,
lakšu kontrolu, informi-
sawe i donošewe pravovre-
menih odluka.

Drugi, ne mawe va`an
zadatak Nadzornog odbora je
kontrola sprovo|ewa statu-
tarnih odredbi. Poznato je
da je Statut UVPS, koji je još
na snazi, donet 2006. godine.
Takav kakav je, izdr`ao je
bez ve}ih primedbi ~etvoro-

godišwi mandat. Na osnovu
odredbi ovoga Statuta,
UVPS je normalno funkcio-
nisalo u svim elementima
delovawa. Pored navedenih,
doneta su mnoga prate}a do-
kumenta koja se odnose na
MFP: Pravilnik o na~inu
koriš}ewa sredstava soli-
darnosti, Pravilnik o odgo-
vornosti, Pravilnik o dode-
li priznawa, Odluka o na-
knadama za rad itd. Stvore-
na je ve}a disciplina i poš-
tovawe statutarnih odred-
bi. Sednice Glavnog i Iz-
vršnog odbora u ~ije je zapi-
snike NO imao uvide su se
odr`avale prema statutu;
odluke su donošene gla-
sawem na demokratski na~in
ve}inom gasova (uglavnom
velikom ve}inom).

Na osnovu svega izne-
tog, a i pored subjektivnih i
objektivnih teško}a, NO je
zadovoqan postignutim re-
zultatima; MFP i statutar-
ne odredbe imaju prate}u
normativnu regulativu za
boqe funkcionisawe.

Nadamo se da }e se i
daqe raditi na usavrša-
vawu funkcionisawa Udru-
`ewa vojnih penzionera.    

Jovan \uki}
v. d. predsednika
nadzornog odbora 
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Se}awe na hrabrog
potporu~nika 

Leovca

VITEZ 
^OJSTVA 

I JUNA[TVA

P
rošlo je 11 godina od najne-
pravednijeg rata kakvog
istorija do sada zapisala

nije, da 19 ~lanica NATO ali-
janse, bez ikakvog povoda i obja-
ve rata sru~e tovare smrtono-
snog oru`ja na suverenu SRJ.

I dok su u rano prole}e
1999. godine vojska i policija
vodile krvave borbe na granici
prema Albaniji protiv drogira-
nih terorista, kriminalaca i
bjelosvjetskih pla}enika, maši-
nerija NATO zlikovaca razara-
la je mostove, škole, bolnice,
vozove, trafo-stanice televi-
zijske ku}e, Spomenik neznanom
junaku na Avali…

Vrijedno je radi istorije i
budu}eg naraštaja nešto zapi-
sati o poginulim u ovom ratu, da
se ne zaboravi.

Potporu~nik Predrag- Pe-
|a Leovac, ponos rodnog kraja,
ro|en je 1975. godine u Pqevqi-
ma u ~uvenoj porodici Mila Le-
ovca. Vaspitavan od malih nogu,
nau~io se ~ojstvu, junaštvu, qu-
dskosti, ~ovjekoqubqu i bio je
satkan od vrijednih qudskih
osobina, koje su ga krasile u
Akademiji, na ~elu stroja i ratu.

Kao sredwoškolac, napre-
dan, ponosit, nadahnut slobo-
darstvom, odlu~io se za profe-
siju oficira- branioca otaxbi-
ne i slobodarske bakqe.

Vojnu akademiju završio je
u Beogradu, unapre|en i posta-
vqen na odgovornu oficirsku
du`nost, ali di~ni mladi ofi-
cir nije imao sre}e da svoje aka-
demsko znawe prenosi vojnici-
ma i jedinicama u miru, ve} je
svoje oficirsko sta`irawe ot-
po~eo u boju na Kosovu.

Borbeni polo`aji u rejonu
Košare i Morine, stalno zasi-
pane artiqerijskim projektili-
ma sa teritorije Albanije, a va-
trom upravqaju francuski pro-
fesionalni oficiri-legiona-
ri.

Komandant, major Šqi-
van~anin 14. aprila izdaje rat-
nu zapovjest potporu~niku Leov-
cu da sa 40 boraca izbije na ko-
tu Maja Glava i sa boka onemogu-
}i neprijatequ da zauzme karau-
lu na Košarama.

Udarnu grupu predvodi
potporu~nik Leovac, ve} preka-

qeni borac sa jednom ratnom ra-
nom iz borbe na Kosovu 1998. go-
dine. Mladi oficir, pravi iz-
danak naših hrabrih komandira
i komandanata, samouvjereno i
hrabro ponovo ulazi u borbene
okršaje sa zlikovcima i odmet-
nicima, komanduje, jurišaju on i
wegovi borci i pod kišom
kuršuma osvajaju vrhove Maja
Glave.

Zadatak je izvršen. Za-
tišje, osmatrawe, patrolirawe.

Dok je Leovac bodrio i
hrabrio svoje jurišnike, nepri-
jatqski snajperista uo~io je ko-
mandira i prostrijeli mu grudi
i srce.

Spasa nije bilo. U jedini-
cama muk, tuga, bol i plahe suze

u o~ima saboraca. Vojska je izgu-
bila još jednog hrabrog ofici-
ra, koji je ušao u stroj legendar-
nih boraca za Kosovo.

Porodica i Pqevqa oba-
vijeni tugom. Masa gra|ana i voj-
ska do|oše da isprate na put
bez povratka, Pe|u, borca, juna-
ka, svog di~nog oficira.

Za pokazanu hrabrost u
bitkama na Kosovu, predsjednik
Republike Pe|u je odlikovao
Ordenom za hrabrost, prizna-
wem koje domovina dodequje
svojim najodanijim sinovima.

Uru`ewe vojnih penzione-
ra Pqevaqa, Udru`ewe ratova
91/92. i 99. i grupa gra|ana po-
krenuli su inicijativu kod Sa-
vjeta za imenovawe ulica i tr-
gova, da se jedna ulica u Pqe-
vqima nazove wegovim imenom.

Skupština opštine Pqe-
vaqa razmatrala je dostavqeni
prijedlog Savjeta i donela Od-
luku da jedna ulica dobije ime
„Ulica Predraga-Pe|e Leovca“.

Neka ova ulica podsje}a i
u~i budu}i naraštaj kako se ~u-
va, brani i gine za otaxbinu.

Radivoje Zdravkovi} 

Zapis iz Kru{evca
KWIGE ZA DECU

I
ove godine je, zahvaquju}i uspe{noj saradnji sa SO
Kru{evac, kao i pravovremenom i kvalitetnom iz-
radom navedenog projekta, Op{tinski odbor uspeo

je da obezbedi pravo na dodelu nov~ane pomo}i neop-
hodne za decu palih boraca i RVI {kolskog uzrasta.

Pro{le godine smo dobili 100.000.00, a ove
90.000,00 dinara.

Na osnovu raspisanog Konkursa februara 2010.
godine od strane Skup{tine op{tine Kru{evac za fi-
nansiranje projekata dru{tvenih i nevladinih orga-
nizacija, Op{tinski odbor je izradom projekta „Pomo}
deci palih boraca i ratnih vojnih invalida“ obezbe-
dio pravo na dodelu nov~ane pomo}i od 90.000,00 di-
nara za te svrhe.

Sa~iwen je Ugovor da se nazna~eni iznos iskori-
sti za finansiranje navedenog projekta, kupovinom
kwiga i {kolskog pribora za trideset dvoje dece.

Krajem avgusta, a povodom po~etka {kolske
2010/2011. godine, Op{tinski odbor priredi}e prijem
za decu palih boraca i RVI i tom prilikom podeli}e
kwige ili {kolski pribor (po izboru dece) u vredno-
sti od oko 3.000,00 dinara.

Op{tinska organizacija UVP Kru{evac je jo{ jed-
nom na delu pokazala da je socijalno - humanitarna or-
ganizacija.

A. Simonovski 



U
dru`ewe vojnih penzione-
ra Srbije je legitimni, re-
prezentativni  i istinski

zaštitnik interesa korisnika
vojne penzije,  koje mora ostati
jedinstveno kako bi, u ovim
teškim vremenima, ispunilo
o~ekivawa ~lanstva.“ 

Ovo je jedna od osnovnih
poruka sa nedavne Izborne
skupštine Opštinske organi-
zacije UVP Vo`dovac-Savski
venac koja je, kroz sveobuhvat-
nu raspravu, pokazala  svu
ozbiqnost, intelektualni ni-
vo i mogu}nosti ove organiza-
cije i Udru`ewa u celini.

Opštinska organizacija
UVP Vo`dovac-Savski venac,
na ~ijem je ~elu @ivorad Ko-
sti}, prema mnogim pokazate-
qima, spada u red najuspešni-
jih  organizacija vojnih penzi-
onera u Srbiji. To je potvrdio
i predsednik UVPS Qubomir
Dragawac uru~uju}i nedavno ovoj orga-
nizaciji Povequ -  za dugogodišwi us-
pešan rad i afirmaciju Udru`ewa. 

U posledwe vreme,  posebno ohra-
bruje  ~iwenica da je sve ve}i broj ~la-
nova zainteresovan za rad ove organi-
zacije i Udru`ewa u celini. Videlo se
to i na Izbornoj skupštini kojoj je pri-
sustvovalo oko 130 korisnika vojne pen-
zije. Me|u wima je bilo vi{e  neka-
dašwih visokih starešina vojske,  ali
i mla|ih vojnih penzionera zaintereso-
vanih da aktivno u~estvuju u radu
udru`ewa.

Na pomenutoj skupštini više di-
skutanata je isticalo  da je rukovodst-
vo UVPS, uprkos svim teško}ama,  sa~u-
valo osnovna programska opredeqewa i
ciqeve i sa puno odgovornosti i auto-
riteta štiti interese korisnika vojne
penzije. U posledwe vreme, kako je na-
gla{eno,  uspostavqeni su ~vrš}i kon-
takti i poverewe sa nadle`nim dr`av-
nim organima i krenulo se aktivnije u
rešavawe mnogih va`nih  pitawa koja
se odnose na status, zdravstvenu zašti-
tu, socijalnu i stambenu problematiku
KVP.

Na skupštini je posebno na-
glašeno da korisnici vojne penzije mo-
raju da budu blagovremeno, objektivno i
potpuno informisani o svim bitnim
pitawima koja se ti~u wihovog statusa
i polo`aja u društvu. 

„Moramo blagovremeno i stalno
pratiti razne informacije iz svih sfe-
ra društva, da budemo sposobni da sami
procewujemo verodostojnost i upotre-
bqivost informacija kojima nas svako-
dnevno obasipaju raznorazni predstav-
nici nude}i nam boqi `ivot“, re~eno je
na skupu.

Opštinska organizacija Vo`do-
vac-Savski venac ima više od 2000 ~la-
nova. Wen rad, pre svega, usmeren je  na
ubla`avawe socijalnih problema,
zdravstvenu zaštitu, pomo} ostarelim
i bolesnim ~lanovima i omasovqavawe
~lanstva. Kad se pogledaju sve aktivno-
sti u toku dana, nije teško zakqu~iti
da je Opštinski odbor svojevrstan ser-
vis svih KVP na ovoj teritoriji. Prosto-
rije udru`ewa otvorene su svakog rad-
nog dana,  od 10 do 13 ~asova,  za oba-
vqawe operativnih poslova svih vrsta,
po~ev od skupqawa dokumentacije za
JNP do  pokretawa tu`bi. Tu su i razne
overe dokumenata, kucawe, informi-
sawe i druge usluge bez ikakvog
uslovqavawa i naknade. U Opštinskom
odboru se trude da unaprede rad kako u
opštinskom tako i u mesnim odborima,
jer je to, kako ka`u,  osnov za uspešno
obavqawe svih aktivnosti na terenu.   

Diskusije vojnih besku}nika na
skup{tini ponovo su nas opomenule “da
sit gladnom ne veruje” i da, polako i si-
gurno,  postajemo slepi i nemi kad je re~
o nevoqama na{ih kolega  kojima je ne-
ko, prakti~no, oteo stanove koje su ima-
li pre dvadeset godina i ne}e ih vrati-
ti  dok, po sili zakona, ne bude primo-
ran na to.

Besku}nici su do{li na skup{ti-
nu iz Bristola, Galeba, Vojne akademije
i drugih kolektivnih sme{taja kako bi,
ko zna  koji put, apelovali na svest i sa-
vest qudi  koji odlu~uju o wihovoj sud-
bini.

U tome im poma`e i Op{tinska or-
ganizacija  UVP Vo`dovac-Savski ve-
nac, u granicama  svojih mogu}nosti, po-
zivaju}i i Redakciju “Vojnog veterana”
da doprinese potpunijem obave{tavawu
javnosti o vojnim besku}nicima.

Naravno, “Vojni veteran”, kao i
uvek, prihvata poziv.         M. Petrovi}
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Iz Op{tinske organizacije 
UVP Vo`dovac-Savski venac

ISTINSKI I JEDINI
ZA[TITNIK

U posledwe vreme,  posebno ohrabruje  ~iwenica da je sve
ve}i broj ~lanova zainteresovan za rad ove organizacije i
Udru`ewa u celini. Videlo se to i na Izbornoj skupštini

kojoj je prisustvovalo oko 130 korisnika vojne penzije. Me|u
wima je bilo vi{e  nekadašwih visokih starešina vojske,

ali i mla|ih vojnih penzionera zainteresovanih da aktivno
u~estvuju u radu udru`ewa.

Predsednik Dragawac uru~uje najvi{e priznawe
Udru`ewa predsedniku UVP 

Vo`dovac-Savski venac @ivoradu Kosti}u

Potrebno je blagovremeno, objektivno i svestrano informisawe vojnih penzionera:
detaq sa Izborne skup{tine



U Velikoj sali Komande V i PVO Voj-
ske Srbije, 15. aprila ove godine,
odr`ana je redovna godišwa kon-

ferencija UPVLPS, deveta po redu.
Konferenciji su, pored ~lanova
Udru`ewa, prisustvovali i brojni go-
sti, predstavnici srodnih udru`ewa,
vojnih i civilnih penzionerskih orga-
nizacija, te pripadnici V i PVO VS,
predvo|eni zamenikom komandanta V i
PVO, brigadnim generalom Sretom Ma-
linovi}em. Konferencija je imala sve-
~ani i radni karakter. U sve~anom de-
lu, nakon intonirawa dr`avne himne,
minutom }utawa, odata je po~ast svim
preminulim vazduhoplovcima, kao i
predsedniku i dr`avnom vrhu Republi-
ke Poqske, koji su nastradali u avio ne-
sre}i kod Smolenska. Zatim su dode-
qene slike ~lanovima porodica pilota
poginulih u NATO agresiji, a potom je
re~ data gostima. 

U Izveštaju o radu Udru`ewa u
proteklom periodu istaknuto je, da je
delovawe Udru`ewa ostalo dosledno
izvornim principima, a to su okrenu-
tost i posve}enost profesiji i vital-
nim statusnim pitawima, briga o kole-
gama, drugarstvo, humanost i solidar-

nost, negovawe vazduhoplovnih tradi-
cija, pripadnost celokupnom vojno-pen-
zionerskom koru i borba za jedinstvo
wegovih redova, vanstrana~ka pozicija
i oslonac na Komandu V i PVO VS.

Udru`ewe je u proteklom periodu
obele`ilo ve}inu zna~ajnih datuma iz
nacionalne i vazduhoplovne istorije,
te organizovalo i niz obilazaka spomen
obele`jima vazduhoplovcima i vazduho-
plovnim jedinicama. Tako|e, Udru`ewe
je organizovalo i nekoliko poseta, od
kojih izdvajamo posetu selu Vlak~a,
rodnom mestu narednika Mihaila Pe-
trovi}a, posetu aerodromu Batajnica, te
posetu Vojnoj Akademiji VS. 

Posebno bi trebalo naglasiti da je
Udru`ewe prihvatilo inicijativu od
kolega iz Udru`ewa „M2+“, te zajedni~-
kim snagama, zajedno sa Zavi~ajnim
društvom „Mihailo Petrovi}“ iz Vlak-
~e i Udru`ewem za negovawe vazduho-
plovnih tradicija Srbije, prišlo
formirawu Vazduhoplovnog fonda „Pi-
lot Mihailo Petrovi}“, koji u narednom
periodu treba da poka`e izuzetan zna-
~aj za srpsku vazduhoplovnu tradiciju i
kulturu. UPVLPS je kolektivno pristu-

pilo pomenutom Fondu, i u narednom pe-
riodu }e tesno sara|ivati sa wime.

Na sastancima Udru`ewa, u prote-
klom periodu, promovisano je nekoliko
kwiga i ~asopisa.

Saradwa sa penzionerskim
udru`ewima te Komandom V i PVO je
tradicionalno dobra i svakako kori-
sna, a treba ista}i i da su kontakti sa
udru`ewima „M2+“, „Kurjaci sa Uš}a“,
AK „Galeb“, Muzejom Vazduhoplovstva i
srodnim organizacijama, krenula uzla-
znom linijom. Sa Udru`ewem zrako-
plovnih umirovqenika iz Zagreba, raz-
mena iskustava i saradwa, svakim da-
nom je sve ve}a. ̂ lanovi sekcije u Novom
Sadu, aktivno sara|uju sa organizacijom
rezervnih starešina u gradu i na nivou
pokrajine, te gradskim institucijama,
privrednim subjektima i jedinicama
VS. Uspešno se odvija i saradwa sa
SUBNOR-om.

Redovno informisawe javnosti o
našim aktivnostima, vrši se uglavnom
preko lista „Vojni veteran“, a realizo-
vano je i nekoliko TV priloga o bitnim
doga|ajima iz naše vazduhoplovne isto-
rije. Postavqawe sajta Udru`ewa je
jedno od najve}ih dostignu}a Udru`ewa
u proteklom periodu, ali na tom planu
treba još dosta raditi.

U narednom periodu, predstoji nam
dosta aktivnosti, ~ije }e te`ište biti
na izgradwi imixa i okupqawu mla|eg
~lanstva, kroz prisustvo na javnoj sce-
ni, me|unarodnu saradwu, u~estvovawe
na paradama i vojnim sve~anostima. Iz-
nad svega, potrebno je definisati odno-
se sa Komandom V i PVO i ostalim va-
zduhoplovnim organizacijama i asocija-
cijama. Osnovu daqeg delovawa, treba
da ~ini saradwa sa Komandom V i PVO,
VA-smer V i PVO, Muzejom Vazduhoplov-
stva, VSS i sa Udru`ewem vojnih penzi-
onera Srbije. Daqe, potrebno je afir-
misati rad Fonda „Pilot Mihailo Pe-
trovi}“. Jedan od zadataka u narednom
periodu je i osnivawe sekcije u Kraqe-
vu.

Uprkos svim problemima, Udru`e-
we je u proteklom periodu, verno svojim
izvornim principima, ispuwavalo svo-
je programske i statutarne obaveze, i u
skladu sa time, realizovalo zadatke,
postavqene godišwim planom rada.

Na izborima za organe i tela
Udru`ewa, a na predlog izborne komi-
sije, izabrani su slede}i pojedinci: za
predsednika UPVLPS, ujedno i predsed-
nika Izvršnog odbora, Zlatomir Gruji},
pilot u penziji, a za potpredsednika
UPVLPS, ujedno i potpredsednika Iz-
vršnog odbora, Qubiša Veli~kovi}, pi-
lot u penziji.

Z. Gruji}
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Osnova daqeg delovawa je saradwa sa Komandom V i PVO: 
detaq sa ovogodi{we konferencije

Sa redovne godišwe konferencije UPVLPS

VERNOST IZVORNIM 
PRINCIPIMA



N
esre}ne 1999. godine
srpski duh nije za-
mro. Izme|u brojnih

anegdota, Beogradom je
kru`ila ona koja se di-
rektno odnosila na
portparola NATO pakta.
A ona glasi: Ima la`i,
ima velikih la`i, ali
postoji i super la`ov –
Yejmi [ej. A na listama
najokorelijih la`ova
na{eg vremena arogant-
ni [ej bio je veoma viso-
ko plasiran. U se}awu
svetske javnosti, one ko-
ja ho}e da se se}a, [ej
ostaje upam}en po la`i-
ma, kojima bi, kako je to
napisao u “Mondu”po-
znati ruski filozof,
kwi`evnik i disident,
Aleksandar Zinovjev, mogao da se divi
i sam Gebels. To {to je [ej postao sino-
nim la`i, dezinformacija i manipula-
cija javnim mwewem, u wegovom svetu se
vaqda zove unosna karijera. Obmawi-
vati svet ~ak i kada on ̀ eli da bude ob-
manut, nije jednostavan posao.

U istoriji ratovawa NATO agresi-
ja osta}e upam}ena po dve specifi~no-
sti, od kojih se jedna odnosi na propa-
gandu. Nikada u istoriji agresorska
strana nije iza sebe imala tako mo}nu
propagandnu ma{ineriju, koja je produ-
kovala golu la`. Toj providnosti pro-
pagandnih la`i dobrim delom je dopri-
neo famozni potparol [ej.

Cini~ni manipulant

Iako je demonizacija Srba trajala
vi{e od decenije pred agresiju, NATO
{tab u Briselu, na ~elu sa Solanom,
Klarkom i upravo [ejom, kao wihovim
glasnogovornikom, zasuo je svetsku jav-
nost svakojakim la`ima o razlozima na-
pada na SRJ. O uvla~ewu sveta u veliku
ratnu avanturu. Nakrupnija i najapsurd-
nija cini~na la` bila je tvrdwa da nas
bombarduju za na{e dobro, iz civiliza-
torskih i humanitarnih razloga. Jedin-
stven primer u istoriji ratovawa da se
smrtonosne bombe {aqu u “misiju mira”
sa namerom da spre~e “humanitarnu ka-
tastrofu”. Upravo takvu bestidnu nelo-
gi~nost, i sve druge koje idu sa wom,
plasirao je NATO maneken Yejmi [ej. A
humanitarna katastrofa je upravo po~e-

la u trenutku kada je NATO po~eo da
bombarduje Srbiju. Danas je floskula o
“humanitarnoj “ ubila~koj misiji jedna
od najpoznatijih masnih i neinteligent-
nih propagandisti~kih la`i ~iji auto-
ri su se uzdali u silu. Kao {to su bile
la`ne i isfabrikovane i sve ostale
“srpske krivice” zbog kojih smo navodno
ka`wavani.

Pone{en neprimerenom silom i
osiono{}u svetskih `andarma, [ej se
kao potparol NATO-a, nije obazirao na
logi~na pitawa. Prvo se odnosilo na
nelogi~no pravdawe zlo~ina koje je u
SRJ ~inio NATO, izazivaju}i daleko ve-
}u humanitarnu, ekolo{ku i ekonomsku
katastrofu. Na svakodnevnim kanfe-
rencijama za {tampu u sedi{tu NATO u
Briselu, uporno su lansirane informa-
cije o srpskim ”zlodelima i teroru nad
{iptarskim stanovni{tvom”. [to je
NATO ~inio ve}e zlo~ine, [ej je servi-
rao sve krupnije la`i: poput onih o uzi-
mawu krvi mladim Albancima, o navod-
nim logorima za wih, silovawima, o
pravqewu `ivog zida ispred jedinica
VJ od albanskih izbeglica...To {to je
[ejova glumqena samouverenost u kon-
fuznim i kontradiktornim nastupima
pred novinarima, odavala ~oveka bez
ikakvih moralnih skrupula i izazivala
podsmeh i odbojnost, nije ga doticalo.
Gomile la`i koje je svakodnevno [ej
servirao ~esto su sa lica mesta deman-
tovali novinari koji su pratili doga|a-
je na terenu. Dobra ilustracija monti-
rawa la`i je slu~aj bombardovawa ko-

lone albanskih izbeglica kod Prizre-
na. Tada je ubijeno, bukvalno spaqeno
bombama koje izazivaju temperaturu od
2000 stepeni, preko sto Albanaca. NA-
TO glasnogovornik [ej je poku{ao da
prikrije wihov zlo~in seju}i sumwu da
su kolonu napali jugoslovenski avioni
“super galeb”. Po{to je pri~a bila neu-
verqiva, poku{ali su sa objavqivawem
video i audio snimaka za koje su kasnije
priznali da nemaju nikakve veze sa
ovim slu~ajem. Portparol [ej je zatim,
srqaju}i sve vi{e, plasirao pri~u da je
sa 15.000 stopa te{ko identifikovati
ciqeve na zemqi. Opet je uhva}en u la-
`i. jer je jugoslovenska slu`ba odmah
stavila na uvid stranim i doma}im iz-
ve{ta~ima autenti~an snimak uhva}e-
nog razgovora ameri~kih pilota sa avi-
ona-napada~a i Avaksa koji mu je izda-
vao naredbe.Transkript je svedo~io o
lako}i i zadovoqstvu koje je kod pilo-
ta izazivalo ugqenisawe civilnih le-
{eva koje su spr`ile bombe iz smrtono-
snog “humanitarnog” arsenala. Ovakvih
i sli~nih morbidnih obmana bilo je u
ogromnim koli~inama. Na~in na koji ih
je [ej opravdavao i plasirao, pobu|i-
vao je sumwu novinara i javnosti da se
radi o ~oveku sumwivog psihijatrijskog
statusa. Umesto zaslu`enog psihijatrij-
skog posmatrawa, [ej je, paunovski se
{epure}i, u`ivao u tome {to ga je po-
smatrao ~itav svet.Nije ga doticalo
stalno demantovawe wegovih izjava, na-
stavio je da srqa sve vi{e, naro~ito
kada je te`i{te agresije preneto na ci-
vilne ciqeve {irom Jugoslavije. Tada
su se NATO propagandisti na{li na mu-
ci kako to da opravdaju.

Kolateralna gre{ka 
ili gre{ka prirode

Uz asistenciju svojih savetodava-
ca, [ej je lansirao dve formule “ob-
ja{wewa” uni{tavawa civilnih ciqe-
va i masovnog ubijawa stanovni{tva. Ga-
|ane mostove, fabrike, televizijske
stanice i druge nevojne mete, bestidno
je proglasio “legitimnim ciqevima”. A
prite{wen dokazima da su svesno ga|a-
li bolnice, stara~ke domove, izbegli~-
ke kolone, sakralne i kulturne objekte,
de~je ustanove, bahato je tvrdio da su
svi oni “kolateralne gre{ke”. Ni naj-
mawe ne sumwaju}i da je i sam gre{ka,
ali prirode. Svaki put kada je NATO iz-
vr{io zlo~in protiv civilnog stanov-
ni{tva, bezo~no je ponavqao frazu o
“kolateralnoj {teti”, uz primetnu dozu
ironije i cinizma. Uz specifi~an osmeh
koji bi mogao biti i poruka li~nom psi-
hijatru. Uostalom, nije [ej bio jedini
psihopata u timu NATO zlo~inaca, ali
je bio stalno pod reflektorima koji su
ga ogolili do psihi~kog striptiza. We-
gove samozadovoqne po{alice o preki-
du dotoka struje u Beogradu i drugim
gradovima, izazivale su gnu{awe na
pres konferencijama u sedi{tu NATO u
Briselu. Rasisti~ka mr`wa prema ~i-
tavom narodu koju je [ej plasirao, a ko-
ja je imala za ciq da prikrije imperija-
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Kako je Xejmi [ej obmawivao svet u vreme
NATO agresije na Srbiju (SRJ)

NADMA[IO GEBELSA
Nikada u istoriji agresorska strana nije iza sebe imala tako
mo}nu propagandnu ma{ineriju, koja je produkovala golu la`.

Toj providnosti propagandnih la`i dobrim delom je doprineo
famozni potparol [ej.

Sinonim dezinformacija i manipulacija: Yejmi [ej



listi~ki i agresivni rat protiv SRJ, i
teza o “novom humanizmu” seja~a smrti,
nije ostala neprovaqena. Oni mediji
koji nisu bili u funkciji agresije i ne-
ke strukovne organizacije, poput “Re-
portera bez granica” iz Pariza, deman-
tovali su la`i iz Brisela. Tvrdili su
da je informativni centar NATO pakta
postao prava kuhiwa la`i i dezinfor-
macija me|unarodne javnosti. Kredibi-
litet Alijanse bio je poquqan stalnim
krivotvorewem i prikrivawem istine.
“Reportere bez granica” je iznervirala
la`na najava, o pogubqewu albanskih
intelektualaca i “petqawe” oko mawe-
vi{e namernih bombardovawa civila.

Bio je to po~etak preispitivawa
koncepcije natovske propagande. Posta-
lo je belodano da su obmawiva~i i la-
`ovi bez premca. NATO–ov portparol i
wegovi {efovi sve vi{e su upadali u
klopku svojih gluposti, la`i, obmana i
manipulacija.Stoga su u briselski pro-
pagandni {tab doveli poja~awe koje je
imalo za ciq da razradi nove na~ine
obmawivawa Oholi i cini~ni, a mnogi
bi srpski rekli, i nedotupavi [ej, vi-
{e nije bio dovoqan. Na ~elo grupe od
4o specijalista za psiholo{ko-propa-
gandni rat, postavqen je Alister Kemp-
bel, savetnik za {tampu britanskog pre-
mjera, NATO jastreba, Tonija Blera.
Bler je, naime, zahtevao od Solane da
“popravi informativnu strategiju”, pre
svega kada se radi o opravdavawu “ko-
lateralnih {teta”. Op{ti varvarizam
pomra~enih umova trebalo je zaogrnuti
u neko prihvatqivije ruho.I ne dozvo-
liti da NATO gubi bitku na propagand-
nom planu. 

U maju 1999, sa obrazlo`ewem da
im je hitno potreban plan za informa-
tivnu kampawu, u Briselu je izra|en do-
kument za internu upotrebu, sa naslo-
vom “Informativna bitka NATO”. Kao
poja~awe do{li su stru~waci za komu-
nikacije iz NATO dr`ava i oni su
nadaqe “servisirali” Yejmi [eja, kome
je uveliko bila zalepqena etiketa ci-
nika i la`ova. To je te{ko palo sujet-
nom, samoqubivom i frustriranom
portparolu. Dolaskom ekipe eksperata
koja ga je podu~avala da jo{ perfidnije
obmawuje svetsku javnost, kompromito-
van je kao neuspeo kreator javnog mwe-
wa. Iako je doktorirao na temi “Uloga
intelektualaca u stvarawu javnog mwe-
wa tokom Prvog svetskog rata”, [ej je
pobrkao mesto i vreme. Pokazalo se da
su ta znawa bila minorna, ili bar ne-
primerena vremenu i novim tehnologi-
jama. Do kraja agresije na SRJ [ej je mo-
rao da slu{a ono {to su mu servirali
Blerov savetnik Kampbel i Klintonov
pisac govora Yonatan Prajs, ~iji je, ina-
~e, otac, Bajron Prajs, u Drugom svetskom
ratu bio osniva~ ureda za “cenzuru
{tampe u ratnim uslovima”. Po{to je
bio jo{ neubedqiviji i la`qiviji, po-
ku{ao je da se pere. Hteo je vaqda da se-
be skine sa crne liste okorelih la`o-
va. Dao je nekoliko izjava u stilu “ni-
sam ja, majke mi, to su ovi drugi” koje su
dovele do `estoke me|ustrana~ke ras-
prave u britanskom parlamentu. Uprkos

tome, nije se oprao. To je u wegovom slu-
~aju prosto nemogu}e.

Sve se brzo zaboravqa osim pobe-
de, pa je [ej, uprkos svemu, sebe po~eo
da do`ivqava kao velikog i uspe{nog
manipulatora. U martu 2ooo. godine odr-
`ao je predavawe grupi biznismena u
Bernu pod naslovom “Prodati konflikt
– vrhunski PR izazov”. Po obi~aju bio je
pun sebe i pun prezira za javno mwewe.
Tvrdio je, i tu mo`da nije u krivu, da
javno mwewe voli sapunske opere i da
je wegovo izve{tavawe o kosovskom
konfliktu u potpunosti i uspe{no tome
udovoqilo. Wegova prepotencija bila
je toliko velika, da je nehotimi~no re-
kao jednu od kapitalnih stvari za
razumevawe marketin{kih diktata no-
vog doba. A to je zapravo jedno od osnov-
nih pravila u radu PR agencija: Ako ne-
ma{ pri~u, stvori je! Yejmi [ej je ovu te-
zu potkrepio sopstvenom “delatno{}u”.
Naime, u vreme kada, osim bombar-
dovawa, nije bilo “zanimqivijih” doga-
|aja, [ej je organizovao posetu prvih da-
ma SAD i Velike Britanije, Hilari

Klinton i ^eri Bler, izbegli~kom logo-
ru za kosovske Albance. Snimci su od-
mah prosle|eni SNN-u i doga|aj je zadr-
`an u `i`i interesovawa. Isto tako je
u jeku intezivnog bombardovawa Kosova,
spre~io da se jedna ministarska konfe-
rencija odr`i za vreme NATO brifinga
o tom bombardovawu! Da se zna ko ima
prednost.

Su{tina wegovog postzlo~ina~kog
nastupa potvr|uje tezu da su `rtve za-
padne “humanitarne” agresije tretirane
kao sapunska opera. Vojni kompleks NA-
TO bio je glavni glumac, a wegov sluga,
portparol [ej, imao je ve}i zna~aj od
skupa ministara i prvih dama najmo}ni-
jih zemaqa sveta.

Danas kada su mawe vi{e razot-
krivene mnoge “humanitarne” la`i i
podvale NATO ma{inerije, najboqe o
[eju govori wegova ratna izjava jednom
ameri~kom TV kanalu: “Ja kao NATO go-
vornik dajem informacije jedino onda
kada su one potpuno ta~ne i potvr|ene!”

Baron Minhauzen bi se sigurno po-
stideo da je ovo ~uo.        Branka ^uqi}
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Ko je hteo da nas vrati u „kameno doba“

O^EVI I SINOVI

N
acisti~kim snagama, 1941. godine, koje su bombardovale Beograd, komando-
vao je feldmar{al Keselring. Zanimqivo je da je nema~ka tajna slu`ba, za-
du`ena za logistiku savezni~ke NATO operacije protiv Srba 1999. – koman-

du poverila wegovom sinu Rajneru Keselringu. NATO falanga je, tako, jo{ jednom
pokazala kom uzoru ukazuje svoje divqewe.

Bombarduju}i Srbiju, NATO se pona{ao kao arijevska organizacija (prema
generalu Majklu Rouzu „NATO je spreman da Srbe vrati u kameno doba“) koja je
Srbe tretirala kao narod ni`eg reda. Poput nevinih u Drugom svetskom ratu ko-
ji u koncentracionim logorima nisu mogli da se brane i srpski narod nije mogao
da se brani 1999. godine. Ako izuzmemo qudske `rtve i zanemarimo upotrebu
zabrawenog oru`ja (projektile sa osiroma{enim uranijumom), NATO je, kao najre-
prezentativniji predstavnik ultimativne demokratije i rasisti~ke kulture,
ostvario zavidan bilans: u svojoj „humanitarnoj akciji“ poru{io je 190 {kola, 20
bolnica i 60 mostova – za 78 dana poni{tavawa srpskog naroda. Sli~an odnos
prema Srbima imali su i nacisti: general Eberhad je, 1941, u Kosovskoj Mitro-
vici, obra}aju}i se {iptarima izgovorio onu poznatu i bezpogovornu re~enicu:
„Srbi su van zakona. Obe}avam da }e posle rata Kosovo i Metohija biti
prikqu~eni Albaniji“.

NATO-gaulajteri su, 1999, te`e}i da ostvare neslovenski mostobran na
Balkanu, koristili sva sredstva da Srbe stave van zakona.

Pripadnici NATO pakta upotrebqavali su u novim uslovim nove metode,
medijski genocid, ne bi li i satanizovawem kaznili srpski narod. Karla Del
Ponte }e prozivati Srbe za 529 masovnih grobnica na teritoriji Kosova i Meto-
hije. Ni jedna nije prona|ena od tih 529 grobnica sa pogrebenim nevinim {iptar-
skim `rtvama. Nema~ki general {arping je tvrdio da su Srbi proterali sa Koso-
va 600 hiqada {iptara, ~ine}i pritom monstruozne zlo~ine („ispe~eni fetusi“,
ubistva „nero|enih beba“ – ve} {ta je bolesni {arpingovski um upamtio da treba
da izgovori). Jo{ka Fi{er, ministar inostranih poslova u Vladi ujediwene Ne-
ma~ke, zgra`avao se nad 400 hiqada pobijenih na Kosovu. I dabome, ko bi drugi
objavio ako ne be~ki „Standard“ (novina austrijske dr`ave koja je u odnosu na
broj stanovni{tva dala najve}i procenat nacista u Drugom svetskom ratu) 7.
aprila 1999. da je u prvom pokoqu na Kosovu srpska vojska pobila 800 hiqada
{iptara(!?).

Predrag R. Dragi} Kijuk
(Iz Besede na nau~nom skupu „Srbija na raskr{}u: neutralnost ili NATO“ Akademije

za diplomatiju Beograd, 17. februara 2010)



D
vanaestog aprila 1941. godine u osam
~asova izjutra, nakon neravnopravne
tridesetminutne borbe sa eskadrilom

nema~kih “{tuka”, nadomak ^elareva na
1287. plovnom kilometru reke Dunav, bra-
ne}i nebo nad otaxbinom, potopqen je brod
“Drava”, monitor Re~ne flotile Kra-
qevine Jugoslavije. Sa sobom je, na dno Du-
nava, odneo i 76 ~lanova posade na ~elu sa
komandantom poru~nikom bojnog broda pr-
ve klase Aleksandrom Beri}em.

Brod je s po~etka rata dejstvovao u
rejonu Bezdana, na granici prema Ma|ar-
skoj i svojim aktivnostima i akcijama us-
peo da za{titi granicu. Napadaju}i preci-
znom brodskom artiqerijom neprijate-
qske brodove nije im dozvolio ulazak u

otpor agresoru i pogibiju mornara “Drave”,
heroja aprilskog rata, sa Re~nom stanicom
za razmagnetisawe brodova RSRB 36 “[a-
bac” u pratwi Re~nih minolovaca “Vu~edol”
i “\erdap” isplovili uzvodno sa veza u No-
vom Sadu do istorijskog 1287. plovnog kilo-
metra.

Uz postrojenu brodsku stra`u, na~as
utihnule brodske motore i mar{ “Na Dri-
nu” odr`ana je komemoracija. Tom prili-
kom delegacija Re~ne flotile, koju su ~i-
nili zastupnik komandanta potpukovnik
Milo{ Jakovqevi} i na~elnik [taba ka-
petan fregate Venko Mehanxiski, spusti-
la je venac u vode Dunava odaju}i time du-
`no po{tovawe veteranima mornarima mo-
nitora “Drava” prema kojima su, tim ~inom,
ispravqeni vi{edecenijska nepravda i
neopravdan zaborav.  

Budimir M. POPADI]
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ISPUWENI ZAVET
Mladi oficir Kraqevske Morna-

rice, poru~nik bojnog broda prve klase
Aleksandar Beri}, komandovao je bro-
dom i posadom do posledweg trenutka.
Pozdravqaju}i dr`avnu zastavu i is-
puwavaju}i zavet da brod ne}e predati
u ruke neprijatequ, potonuo je zajedno
sa wim na dno Dunava izvr{avaju}i ta-
ko ~asno svoju komandantsku du`nost.
Be`ivotno telo heroja aprilskog rata
prona|eno je u Belegi{u, 90 km nizvod-
no od potonu}a broda, gde je i sahrawen
na seoskom grobqu. 

Iz Opštinskog 
odbora 

UVP Obrenovac

DVA VA@NA 
DATUMA

^lanovi i rukovodstvo Opštinske
organizacije UVP Obrenovac, 9.
maja ove godine, sa velikim bro-

jem gra|ana, obele`ili su Dan pobe-
de nad fašizmom uz polagawe cve}a
palim `rtvama.

Glavna poruka sa skupa bila je da se
fašizam više nikada ne ponovi!

Ispred Opštinskog odbora cve}e su
polo`ili: Milivoje Cvetkovi}, predsed-

nik Opštinske organizacije UVP Obreno-
vac, Milorad Orlovi}, ~lan Nadzornog
odbora i Stanko Bo`anovi}, ~lan Opštin-
skog odbora UVP Obrenovac.

A 17. maja ove godine okupili su se

~lanovi Opštinskog odbora, Nadzornog
odbora, ~lanovi koji su u prethodnim man-
datima bili na funkcijama u Opštinskoj
organizaciji, i drugi ~lanovi i pozvani
gosti da obele`e dan Opštinske organi-
zacije UVPS. 

Obele`avawu je prisustvovao i pot-
presednik GO Obrenovac Dragoslav Mrše-
vi}, kao i trojica predstavnika Opštin-
skog ve}a.

U restoranu „Mali raj“, okupila se
grupa oko tridesetak KVP i gostiju, da
obele`i šesnaestu godišwicu formi-
rawa Opštinske organizacije UVP u Obre-
novcu.Kako red nala`e prisutnima se
obratio Milivoje Cvetkovi}, predsednik
Opštinske organizacije, i tom prilikom
pozdravio je prisutne i uru~io zahvalni-
ce zaslu`nim ~lanovima i gostima.Pri-
sutni su u`ivali u predivnim zvucima or-
kestra „Raskrš}e“.                               C.M.

Ispravqena vi{edecenijska nepravda prema
veteranima aprilskog rata 1941.

PO^AST JUNACIMA “DRAVE”

Pozdrav veteranima 

teritorijalne vode Kraqevine Jugoslavi-
je. Artiqerijskom vatrom brodskih topova
i mitraqeza posada monitora uspela je da
samo u nekoliko dana aprilskog rata obo-
ri 14 i te{ko o{teti 12 aviona i 2 patrol-
na broda nacisti~kih sila Osovine.

Ove godine su, na ovaj datum, pripad-
nici Re~ne flotile po prvi put nakon Dru-
gog svetskog rata, u znak se}awa na sna`an

Sa Izborne skup{tine
Op{tinske 

organizacije 
UVP Jagodina

POBOQ[ATI
KULTURNE 

I SPORTSKE
AKTIVNOSTI

N
a godišwoj, ujedno i izbornoj skupšti-
ni Opštinske organizacije UVP Jagod-
ina, odr`anoj 19. aprila, usvojen je

Izveštaj o radu i izabrani novi organi up-
ravqawa.

U izveštaju, koji je podneo dosada-
šwi predsednik Milorad Jevti}, is-
taknuto je da ova organizacija ima 149 ko-
risnika vojne penzije iz jagodinske i reko-
va~ke opštine, da je te`ište aktivnosti
bilo na informisawu ~lanstva (37 pret-
platnika na Vojni veteran) i pomo}i u ost-
varivawu zdravstvene zaštite ~lanova,
ukqu~uju}i tu obilazak starih i bolesnih,
te na ostvarivawu drugih zadataka pred-
vi|enih Statutom. U raspravi je re~eno da
treba poboqšati kulturne i sportske ak-
tivnosti. 

Za ~lana GO UVP Srbije predlo`en
je Slobodan Stojanovi}, a podr`ana je
kandidatura dosadašweg predsednika
UVP Srbije Qubomira Dragawca, uz `equ
da i daqe vodi organizaciju i još ener-
gi~nije zastupa interese vojnih penzion-
era, posebno na rešavawu dugova dr`ave,
vojnih penzija i rešavawu stambenih
problema vojnih besku}nika.

Za novog predsednika Op{tinskog
odbora izabran je Predrag Stojanovi}, a
za potpredsednika Milivoje Mijatovi}.
Zaslu`nima su podeqene zahvalnice, dok
je posebno priznawe odato Skupštini gra-
da Jagodine za dodeqenu finansisku po-
mo}.

Radu skupa prisustvovali su brojni
gosti, me|u kojima i predsednik SUBNOR-
a Pomoravskog okruga Miroslav Ostoji}.



U
restoranu „Kru{evac“ u
Beogradu, 16. maja 2010. go-
dine pripadnici 16. klase

Tehni~ke podoficirske škole
proslavili su jubilarnu 40-go-
dišwicu završetka školo-
vawa. Ova klasa završila je
TPŠ u Zagrebu 15. jula 1970. go-
dine i prema ranijem dogovoru,
okupqa se svakih 5 godina, po-
~ev od 1990. godine (prvo
okupqawe u Zagrebu u ~ast 20-
godišwice proizvo|ewa u
~in).

Od 185 bivših pitomaca
koji su završili školovawe,
sada penzionera od kojih 104
`ive na teritoriji Srbije, na
proslavi je prisustvovalo 51,
a od starešina, odnosno na-
stavnika koje su prisutni
oduševqeno pozdravili, po-
zivu su se odazvali: pukovnici
u penziji Dragoš Badwar i Bu-
dimir Jovanovi}, kao i potpu-
kovnici u penziji Petar Todo-
rovi} i neizostavni ~etni sta-
rešina Nikola Damjanovi}.

Organizacioni odbor (pu-
kovnik u penziji Budimir Ve-
si}, potpukovnik u penziji Sta-
noje Pavlovi}, penzionisani
kapetan prve klase Vojislav
Peji~i} i penzionisani za-
stavnik prve klase Mile San-
tra~) potrudio se da obezbedi
ugodnu atmosferu sa muzikom,
video snimawem proslave i
skromnom zakuskom.

Nakon okupqawa, iz-
vršena je prozivka klase sa
podelom biltena, odata je
pošta preminulim “klasi}i-
ma” (prema nezvani~nim poda-
cima, takvih je 27) i odr`an
prigodan govor. 

Prisutne je pozdravio i
predstavnik Vojske Srbije, di-
rektor Vojne gimnazije, pukov-
nik Milan Stevi}.

Na ulaznom stepeništu
Glavne `elezni~ke stanice
(ispod sata) na~iweno je neko-
liko snimaka, a zatim organi-
zovan zajedni~ki ru~ak gde su
uz muziku i veseqe evocirane
uspomene na period iz pito-
ma~kih dana i aktivne vojne
slu`be.

Za svaku pohvalu je blago-
vremena priprema i organiza-
cija proslave, kao i odziv
bivših pitomaca od kojih ve-
}ina `ivi u Srbiji, a neki su
doputovali iz Crne Gore, Re-
publike Srpske, pa ~ak i iz
Slovenije (Merteq Janez). 

Vojislav Peji~i}  
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[abac

OBELE@EN DAN POBEDE 

D
an pobede nad fašizmom, 65 godina od oslobo|ewa - 9 maja 1945. godine, veliki je dan
za sve gra|ane Srbije, a od ove godine i Dan Evrope.

Ove godine ovom istorijskom danu poklowena je malo ve}a pa`wa nego ranijih godi-
na. Sredstva informisawa bila su revnosnija, više su pisali, govorili i prikazivali
Drugi svetski rat i wegove aktere nego ranije. Neka sredstva informisawa išli su i u
drugu krajnost pa su sve aktere Drugog svetskog rata izjedna~avali. 

U opštini Šabac Dan pobede obele`en je skoro isto kao i ranijih godina. Uglavnom
bez gra|ana, polagawem venaca na partizanskom grobqu. Ovom delu sve~anosti „iz oprav-

danih razloga“ zakasni-
la je televizija Šabac,
ali oni su kasnije in-
tervjuisali nekoliko
boraca i „izvadili se“.
Ovom zna~ajnom jubileju
iz nepoznatih razloga
niko od gra|ana nije
prisustvovao.

Zvani~noj sve~ano-
sti u Šapcu, polagawem
venaca i cve}a na zajed-
ni~kom spomen obele`-
ju, prisustvovali su sa-
mo predstavnici orga-
nizacija. Vence su polo-
`ili predstavnici gra-
da, Udru`ewa vojnih
penzionera Šapca,
SUBNOR-a, SPS, Komu-
nisti~ke partije, Udru-

`ewa vojnih rezervnih starešina, Vojske Srbije, Srpske napredne stranke, Udru`ewa
ratnih vojnih invalida, i predstavnici iz Rusije „Slavijanski most“. Pred okupqenim
predstavnicima udru`ewa i gra|ana govorio je o zna~aju Dana pobede nad fašizmom pred-
sednik opštinskog odbora SUBNOR-a Šapca Vladimir Ninkovi}.

Udru`ewe vojnih penzionera Šapca svake godine u~estvuje u obele`avawu svih zna-
~ajnih doga|aja iz naše istorije u opštini, polagawem venaca na partizanskom grobqu. U
delegaciji ove godine bili su Ilija Dragutinovi},\or|e Mom~ilovi} i Zoran \uki}.

Stevan Stojanovi}

^etiri decenije od promocije 16. klase TPŠ

PONOVO NA ZBORI[TU

[esnaesta klasa 40 godina posle zavr{etka {kolovawa 



N
aseqe Sportsko-rekreativni centar
(SRC) Sur~in nalazi se na teritoriji
opštine Sur~in, pet kilometara od

centra Sur~ina prema s. Jakovo i dva ki-
lometra od regionalnog puta Sur~in – Ja-
kovo. Naseqe je izgra|eno 90-tih godina
na kompleksu dr`avnog zemqišta kojim
upravqa Ministarstvo odbrane. U wemu
se nalazi 162 slu`bena stana, koji su do-
deqivani aktivnim i civilnim pripadni-
cima vojske, rešewem nadle`nog stambe-
nog organa MO iz Vojno stambenog fonda,
kao slu`beni stanovi u zakup. Pored slu-
`benih stanova u SRC se nalaze i drveni
bungalovi VU Dediwe koji se izdaju kao
hotelski smeštaj (10 bungalova po dve
stambene jedinice). 

Stanari ovog naseqa dovedeni su,
prema re~ima Vlade \uki}a, predsedni-
ka Udru`ewa gra|ana SRC, u diskrimina-
torski polo`aj u odnosu na svoje kolege u
Srbiji jer ne mogu da otkupe stanove. 

Podeli slu`benih stanova, pri~a
\uki}, prethodila je naredba na~elnika
GŠ VJ (pov. br. 1185-47/1 od 6. 1.1993. go-
dine).

Odmah po useqewu, naišli su na
nevoqe. Trebalo je da peša~e dva kilo-
metra do redovne linije GSP-a, nisu ima-
li prodavnicu, VMC im je bio daleko, ni-
je bilo rešeno odvo`ewe sme}a, za pi}e
su koristili bunarsku vodu jer nije bilo
gradskog vodovoda, okolina naseqa nije
bila ure|ena, a zbog blizine šume i pos-
tojawa velikog broja raznih insekata, kr-
peqa, glodara i zmija, nevoqe su se samo
umno`avale.

„Osim toga“,pri~a \uki}, „izostaja-
lo je otklawawe nedostataka na instala-
cijama u stanovima, stanari nisu mogli da
uvode telefone... Zato su se stanari
obratili saveznom ministru za odbranu,
iz ~ega je proistekao zajedni~ki sastanak
na kome su istaknuti svi problemi stana-
ra u nasequ i na osnovu kojih su doneseni
zakqu~ci, koji su sa`eti u zabelešci
Sektora za vojno-privrednu delatnost -
Uprava za snabdevawe, koja je (aktom in.
br. 830-5/94 od 15. 2. 1995) dostavqena i
saveznom ministru za odbranu.

Na tom sastanku na~elnik Gra|evin-
ske uprave SMO je upoznao u~esnike da je
gradwa naseqa završena, da je završen
tehni~ki prijem, da je data upotrebna do-
zvola i odobrewe za useqewe. Tako|e je
istakao da naseqe nije legalizovano. Na
sastanku su doneti zakqu~ci, a jedan od
wih je i da se pokrene postupak kako bi
naseqe dobilo status legalnog naseqa.
Ni jedan od zakqu~aka nikada nije reali-
zovan.

U ciqu obezbe|ivawa što boqih
uslova za `ivot stanara, savezni mini-
star za odbranu je svojim rešewem (br.

805-1 od 3. 9.1996.) odredio nadle`nosti
organa Ministarstva i naredio pokre-
tawe postupka za legalizaciju naseqa
shodno odredbi Zakona o planirawu pro-
stora i naseqa R. Srbije.

Ni to Rešewe nikada nije realizo-
vano iz ~ega su proistekli svi problemi
koji i danas traju“. 

„Do današweg dana“, ka`e \uki},
„puno puta smo se obra}ali MO i Gene-
ralštabu, sa ciqem rešavawa postoje}ih
problema i problema statusa stanara u
SRC, ali bez uspeha. U našoj komunikaci-
ji sa nadle`nim institucijama uglavnom
je prisutna wihova potpuna nezaintereso-
vanost i `eqa da se problem reši, a o~i-
tovalo se kroz davawe istih odgovora do
ignorisawa naših upita i zahteva.

Od useqewa do danas, svi mewani
pravilnici o dodeli slu`benih stanova
i stanova u zakup po pravilu su uvek bili
na našu štetu.

Sve do 2008. godine, Master Planom
o raspolagawu nepokretnostima na teri-
toriji R. Srbije, lokacije na teritoriji
opštine Sur~in nisu bile predvi|ene za
otu|ewe, da bi izmenom Master Plana
2008. ceo kompleks išao u pravcu
otu|ewa. Za sada je samo deo kompleksa
pretvoren u gradsko gra|evinsko
zemqište, a SRC je i daqe ostao rekrea-
tivni centar i zelena površina. Proces
prenamene je pokrenulo MO u saradwi sa
Opštinom Sur~in. 

Pravilnik o dopuni Pravilnika o
rešavawu stambenih pitawa u MO (SVL
br. 26/2008. god.), ~lanom 52a nosiocima
rešewa za slu`bene stanove omogu}eno je
preimenovawe rešewa u rešewe o

davawu stana u zakup na neodre|eno vre-
me, ~ime je omogu}ena i kupovina istih
stanova. Nare|ewem MO slu`beni stano-
vi u SRC su izuzeti iz ove dopune Pravil-
nika, što je problem dodatno produbilo.

Iako smo zainteresovana strana i
stalno potenciramo na rešewu našeg naj-
va`nijeg `ivotnog pitawa, nadle`no Mi-
nistarstvo nas ignoriše i iskqu~uje iz
celog postupka.

U pisanim obra}awima više puta
smo tra`ili i razgovor sa ministrom. Je-
dino razumevawe problema SRC, pokazao
je bivši ministar odbrane general Stan-
kovi}, sa kojim smo se u dva navrata sasta-
li i razgovarali o problemu stanara. Za
nas je to bio po~etak pregovora za kona~-
no rešewe našeg stambenog pitawa. Ceo
doga|aj pratili su i mediji R. Srbije.

Na naš zahtev, krajem 2008. godine,
predstavnike našeg udru`ewa primio je
na~elnik kabineta ministra koji je u raz-
govoru izneo da je ministar upoznat sa
problemom, da je u komunikaciji sa opšti-
nom Sur~in, te da nemamo potrebe za bri-
gu i da niko ne}e ostati na ulici, kao i da
se o penzionerima vodi posebna briga. Na
tom sastanku je postojao zapisni~ar iz mi-
nistarstva, ali mi taj zapisnik nismo do-
bili.

Daqe, Ministarstvo odbrane je, sep-
tembra 2008, obavestilo SO Sur~in da
planiraju sredstva za 2009. godinu za ku-
povinu nepokretnosti na teritoriji
opštine, postupak bi se sproveo putem
prenosa prava koriš}ewa neposrednom
pogodbom. 

Pošto naše udru`ewe, od kraja
2008. do 14. septembra 2009. godine, nije
imalo nikakve informacije u vezi reali-
zacije Master Plana i statusa naseqa od
strane Ministarstva odbrane, opštine
Sur~in i Grada Beograda, ponovo smo se
obratili svim nadle`nim institucijama,
a izme|u ostalih i kabinetu predsednika
Vlade i predsednika R. Srbije. Kabinet
predsednika Vlade nas je obavestio da je
naš dopis prosle|en nadle`nom mini-
starstvu.

Zbog neodazivawa na naše dopise,
marta ove godine poslata je urgencija
predsedniku Vlade i predsedniku R. Sr-
bije.

Takav odnos nas je doveo i u diskri-
minacioni polo`aj po najva`nijem pita-
wu, a to je pitawe stanarskog prava:

- Ukinuto nam je pravo na otkup slu-
`benog stana, a naše kolege na teritori-
ji R. Srbije su to isto pravo ostvarili. Mi
smo slu`bene stanove dobili kao aktiv-
ni pripadnici vojske, po istom pravilni-
ku kao i naše kolege. 

-Naše slu`bene stanove ministar-
stvo odbrane priznaje pri bodovawu li-
ste za stan u zakup jer nam dodequje mawe
bodova, smatraju}i da stanujemo u slu`be-
nom stanu i nismo stambeno ugro`eni, dok
pri zahtevima za otkup slu`benog stana
tretiraju nas da smo u vojnom objektu .

-Smatramo da su pozitivni zakoni R.
Srbije na našoj strani te da iste Mini-
starstvo odbrane ne poštuje, zbog ~ega
smo diskriminisani.

-Diskriminacija se odnosi i na osta-
la gra|anska prava - pla}awe komunalija
i dr.

Zbog ne~iwewa Ministarstva od-
brane marta ove godine obratili smo se
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Nevoqe stanara u nasequ Sportsko-
rekreativni centar Sur~in

GRA\ANI 
„NI^IJEG SELA“

Vlada \uki}, predsednika Udru`ewa 
gra|ana SRC, 



i Zaštitniku gra|ana R. Srbije.
Na kraju, odnos MO prema nama je do-

veo do gra|anske neposlušnosti koja se
ogleda u prestanku pla}awa komunalnih
troškova i troškova zakupa pomenutih
stanova. ^ak ni za to Ministarstvo od-
brane ne reaguje. 

Jedan od ve}ih problema pred-
stavqa oko 30 praznih stanova i još to-
liko bespravno useqenih stanova. Ni za
to ministarstvo odbrane ne reaguje.“

M. M. P.

U
~esnici Godišwe skupštine Udru-
`ewa vojnih besku}nika Srbije, odr`a-
ne 13. maja ove godine, u Centralnom do-

mu Vojske Srbije, uputili su nadle`nima i
javnosti Apel za istinu u kome se zahteva
da se napokon reši problem vojnih besku}-
nika u Srbiji.

Skupštini su, sem ostalih, prisu-
stvovali narodni poslanik Kosta Arseno-
vi}, predsednik Udru`ewa vojnih penzio-
nera Srbije Qubomir Dragawac, te pred-
stavnici vlasti, stranaka i srodnih udru-
`ewa.

U godišwem Izveštaju o radu Udru-
`ewa vojnih besku}nika Srbije je, izme|u
ostalog je istaknuto:

„Skoro dve decenije vojni besku}nici
Srbije `ive u vojnim kolektivnim smešta-
jima u kasarnama, napuštenim vojnim objek-
tima i podstanarskim suterenima u kojima
zbog strogih vojnih normi i propisa ne po-
stoje ni minimalni uslovi za ostvarivawe
qudskih prava garantovanih Poveqom
Ujediwenih nacija o mirnom u`ivawu doma
i ostvarivawu slobode ~oveka”.

U protekloj godini nastavqeno je sa
ponovnim utvr|ivawem statusa vojnih bes-
ku}nika kroz dokazivawe o pravu na stan i
to, kako je re~eno u izve{taju, “od onih is-
tih koji su nas svojevremeno proglasili
okupatorima i uzurpirali naše stanove.
Kao da se ponavqa praksa iz perioda od
1992. do 2001. godine kada su od strane Mi-
nistarstva odbrane zakqu~ci vojnih bes-
ku}nika Srbije stavqeni u stawe miro-
vawa, a za to vreme hiqade stanova pode-
qeno drugim licima”.

“Ne `elimo vas više ovom prilikom
zamarati iznošewem dugogodišwe istori-
je beš~aš}a, navo|ewem duge liste o
kršewu odredaba Me|unarodnog prava i
principa iz doma}eg zakonodavstva od
strane dr`ave i Ministarstva odbrane
prema našoj populaciji.

Dokazi za ovu tvrdwu su brojni i
široko elaborirani kroz razne predloge i
mišqewa, zahteve i upozorewa, kao i go-
dišwe izveštaje Udru`ewa iz prethodnog
dvanaestogodišweg perioda, a posebno u
Peticiji i Apelu koje smo prošle i pret-
hodne godine uputili svim relevantnim in-
stitucijama ove dr`ave i me|unarodnim
organizacijama koje se bave kršewem pra-
va qudi”, re~eno je u izve{taju.

Aktivnost Udru`ewa, kako je istaknu-
to, “odvijala se kroz: predloge za izradu
dokumenata od zna~aja za Udru`ewe koja su
izra`avala predloge, upozorewa i zahteve
za rešavawe ukupnih problema koji poga-
|aju vojne besku}nike Srbije, organizovawe
peticija i apela i izvo|ewe mirnih prote-
sta u Beogradu, Novom Sadu, Kragujevcu i
Kruševcu.

Posebno se ovde istaklo Udru`ewe
vojnih besku}nika Kragujevca koje je u~e-
stvovalo i izvelo najve}i broj organizova-
nih mirnih protesta.

U ovom anga`ovawu posebne rezulta-
te postigao je Gradski odbor Novog Sada.

Iz razloga boqeg i br`eg obavešta-
vawa javnosti Udru`ewe vojnih besku}ni-

ka Srbije je oformilo svoj sajt na Interne-
tu, mada zbog pomawkawa iskustva i prakse
još se nedovoqno koristi, što u narednom
periodu treba popraviti.

Sve što smo kroz dugogodišwe slu-
`bovawe stvorili, imali pa izgubili, a
danas ništa nemamo, vezano je za Mini-
starstvo odbrane i wegove odluke. Zbog to-
ga `elimo da budemo wegov sastavni deo u
rešavawu stambenih i drugih pitawa i u
tom ciqu }emo sna`no podr`ati svaku ak-
tivnost Ministarstva odbrane i aktuelnog
ministra odbrane na razrešavawu proble-
ma kako vojnih besku}nika Srbije, tako i
profesionalnih vojnika Vojske Srbije.

Udru`ewe je od 2000. do 2008. godine
dobilo i rešilo 746 stanova, a u posled-
we dve godine rešeno je 94 vojna besku}ni-
ka, što zna~i da je za posledwih 10 godina
rešeno oko 900 vojnih besku}nika, ili oko
stotinak naših porodica godišwe.

Ako bi se ovakav trend rešavawa
naših stambenih pitawa nastavio i u na-
rednom periodu, bi}e potrebno oko 25 go-
dina za rešavawe našeg aktuelnog pitawa.
To zna~i da mnogi od nas ne}e do~ekati da
u|u u svoj stan.

U posledwe vreme nudi se vojnim bes-
ku}nicima Srbije od strane Fonda SOVO i
Ministarstva odbrane 20.000 evra u dinar-
skoj protivvrednosti za odricawe od sta-
na.

Udru`ewe vojnih besku}nika Srbije
ne prihvata ovakav na~in rešavawa našeg
stambenog pitawa.

Zbog napred navedenog Udru`ewe je
uradilo predlog plana koji obuhvata ~eti-
ri varijante za rešavawe stambenog pita-
wa po ovoj zamisli i uputilo ga nadle`nim
institucijama MO i Fonda SOVO. Do da-
našweg dana nije stigao nikakav odgovor
na ponu|eni predlog.

U upravama Ministarstva odbrane u
toku je izrada novog Pravilnika za prib-
avqawe i raspodelu stanova u Ministar-
stvu odbrane i Vojsci.

Blagovremeno smo uputili predlog
našeg udru`ewa za izradu ovako va`nog
dokumenta, mada i pored insistirawa da i
predstavnici našeg udru`ewa u~estvuju u
wegovoj pripremi i izradi, na `alost nije
došlo.

Ne o~ekujemo da }e novi Pravilnik
biti povoqniji od dosadašweg za vojne
besku}nike, ~ime }e biti potvr|ena dosa-
dašwa praksa da nas svaki novo doneseni
pravilnik stavqa u te`i polo`aj za
rešavawe dvodecenijskog problema.

Udru`ewe vojnih besku}nika Srbije
postoji i opstaje zahvaquju}i upornoj borbi
svih wegovih ~lanova i Udru`ewa kao ce-
line u ostvarewu dva ciqa:

- Ostvarivawe ste~enog prava na stan
i miran dom koga mora dr`ava Srbija da
obezbedi kao svoju obavezu u rangu dr`av-
nog duga, i

- Stvarawe povoqnih uslova za `i-
vot i rad porodica besku}nika sve dok ne
reše stan na trajnim osnovama.’’

S. Jeli}
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PERISKOP

PET KILOMETARA 
DO PRODAVNICE

Pored problema po useqewu,
prema \uki}evim re~ima, stalno su
prisutni i slede}i:

• Nemogu}nost regulisawa prija-
ve mesta boravka na adresu na kojoj bo-
ravimo (problem se po~iwe rešavati
po~etkom 2007. ali nije rešen).

• Nemogu}nost regulisawa pla-
}awa infostana, elektri~ne energi-
je, zakupnine za stanovawe nadle-
`nim gradskim javnim preduze}ima.
Isto od nas potra`uje MO, po
višestruko ve}im cenama, a ukupan
ra~un se deli po metru kvadratnom
stana. Na osnovu podataka priku-
pqenih od javnih gradskih preduze}a
voda je skupqa 30 puta, struja se obra-
~unava po industrijskoj tarifi i u ce-
nu je obra~unata potrošwa svih obje-
kata koji pripadaju VU Dediwe koji
nemaju merne satove, sa veoma ~udnim
koeficijentima. Komunalne usluge se
obra~unavaju kao da stanujemo u stam-
benoj zgradi u centru Beograda. 

• Nemogu}nost ostvarivawa po-
vlastica pla}awa iz ta~ke 2. po osno-
vu u~eš}a u ratu, po osnovu odluka
grada Beograda, po osnovu redovnog
pla}awa itd.

• Odnos opštine Sur~in prema
nama je takav, kao da se nalazimo na
teritoriji neke druge opštine, jer
smatra da je za sve u vezi SRC nadle-
`no samo MO iako je naseqe otvore-
nog tipa. Opštinske vlasti sada, po
pitawima iz domena wihovih javnih
preduze}a izlaze u susret.

• Mi nismo u mogu}nosti, kao
ostali gra|ani, da probleme rešava-
mo preko nadle`nih gradskih institu-
cija, jer iste smatraju da po bilo kom
osnovu nisu nadle`ne za ovo naseqe
(primer: nestanak struje, vode, gre-
jawa itd),

• Uvo|ewe telefona, interneta,
kablovske televizije i dr. nismo u mo-
gu}nosti da rešimo na legalan na~in.
Za nas su cene tih usluga znatno ve}e
jer koristimo jedino mogu}a rešewa.
Grejawe stanova se vrši iz kotlovni-
ce u SRC, mimo gradskih regulativa
po slobodnom naho|ewu, da bi ove go-
dine bilo prekinuto 25. februara.
Marta ove godine MO je doneo odluku
o zatvarawu jedine prodavnice u
nasequ sa malim izgledima da se
otvori nova, te je i za kupovinu najo-
snovnijih namirnica potrebno i}i u
pet kilometara udaqen Sur~in.

Sa Godišwe skupštine Udru`ewa vojnih besku}nika

JO[ JEDAN APEL DR@AVI



N
a vijest o smrti prvog u~iteqa kao
da polako nestaje i dio na{eg djeti-
wstva i naših prvih koraka u ̀ ivot

kojih se sve ~eš}e sje}amo kako starimo. 
Najednom nam neko pred o~ima spa-

li sve one pruteve i šibe od kojih su
bridjeli dlanovi i nerijetko ostajale
masnice, otme one prve probušene glo-
buse što su škripali dok smo ih okreta-
li ne vjeruju}i da je zemqa okrugla, ukra-
de sve one silne zemqopisne karte na
kojima smo morali pokazati gdje se nala-
ze nepoznati gradovi i dr`ave,( ni to
više nije isto), ispara i one ostatke ve-
likih panoa na kojima smo prvi put vidje-
li kako izgleda qudski skelet, miši}i,
nervni sistem i kuda sve kroz nas curi
krv i naceri se na onih 30 slova azbuke
materweg jezika koji polako zabo-
ravqamo jer sve ~eš}e ne govorimo kako
pišemo, niti ~itamo kako je napisano. 

Nekome to nije bio u~iteq, nego
u~iteqica, ali }e to u razgovoru svi
upotrebqavati u muškom rodu i svi }e-
mo pri toj temi biti bliski i sjetni jer je
prvi u~iteq, samo jedan, prvi, i na pol-
nu diskriminaciju se ne}e `aliti ~ak ni
u~iteqice. 

S prvim u~iteqem nestaju i one
klupe za dvoje sa naslonom i pro-
bušenim prostorom u sredini za mastio-
nice ispred nas, koje nam padaju na pamet
jedino kad stjuardese donesu pi}e, a mi
otka~imo namjenski napravqenu daš~i-
cu sa sjedišta ispred u kojem je os-
tavqeno udubqewe za jednu plasti~nu
~ašu sa viskijem. 

Letimo nekim prostorima o kojima
nam je prvi u~iteq govorio da postoje, a
mi u nevjerici vrtjeli glavama i kasnije
provjeravali s roditeqima naših
roditeqa jer su stariji i iskusniji i
vaqda ~uli za te svijetove. 

I tamo negdje, u vazduhu, izme|u Du-
baija i Bejruta ili Singapura i Ciriha,
javi se duh wegov, kao duh Hamletovog
oca i dr`i u ruci neku nepoznatu lobawu
za koju nam objašwava da je qudska i da
je unutra bio smješten mozak koji je pam-
tio, ali da ga sada nema.I da je šteta
što više ne pamti. 

Sudare se tad u nama sje}awa na
kromawonce i neandertalce, amebe i pa-
ramecijume, glodare i vodozemce, Spar-
tance i Perzijance, Kraqevi}a Marka i
surovi ~in na dvoru Leke kapetana, iz-
miješaju se one lobawe iz wegove ruke
sa ruševinama ]ele kule, nekog Aušvi-
ca, Mathauzena i Jasenovca za koji smo
bili skepti~ni da su uopšte postojali i
u takvim obimima, osmjehnemo se na pri-
~e o pustiwama i prašumama, na Kineze

i Sudance, piramide i Ajfelovu kulu, na
pri~u o Nojevoj barci i francuskoj la|i
o kojoj su pjevali izmu~eni srpski ratni-
ci na Krfu. 

Ja još pamtim wegovu ruku u kojoj je
s podjednakom vještinom dr`ao štap ko-
jim je pokazivao na dotad nepoznate dr-
`ave na kartama i udarao nas po dlano-
vima zbog toga što nismo uradili zadat-
ke i jedna~ine s jednom nepoznatom,(a
hiqade nepoznatih smo tad imali), po-
kazivao kako izgleda mikroskop,(jer ga
nismo imali) i sve to crtao na zelenoj
školskoj tabli sa crvenim linijama na
kojima je zatim ispisivao Zmajeve stiho-
ve. 

Kosa, prava, tanka debela, }irili-
ca i latinica, Napoleon i Kutuzov, Mu-
rat i Lazar, bur`oazija i kurtoazija,
(mora da sam nešto pobrkao), kvadratni
i kubni korjen, tri put sedam, dvadeset i
jedan. 

Pred wim smo strahovali i ustaja-
li, bili ponosni dok nam je vezivao cr-
vene marame i popravqao bijele kapice
sa petokrakom na ~elu govore}i da ima
onih koji vjeruju u Boga i da ih ne treba
prezirati jer  svako u nešto vjeruje.
Pred wim smo pjevali “Kowuh planinom”
za ~este priredbe i strahovali kad do-
|e školski inspektor da li smo dobro
uradili testove. Zbog wega, jer smo ga vo-
qeli. 

Tr~ali smo neozna~enim livadama
dok nam je govorio da imaju sli~ne sa
napravqenim sjedištima sa strana i da
se zovu stadioni, bacali smo kamen umje-
sto kugle, kao i pruteve umjesto kopaqa,
skakali preko obi~nih stolica koje su
trebale da budu gimnasti~ke sprave i
radovali se prvoj ekskurziji i posjeti
najbli`oj školi. 

Naš prvi u~iteq nam je bio zamjena
za novine koje nismo ~itali, radio koji
nismo slušali u doba kad nije bilo te-
levizije, onaj koji nas je rasplakao što
je tamo neki predsjednik Kenedi ubijen u
Dalasu i ostavio u nevjerici da je neki
Amstrong ili Armstrong iskora~io na
mjesec. 

Nikada nisam doku~io odakle to
zna i zavidio mu na informacijama koje
je istresao kao ostatke duvana iz xepo-
va od kaputa. 

Pamtili smo te stvari vaqda više
i boqe nego gradivo iz završnih razre-
da gimnazije. 

Po`utjele fotografije iz prvog
dijela osmoqetke su nam zna~ile više
nego one s prvim djevojkama u ru`i-
~wacima iza hotela “Srbije” na ilixan-
skoj aleji. 

Sje}awa dobiju mjeru tek kad sve
drugo na `ivotnoj vagi postane pre-
teško. 

Vijest o smrti prvog u~iteqa nas
ponovo spaja. Nas, posute, rasijane, ras-
tjerane i otjerane po kontinentima ~iji
broj ni danas nismo precizno zapamtili,
pa se ~udimo što nas u nekim elektron-
skim porukama najmawe ima tamo gdje
nam je on prvi put pro~itao “Ostajte ov-
dje”. 

Spojili smo se još jednom, svako
zbog svojih sje}awa, svi zbog wega, svi
zbog silnih trouglova, kocki, kvadrata
i piramida u koje smo sudbinski upali
vjeruju}i da su samo problemi geometri-

je, a ne `ivota i opet pogriješili. 
Nema ga da objasni, da re~e

zašto nema marama ni petokraka,
pjesme koju smo svi pjevali “od
Vardara pa do Triglava”, zašto
nije istrulio truli kapitalizam i
zašto se hlamidomonas još raz-
mno`ava na isti na~in. 

Nema ga da nam ka`e zašto su
nam ovi silni kontinenti bli`i
od republika gdje smo `ivjeli, da
nam objasni zašto su nam oni iz Ka-
nade bli`i nego oni iz Zavidovi-
}a, iz federalnog dijela Bosne, da
ka`e da globalno zagrijavawe ku-
gle nije nepoznanica i da su se tem-
peraturne promjene dešavale i
prije Hrista. 

Stojim nad grobom i krstom s
wegovim imenom. Sam. Bez silnih
drugih koje je u~io, ali koji su po-
slali telegrame. Prepri~avam mu
ko se sve sjetio i odakle ~uo i znao
za vijest o wegovoj smrti. 

]uti moj otac i pla~e svije}a
umjesto wega. Zajedno sa mnom. 

Ne rekoh vam. Moj prvi
u~iteq je bio moj otac. Todor. 
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Pri~a o odlasku detiwstva

U^ITEQ
Dragan Tepav~evi}



S
koro, za vreme Izborne skup{tine
Opštinske organicacije UVP Vra-
~ara, upoznao sam jednu od najstari-

jih ~lanica udru`ewa, osamdeset osmo-
godišwu Jelenu Kadeni}, suprugu gene-
rala Rahmije Kadeni}a, nekada{weg na-
~elnika Vojne akademije KoV u Beogra-
du. Jelena Kadeni} je nosilac „Parti-
zanske spomenice 1941“ i još je aktivan
~lan Udru`ewa vojnih penzionera Sr-
bije. Sa Rahmijom, koji je tako|e nosilac
„Partizanske spomenice 1941“ provela
je 57 godina u braku, od 1943. do 2000,
kad je Rahmija preminuo.

Qubazno nas je primila u svom do-
mu u Beogradu i pri~ala o ratnom putu i
o tome kako je srela svog `ivotnog sa-
putnika.

Jelena Kadeni} (Aralica) ro|ena
je 1922. godine u Bovi}u kod Vrgin Mo-
sta kao najmla|a od troje dece Jovana
Aralice. U to vreme qudi su masovno
odlazili u pe~albu, pa je i Jovan
otišao u Kanadu.Tamo je posle nekog
vremena otvorio prodavnicu, napravio
ku}u i jednog dana prestao je da šaqe
novac porodici.

Od tada je Jelenina majka morala
sama da brine o ku}i i deci . „Sestra je
završila gimnaziju u Osijeku“, pri~a
baka Jelena, „a ja nisam imala mogu}no-
sti za daqe školovawe. U tom kraju bi-
lo je dosta dece koja su se školovala u
Zagrebu, Glini i u drugim mestima. Do-
sta wih je pripadalo naprednom komu-
nisti~kom pokretu...“

Se}a se da je, ~uvaju}i krave, ~i-
tala sestrine kwige za gimnaziju i ra-
dovala se novim saznawima i druga~i-
jem pogledu na svet. Tako je došla 1941.
Iz Zagreba su dolazili komunisti koje
su smatrali naprednim qudima. Wen
deda ih je primao i to joj se, ka`e, svi-
|alo.

„Sve ono što su nam govorili – da
}e nam sutra biti boqe, da }emo mo}i da
se školujemo i zapošqavamo“, veli ba-
ka Jelena, „poklopilo se sa našim
`eqama. I kad je po~eo kod nas bratou-
bila~ki rat, došlo je do stvarawa po-
kreta, pojedinih grupica, jedinica... I
omladina je mahom krenula kod Nikole
Vidovi}a koji nas je raspore|ivao. Ja
sam radila sa omladinom, sa `enama i
u decembru su me primili u Partiju ia-
ko sam imala samo 20 godina i veoma ma-
lo znala o toj partiji. Uskoro sam po~e-
la dobijati ozbiqnije zadatke - da idem
na sastanke, da organizujem omladinu,
`ene. Poslali su me u Široku rijeku

kod Vojni}a, gde je bio ustani~ki cen-
tar. Tu, kao ~lan Opštinskog komiteta,
radila sa `enama. Bilo je to teško vre-
me: ofanziva na Petrovu goru, `ivot u
okru`ewu, u bolnici pod zemqom... Sve
smo to nekako savladali i do~ekali
oslobo|ewe Cazinske krajine. I onda je
doneta odluka da nas nekoliko pošaqu
tamo. 

Se}am se i nekih smešnih detaqa
iz tog perioda. Ja došla u neko selo da
govorim o ravnopravnosti `ena, ku}a
puna `ena, pitam doma}ina kad su one
došle, a on mi ka`e ~etiri su moje a tri
su od moga sina!? Nekako sam se snašla
i rekla da su to ostaci starog društva
i da se nadam da }e to jednog dana iš~e-
znuti... 

E tu sam srela Rahmiju. Pomagao mi
je u organizaciji sastanaka. Tada je for-
mirana Osma krajiška brigada. Veliki
broj politi~kih radnika s tog podru~ja
otišli su u tu brigadu i tu su i mene
rasporedili. Bila sam pomo}nik kome-
sara ~ete u toj brigadi sve do 1944. go-
dine. Rahmija je bio pomo}nik komesara
u brigadi. Dru`ili smo se; on vedrog du-
ha a i ja dosta `iva, vesela, svi|o mi
se... Jednog dana zovu u Opštinski komi-
tet i ka`u: Rahmija i Jela mogu da se le-
galizuju ili da se razilaze. Rahmija ka-
`e ja se sla`em da se legalizuje brak a
meni drago... Naravno, nismo posle `i-
veli kao bra~ni par. Posle toga nisam
mogla napredovati. Zbog stalnog noše-
wa titovke jedno vreme opala mi kosa;
jednom mi neka `ena ka`e vidi ovog ma-

log kud je on pošao? Uzeli smo se 1943.
i ovo je ta naša slika iz Travnika. Svi-
ma je bilo drago što se to tako odigra-
lo. I onda, jednog dana, 1944. godine,
pošaqu me na teren, u Kqu~, u Okru`ni
komitet. Rasporede me za sekretara
sreskog komiteta. Na tom podru~ju osta-
la sam skoro do oslobo|ewa. Kad je Sa-
rajevo oslobo|eno, onda smo otišli u
taj grad. Bila sam organizacioni sekre-
tar rejonskog komiteta Novo Sarajevo i
tu sam ostala skoro godinu dana. Za tu
godinu završila sam dva razreda gim-

nazije i partijsku školu
i rodila sam Gorana.
@iveli smo u nekoj gar-
soweri. Rahmija je bio u
KNOJ-u i dobio je pre-
meštaj u Beograd. Se}am
se dobro, kad smo sa de-
tetom, u kamionu, preko
Romanije putovali do
Beograda. Ubrzo sam se
zaposlila“. 

„Rahmija je“, veli
Jelena, „bio ~ovek koji je
razumeo sve. On mi je bio
najboqi u~iteq. Kad sam
posle udaje prvi put
otišla kod majke i re-
kla joj da sam se udala za
muslimana, nije joj bilo
pravo, a kad je upoznala

Rahmiju, pao joj je kamen
sa srca. Rekla mi je u
šali: Boqi je od tebe. 

Rahmija je išao iz
mesta u mesto: Beograd, Sarajevo, Beo-
grad, Niš... Ja sam ga pratila. Nije bilo
porodiqskog, pla}ali smo `enu za
~uvawe dece. Se}am se Viktorije koja
nije mogla da podnese Sarajevo. Ona
uzme mog Zorana, koji je imao godinu i
nešto, i ode s wim u Srbiju. Posle tri
meseca ja odem po Zorana a on po~eo da
pri~a na ma|arskom jeziku. 

U Nišu sam bila ~lan opštinskog
komiteta, radila u socijalnom osigu-
rawu. Posle sam u Beogradu vodila jed-
nu zdravstvenu filijalu. Sa Rahmijom
sam provela 57 godina u braku, od 1943.
do 2000 godine. Kqu~ uspešnog braka je
u qubavi i razumevawu. Tolike godine
smo proveli zajedno a ~ini mi se da je
sve prošlo tako brzo. Imam ~etvoro
unu~adi i ~etvoro praunu~adi i mogu re-
}i da sam sre}na baka“, ka`e osamdeset
osmogodišwa Jelena Kadeni}.

U toku razgovora Jelena je više pu-
ta spomiwala Rahmijinu dobrotu, a ja
sam se onda setio jedne pri~e iz vreme-
na kad je Rahmija bio na~elnik vojne
akademije. 

Jednog od naših nestašnih druga-
ra vodili kod Rahmije na raport zbog
nekog ozbiqnog prekršaja. Svi su o~e-
kivali da }e ga general kazniti, ali pi-
tomac se sa raporta vratio nagra|en.
General mu je, sa`alivši se na wegovu
pri~u, odobrio odsustvo radi privatnih
poslova od sedam dana... 

„E baš takav je bio moj Rahmija“,
rekla mi je posle ove pri~e baka Jele-
na.                                            M. Petrovi}
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Susret sa osamdeset osmogodi{wom 
Jelenom Kadeni}, nosiocem 

“Partizanske spomenice 1941”

VEROVALI SMO 
U SVETLIJU BUDU]NOST

Milka Jaki} i Jelena Kadeni} 
na Izbornoj skup{tini UVP Vra~ara



V
eliki srpski politi~ar i dr`avnik
Nikola Pa{i} (1845-1926), osniva~
Radikalne stranke (1882), utisak je,

vlast je poznavao boqe od bilo kog Sr-
bina. To mu priznaju mnogi pravnici, po-
liti~ari, istori~ari, diplomate. Man-
dat da sastavi ili bude u sastavu srpske
vlade dobijao je ~ak 25 puta, u najve}em
broju slu~ajeva – kompromisom. Pri tome,
svima je govorio da su u “pravu”. Na pri-
medbu jednog svog bliskog saradnika, ka-
ko je to mogao da u~ini, sem ostalog, re~e
mu: “Ovaj, i ti si u pravu!”

Kad se bore za vlast, Srbe kao da
vlast raspame}uje. Mnogi ka`u, mo`e im
se, ne gube mnogo. Teorija i praksa poli-
tike upozorava, tako je u Srbiji oduvek
bilo. No, bilo kako bilo, malo je dr`ava
u svetu kojima je politika sudbina. Novo-
vekovna istorija nije zabele`ila pri-
mer da je cela jedna vlada, nakon tek
odr`anih izbora, završila na sudu.
Ipak, to se dogodilo Jovanu Avakumovi-
}u (1841-1928), koji je, uzgred re~eno, bio
akademik i ugledni pravnik, što je za
wegovo doba bila prava retkost.

Srbiji se dogodilo da jedan ustav
va`i do pono}i, a drugi od pono}i do ju-
tra, a onda se reaktivira onaj prethod-
ni. Bilo je to u doba kraqa Aleksandra
Obrenovi}a. Da bi doneo neke “va`ne od-
luke”, a ustav mu to nije dozvoqavao, on
je na kratko suspendovao postoje}i ustav,
vratio stari, razrešio problem, a onda
vratio onaj aktuelni (va`e}i). Svojevre-
meno, naš poznati novinar Pera Todoro-
vi} (1852-1907), jedan od prvih pristali-
ca socijaliste Svetozara Markovi}a
(1846-1875), najboqi srpski novinar svo-
ga doba, do`iveo je u svom `ivotu svako-
jaka ~uda. Prošao je dve bune u Srbiji, je-
dan rat (1885), nekoliko desetina hapše-
wa, smrtnu kaznu zbog Timo~ke bune
(1883), a onda pomilovawe, pet godina
robijao, a ~etiri bio u progonstvu. Govo-
rio je i pisao o `rtvama kojima se cela
Srbija ponosila – Kara|or|u Petrovi}u
i Mihailu Obrenovi}u. Kako ka`e, prvi
nas je iz “azijatskog ̀ rvwa vadio”, a dru-
gi “upisivao u civilizovani narod Evro-
pe”.

Kako je bio politi~ki vrlo aktivan,
a podosta radoznao, uo~i jednih od mno-
gobrojnih izbora prošetao je Srbijom i
mnoga zapa`awa zabele`io. U jednoj od
zabeleški zapisao je: “U narodu se izro-
dila neka ~udna politi~ka zbuwenost i

pometwa... Zemaqski zakon i dobre na-
ravi tra`e od nas da budemo pošteni i
pravedni qudi. Kako je to danas teško,
potrebno je ~itavo junaštvo da neko bude
obi~an i pošten ~ovek... Svaki je ~inov-
nik podmitqiv i pristrasan, skoro niko
ne vrši slu`bu po zakonu i du`nosti...
Narod je imao svoje ideale, svoje pogle-
de na dr`avu i društvo, ali sve se to po-
kolebalo, naglo se gubi, i ništa novo ni-
je došlo da ga zameni”.

Ma koliko nepravda i nemoralnost
bili sastavni deo politike u savreme-
nom svetu, mali i nedovoqno zašti}eni
narodi, a Srbi to jesu, ne bi smeli da }u-
te ni o sopstvenim gresima, ali ni o oni-
ma wima po~iwenima. U suprotnom, izgu-
bi}e ose}aj za pravo i pravdu, pošto-
vawe sebe samih, bez ~ega ne mogu opsta-
ti u svetu nasiqa, gde se u globalizaciji
obmawivawe i tla~ewe malih i ne-
zašti}enih tretira kao veština.

Todorovi} bele`i i šta vaqa ~i-
niti. “Epoha bujnog partijskog `ivota,
trvewa i glo`ewa da se završe, uz na-
stavak tihog stalo`enog rada i napre-
dovawa... Iz burne buke partijske, da se
pre|e u doba gde dela govore i gde `ive
tvorevine kazuju šta je ko i koliko ko
vredi u istini”. Podosta od onog što uz-
bu|uje iz istorije, ve} je napisano. No,
ako neko piše iskreno i dobronamerno

za svoj narod, kako to ~ini Pera Todoro-
vi} u svom vremenu, a zbog toga ne bude
zadovoqan, on }e se i time pohvaliti,
“jer umetnost, baš kao i oskudica, neguje
svoje bli`we, deli wihov hleb”, pisao
je svojevremeno ameri~ki romansijer Vi-
lijem Fokner.

Posle svega što se dogodilo otada
do danas, red bi bio da se na ovu pri~u
stavi ta~ka. Neka to pripadne vremenu
kada se vrsni i u Srbiji toga vremena ne-
nadmašni novinar Pera citiranim mi-
slima obra}ao srpskoj javnosti pre više
od jednog veka (1903). No, što se ti~e Sr-
bije danas, onespokojavaju}e zvu~i i naj-
opštije spomiwawe “izlazne strategi-
je”, koja se ne nazire ni na vidiku. U ratu
vrednosti, ipak, “srpski um” se `ilavo
brani. Nije vaqda pametno proglasiti
štetnim sve ono gde su mogu}e zloupotre-
be. Na primer, od kada postoje qudi i
me|uqudski odnosi, od tada datiraju i
zloupotrebe qudskog poverewa. Niko ni-
je zahtevao, ~ak ni od Srba, da ga brišu
iz svog `ivota. Naravno, i qubav se mo-
`e zloupotrebiti, pa ni od Srba se ne
tra`i da se ne zaqubquju samo zato što
postoji mogu}nost prevare.

Pred upornim opirawem “srpskog
uma” da se odrekne svog nasle|a i vla-
stitog patriotizma, prevaspita~i tra`e
nove modalitete. Pošto direktni napa-
di ne daju `eqene efekte, rešewe se
tra`i u promeni zna~ewa. I tako, dali
su mu ime novi patriotizam. E, tu se sada
mo`e smestiti sve što im padne na pa-
met, od izvršavawa radnih obaveza, do
aplaudirawa svemu što sti`e sa Zapa-
da, samo ne qubav prema otaxbini i vla-
stitom narodu. To mu nekako do|e kao no-
vi pacifizam, podrazumeva skoro sve,
samo ne biti protiv rata.

Bilo je u našoj i svetskoj istoriji
sjajnih i r|avih trenutaka. Ono što se
ovih godina dešava, utisak je, kao da ni-
koga ne boli, ne interesuje. Oni koji su
kod prethodnih vlastodr`aca i progo-
niteqa religije i druk~ijeg mišqewa
bili borci za socijalizam, sada su prvo-
borci za povratak Crkvi i pravoslavqu.
Prevaspita~i “srpskog uma” nagovaraju
nas da satremo našu prošlost i našu sa-
vest. Kada je re~ o savesti, vaqa se pod-
setiti Sokrata, koji je `iveo pre dvade-
set ~etiri veka. On je bio jedinstven ~o-
vek. Ni jednu re~ nije napisao, a o wemu
je napisano nekoliko hiqada kwiga. We-
gova re~ SAVEST, koju mi danas sve re|e
~ujemo, a ~iji smisao u ovom vremenu ma-
lo ko razume, trebalo bi da bude obave-
zuju}a za sve nas. Sokrat je smatrao da je
najva`nija stvar u `ivotu – da ~ovek
obrazlo`i sebi razloge zašto `ivi ta-
ko kako `ivi.

U uslovima kada sa svih strana od-
jekuju pozivi na tradiciju i razli~itost
mišqewa, najmo}niji krugovi Evrope i
sveta, savetuju nas “da ne bi trebalo da
se gubimo i vra}amo u prošlost, da jedi-
no gledamo u budu}nost...” Razume se, na
delu je pokušaj “gla~awa” istorije. Zbog
toga, pouke, poruke i iskustva, me|u koji-
ma su i ova iz vremena Pere Todorovi}a,
nikada nisu suvišna. Dabome, prema vre-
menu i uslovima u kojima opstajemo.
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Sve uporniji zahtevi da se
odreknemo nasle|a i patriotizma

POKU[AJ
„GLA^AWA“ ISTORIJE
Pred upornim opirawem “srpskog uma” da se
odrekne svog nasle|a i vlastitog patriotizma,
prevaspita~i tra`e nove modalitete. Pošto di-
rektni napadi ne daju `eqene efekte, rešewe
se tra`i u promeni zna~ewa. I tako, dali su mu
ime novi patriotizam.

Pi{e: 
Krsman

Milo{evi}

Nikola Pa{i}



D
vadeset devetog aprila 2010. godine,
Sveti arhijerejski sabor Srpske pra-
voslavne crkve jednoglasno je usvojio

predloge nadle`nih eparhijskih arhije-
reja i uneo u diptihe svetih Pravoslav-
ne crkve imena bla`enopo~ivših arhi-
mandrita Justina Popovi}a, duhovnika
manastira ]elije kod Vaqeva (1894-
1979), od sada prepodobnog Justina ]e-
lijskog, i Simeona Popovi}a, nastojate-
qa manastira Dajbabe kod Podgorice
(1854-1941), od sada prepodobnog Simeo-
na Dajbabskog.

Liturgijski spomen prepodobnog Ju-
stina slavi}e se 1. juna po starom kale-
ndaru (14. juna po novom kalendaru), a
spomen prepodobnog Simeona praznova-
}e se 19. marta po starom kalendaru (1.
aprila po novom kalendaru).

Sve~ano proslavqewe novokanoni-
zovanih ugodnika Bo`jih izvršeno je na
sabornoj svetoj arhijerejskoj Liturgiji u
nedequ, 2. maja, u Hramu Svetoga Save na
Vra~aru.

Justin Popovi} (1894-1979) bio je
arhimandrit Manastira ]elije, doktor
teologije, profesor Beogradskog univer-
ziteta i duhovnik.

Ro|en je u Vrawu 6. aprila (25. mar-
ta po starom kalendaru) 1894. godine od
oca Spiridona i majke Anastasije. Fami-
lija Popovi}a je kroz generacije bila
svešteni~ka, jedino je Blagojev otac
Spiridon bio samo crkvewak.

Blagoje biva mobilisan u „|a~ku ~e-
tu“ pri vojnoj bolnici u Nišu tokom Pr-

vog svetskog rata, a kasnije oni se zajed-
no sa vojskom i sveštenstvom povla~e
preko Albanije. Stigavši u Skadar, Bla-
goje moli patrijarha Dimitrija za mo-
naški postrig, patrijarh blagosiqa i bo-
goslov Blagoje postaje monah Justin.

Od 1934. profesor je Bogoslovskog
fakulteta Univerziteta u Beogradu. Za-
jedno sa Branislavom Petronijevi}em
osnovao je Srpsko filozofsko društvo
1938. u Beogradu. Bavio se prevo|ewem
bogoslovsko-asketske i svetota~ke lite-
rature.

Govorio je više starih i modernih
svetskih jezika: staroslovenski, gr~ki,
latinski, rumunski, novogr~ki, engleski,
nema~ki, francuski. 

U me|uratnom periodu tekstovi o.
Justina izlazili su u preko 20 ~asopisa
i drugih razli~itih štampanih glasila
prete`no, ali ne i jedino, crkvene peri-
odike. 

Po dolasku nove vlasti u Jugosla-
viju, 1945. godine, Justin je prognan sa
Beogradskog Univerziteta (zajedno sa
još 200 srpskih profesora), a zatim je i
uhapšen i zatvoren. Uhapšen je u mana-
stiru Sukovu kod Pirota i sproveden u
beogradski zatvor, zajedno sa svojim du-
hovnim ~edom, jeromonahom Vasilijem
(Kosti}em), koji }e kasnije, kao vladika
bawalu~ki, biti progawan, a kao episkop
`i~ki još jednom biti u komunisti~kom
zatvoru. Iz zatvora su o. Justin i o. Va-
silije spašeni dolaskom u to vreme (no-
vembra 1946) iz izgnanstva Patrijarha

Srpskog Gavrila (Do`i}a). Zamalo stre-
qan kao „narodni neprijateq“, prof. Ju-
stin Popovi} proteran je iz Beograda,
bez penzije, lišen qudskih, verskih i
gra|anskih prava. Mewao je manastire u
kojima je boravio (Kaleni}, Ov~ar, Suko-
vo, Ravanica), ali nijedna obiteq nije
smela du`e da ga zadr`i. 

Me|utim, u jednom susretu u Beogra-
du u prole}e 1948. godine, tadašwa igu-
manija sveto}elijska, mudra i odva`na
mati Sara, pozvala je oca Justina u `en-
ski manastir ]elije kod Vaqeva, gde on
`ivi prakti~no u ku}nom pritvoru od 27.
maja 1948, rade}i na svojim spisima i
prevodima, slu`e}i svakodnevno Bo`an-
sku liturgiju, i kao predani duhovnik
monahiwama. 

Na svakom bogoslu`ewu molio se sa
obilnim suzama. 

Wegov grob kraj manastirske crkve
u ]elijama postao je mesto pokloništva
za pravoslavne širom Balkana, Evrope
i Amerike. 

Celokupni opus oca Justina obuhva-
ta oko 40 tomova, a od toga je do sada ob-
javqeno na srpskom oko 30, na gr~kom 4,
na francuskom 7 i na engleskom jeziku 1. 

Brojni teološki radovi ave Justi-
na, osim dogmatike i egzegetike, obuhva-
taju oblasti patristike, asketike, li-
turgike, kao i teme iz hriš}anske filo-
sofije i posebno iz pravoslavne antro-
pologije i na pravoslavqu zasnovane fi-
losofije kulture. 

„^ovek i Bogo~ovek“, naslov je koji
bi mogao biti karakteristi~an i za svo
wegovo bogoslovqe.

Otac Justin je stalno bio progawan,
saslušavan, privo|en. Malo je bilo onih
koji su stajali u wegovu odbranu. 

Umro je u isto vreme i u isti dan ka-
da je i ro|en - na praznik Blagovesti 7.
aprila (25. marta) 1979. godine.

Simeon Popovi} ro|en je 1854. godi-
ne na Cetiwu. Osnovno školovawe za-
vršio je na Cetiwu. Kasnije se obrazo-
vao u kijevskoj Bogosloviji, a zatim i u
Duhovnoj akademiji.

U Kijevu je zamonašen u ~in jeromo-
naha, a 1888. godine vratio se na Ceti-
we, ge mu je odre|ena slu`ba u Manasti-
ru svetog Nikole na Vrawini, a godinu
dana kasnije i u manastiru Ostrogu, gde
je bio i predava~ u monaškoj školi.

Jeromonah Simeon je inicirao grad-
wu crkve na mestu današweg manastira
Dajbabe krajem 19. vijeka. Ostatak svog
`ivota jeromonah Simeon je proveo slu-
`e}i novootkrivenoj Dajbabskoj Sveti-
wi, a tu ga je, kao dajbabskog jeromonaha,
posetio arhimandrit Justin Popovi}.

Sveti Simeon Dajbabski umro je 1.
aprila 1941. godine.

Wegove mošti otkrivene su na 55.
godišwicu od wegovog upokojewa 1996.
godine u manastiru Dajbabe. Od tada pa
do danas, svake godine na taj dan odr`a-
va se veliki sabor u manastiru Dajbabe.    

S. Jovi}
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Prepodobni Justin i Simeon 
me|u svetiteqima

VRLINE SU WIHOVA
IMOVINA

Prepodobni Justin ]elijski                                 Prepodobni Simeon Dajbabski



^
itaju}i informacije podnete na sed-
nici Glavnog odbora UVPS, posebno
sadr`aje komentatora o tim infor-

macijama (Veteran 74 i 75), nisam samo
razo~aran ve} i „zgranut“ zbog
predvi|awa o budu}em `ivotu KVP.

Iz informacije direktora Fonda
SOVO mo`e se zakqu~iti da mu nije stalo
do biv{im kolega, sada{wih KVP. Posla-
nik u Skup{tini Srbije ka`e da ~eka „ako“
bude trebalo da ne{to uradi, a ne ka`e
{ta je do sada uradio za sada{we i budu-
}e KVP. A iz izjave pukovnika Risti}a ni-
sam shvatio ko su to „veterani“ ako to ni-
su i sada{wi KVP.

@alosno je {to se aktivne stare{i-
ne, prakti~no, odri~u svojih starijih ko-
lega-penzionera i guraju ih u neizvesnost
– u Ministarstvo za rad i socijalna
pitawa. U tom ministarstvu su ve} rekli
da ne poznaju probleme vojnih penzionera
i da ih to, u stvari, ne interesuje.Onda se
od wih i ne mo`e o~ekivati da uva`e spe-
cifi~nosti vojne profesije.

Razmi{qaju}i o svemu navedenom,
setio sam se razgovora izme|u dva solun-
ska ratnika koji su bili u istoj jedinici.
Prvi je bio oficir u srpskoj vojsci, koman-
dir voda-~ete, a drugi je dobrovoqac pri
proboju Solunskbg fronta, ina~e moj kom-
{ija. Kako je ko pro{ao u `ivotu? Oficir
je posle le~ewa od zadobijenih rana pri
proboju fronta i kratkog vremena u vojnoj
slu`bi kao kapetan oti{ao u invalidsku
penziju. A kako mu je penzija bila dosta ma-
la dobio je „potvrdu“ da (ako mu zatreba)
mo`e „prositi”. Na kraju je, posle nesre}-
nog braka, ostao sam bez sospstvenog kro-
va nad glavom. A moj kom{ija je posle de-
mobilizacije (kao solunski dobrovoqac)
dobio ve}i sala{ kod In|ije i uz to zapo-
slio se na `eleznici gde je ostao do kraja
`ivota pod svojim krovom. 

Kako su se na{la dva solunska rat-
nika, tako se i ja, korisnik vojne penzije,
na{ao sa jednim mojim suborcem iz NOR-a
(ja komandir prve a on druge ~ete u istom
bataqonu). U razgovoru o tome kako je ko
pro{ao u mirnodobskom `ivotu, ispalo je
da smo i mi pro{li kao solunski ratnici.

Moj saborac demobilisao se i kao
u~esnik NOR-a u Zagrebu je dobio odgovo-
ran posao i stan i zavr{io je fakultet.
Sve vreme je bio u Zagrebu. A ja, kao AVL,
slu`bovao sam u 12 garnizona, od Trigla-
va do Vardara. Desetak godina radio sam
na in`iwerijskom ure|ewu prigrani~nih
podru~ja prema Albaniji, Gr~koj i Bugar-
skoj. Bio sam podstanar s porodicom oko
25 godina, a kao penzioner 19 godina sam
~ekao stan. I tek ovih dana, u 87. godini,
dobih re{ewe o zakupu stana na neodre|e-

no vreme (kao preduslov za otkup), {to bi
trebalo da zna~i da }u, ako bude sre}e, do-
biti svoj krov nad glavom.

I na kraju, kada smo do{li do visi-
ne penzije, moj suborac je imao duplo ve}u
penziju od mene sa ~inom potpukovnika.

Pored navedenog, imao sam “sre}e”
da po zavr{etku in`iwerijske oficirske
{kole u Karlovcu i dolaskom u Tetovo, de-
cembra 1946, dobijem zadatak da sa delom
jedinice brigade idem na [ar planinu kao
ispomo} organima KNOJ-a na ~i{}ewu te-
rena od balista. 

Kad sam se, sa upalom plu}a, vratio
u Kumanovo, moja trogodi{wa k}erka me je
zvala ~iko. 

Na kraju se pitam o ~emu li
razmi{qaju na{e mla|e jo{ aktivne kole-
ge kada se odri~u vojnih penzionera, svo-
jih starijih drugova. Pu{taju ih niz mati-
cu da se utope u civilnom sistemu PIO, a
ne slu{aju istoriju kao u~iteqicu `ivo-
ta. Jer, mo`da }e i wima, danas-sutra, iz-
davati potvrdu da mogu prositi. Nikad se
ne zna.         

Jovo Vujnovi} 

OSVRT NA 
JEDNO PISMO

G
ospodin Ninoslav Krsti} nas je izne-
nadio svojim pismom kojim tra`i da ga
podr`imo u kandidaturi za predsed-

nika UVPS.
Pitam se gde je gospodin do sada bio?

Zar izbori po Statutu nisu raspisani jo{
u decembru mesecu 2009. godine.

Op{tinske organizacije su bile u
obavezi da to u~ine do sredine aprila
2010. {to smo mi i u~inili i predlo`ili
svoje kandidate za Glavni i Izvr{ni od-
bor.

Da nam se ranije javio, verujem, niko
od op{tinskih odbora ne bi odbio da pri-
sustvuje Skup{tini,te da iznese svoje ar-
gumente u vezi wegove candidature. Ova-
ko ima svoju izbornu bazu i neka glasaju za
wega.

Jo{ ne{to mi smeta. Ka`e:“ u ratu
sam u~estvovao od 1991. do 2000. godine”,
a daqe navodi „slu`bovao sam u Ni{u, Le-
skovcu, Kosovskoj Mitrovici, Kragujev-
cu,Novom Sadu, Vrawu i u dva navrata u
Beogradu.“ 

Koliko znam na teritoriji Republi-
ke Srbije nije bilo progla{eno ratno
stawe do 1999. godine, niti su izvo|ena
borbena dejstva, pa kako mo`e biti u~e-
snik rata u navedenom periodu. [ta mi da
ka`emo koji smo slu`bovali na teritori-

jama otcepqenih republika, sa u~e{}em u
ratu od dva meseca do 2 godine.

Smatram da je gospodin Krsti} zaka-
snio da se obrati op{tinskim organizaci-
jama radi podr{ke za izbor za predsedni-
ka UVPS.

U wegovom pismu smeta mi i to {to
isti~e ~in - general-potpukovnik u penzi-
ji. Ve}ina ~lanova UVPS zna koji on ~in
ima, ali nepisano je pravilo da se u
Udru`ewu niko ne predstavqa sa ~inom,
jer smo svi jednaki.Mo`e samo da bude
predsednik, potpredsednik itd.

Imre {uqok

SRBIN-SEQAK
PRED 

GARDISTIMA

I
znenadan i kratak susret mawe jedi-
nice iz gardijske brigade, koja je iz-
vodila ve`be na teritoriji zapadne

Srbije, sa jednim vrednim i otresitim
zemqoradnikom desio se u isto vreme ka-
da je jedan vod kratko zastao iza ku}e gde
je seqak doma}in pripremao zapre`na ko-
la za obavqawe radova uobi~ajenih za je-
sen. Radio je, videlo se da ne{to `uri, a
nije skidao pogled sa tek pristiglih voj-
nika. Mo`da nekog od wih poznaje, ali ne,
on pogledom `eli da obuhvati celu jedi-
nicu. Poznato je da je za Srbina vojnik ne-
{to kao ikona. U to sam se dosta puta li~-
no uverio. To nije propustio ni Rado{ Ba-
ji} u popularnoj seriji „Selo Gori“... da is-
takne kako roditeqi „sina Dragana“ qube
wegovu sliku, sliku sina vojnika.

Me|utim, seqaku doma}inu se ne{to
`uri. On odjednom ostavi svoj posao oko
kola i do|e pred vojnike, kao da }e dr`a-
ti ~as. Vojnici ga radoznalo gledaju, a on,
`ure}i da jedinica ne krene, ne kriju}i
zadovoqstvo {to mu se ukazala prilika
da ne{to va`no ka`e, iskreno i sa vidnim
zadovoqstvom re~e: „To je na{a vojska, a
ovde su se za vreme rata stalno vrzmale
razne neprijateqske vojske. A kad do|o{e
Kraji{nici je..{e im majku svima, rastera-
{e ih kao ze~eve“, a zatim sa divqewem i
ponosom posebno na kraju naglasi: „Kakva
je to hrabra vojska, oni stoje}i pucaju“. Ta-
ko vredni Srbin zavr{i svoju kratku pri-
~u i vrati se svojim kolima, a gardisti
krenu{e daqe po svom planu, odu{evqeni
iznenadnim i prijatnim susretom sa jed-
nim vrednim i otresitim zemqoradnikom
- Srbinom... 

Posle ovakve pri~e i divqewa bor-
cima Bosanske Krajine i wihovoj hrabro-
sti, nije te{ko razumeti za{to je mar{al
Tito za vreme borbi za oslobo|ewe Beo-
grada od Peka Dap~evi}a tra`io da na po-
seban zadatak uputi jednu brigadu i nagla-
sio: „Po mogu}stvu da bude Kraji{ka...“

Dragan \umi}, Novi Beograd 
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Gde se izgubila ~asna oficirska re~

PU[TAJU NAS NIZ MATICU



P
ostoji li neki
vic, a da u wemu
akteri obavezno

nisu Amerikanac, Rus
i Srbin? Mislim da
nema, nisam ~uo za ne-
ki vic u kojem bi pro-
tagonisti bili Ne-
mac, Kinez, i, na pri-
mer, Italijan. Samo
dve supersile i Srbi.
To je na{ preovlada-
vaju}i odnos prema
stvarnosti. I to nam
se ponekad obija o
glavu. Kao sada povo-
dom velike vojne pa-
rade na Crvenom trgu
u Moskvi. Vojska Srbije nije pozvana na
paradu i to je kod nas do~ekano skoro kao
uvreda, izre~eno je mnogo besmislica o
tome za{to nismo pozvani, a to smo zaslu-
`ili. Najkra}i odgovor jeste da Srbija
zvani~no nije ni zatra`ila da wena voj-
ska bude prisutna na paradi povodom 65
godina od pobede nad nacizmom i fa{iz-
mom.

U ambasadi Srbije u Moskvi prove-
rio sam da li je bilo na{ih zahteva da
vojnici Vojske Srbije promar{iraju Cr-
venim trgom? Odgovorili su mi da nije.
Kako su u me|unarodnim odnosima for-
malnosti i protokol nekada va`niji i od
su{tine, onaj ko je o~ekivao da }e Rusi
nas pozvati, a da ih mi prethodno lepo ne
zamolimo i da to urade, taj smatra da smo
mi Amerikanci, Francuzi ili Britanci,

i taj o~ito jo{ uvek razmi{qa u katego-
rijama vica sa po~etka ovog teksta.

Istina, Jugoslovenska armija je kra-
jem 1945. godine bila ~etvrta po snazi sa-
vezni~ka armija u Evropi, imala je oko
800.000 boraca {to zna~i da je bila i
brojnija i sna`nija od De Golove armije.
Ali te vojske i te dr`ave vi{e nema, a
pravni naslednici su zapravo svi, od
Triglava do Vardara. Istina je da je srp-
ski narod platio najve}u cenu u borbi
protiv fa{izma i nacizma na jugosloven-
skim prostorima, da je podneo najve}e ̀ r-
tve, ali je i bolna istina da su posle 5.
oktobra 2000. godine ulicama u Beogradu
i u Srbiji, koje su nosile imena generala
Crvene armije, a koji su u~estvovali u
borbama za oslobo|ewe Beograda i delo-
va Srbije, promewena imena. Sada su

imena vra}ena, ali ne i istim ulicama,
ve} tamo negde u Ugrinovcima i ko zna gde
jo{ po periferiji. A u centru Be~a posto-
ji spomenik vojnicima Crvene armije koji
su u~estvovali u borbama za Be~. Nikome
u Austriji i ne pada na pamet da to mewa,
svake godine na dan ulaska trupa Crvene
armije u Be~, gradske vlasti pola`u cve-
}e i vence na taj spomenik. Jer, Crvena
armija se i u Be~u borila protiv nacizma
i fa{izma, a ne za komunizam. Pametni
Austrijanci.

Kako su Rusi shvatili na{e sitne i
provincijske poteze mo`emo samo da za-
mi{qamo. Poistovetiti komunizam i
borbu protiv nacizma i fa{izma mogu sa-
mo ideolo{ke dogmate sa opasnom isto-
rijskom amnezijom. U Rusiji je Drugi svet-
ski rat nazvan „velikim patriotskim ra-
tom” i oko toga nema spora na unutra{woj
politi~koj sceni dana{we Rusije. Iako
je i Rusija u vreme tog velikog otaxbin-
skog rata imala kolaboracioniste koji su
ratovali na strani Vermahta: od genera-
la Vlasova do cele dve divizije Vermah-
ta popuwene iskqu~ivo biv{im ruskim
ratnim zarobqenicima, ali i dobrovo-
qcima. Nikome danas u Rusiji ni na pa-
met ne pada da te kolaboracioniste svr-
stava u neki antifa{isti~ki pokret, jer
eto oni su kao morali da pucaju u Crvenu
armiju ~iji je glavnokomanduju}i bio ko-
munisti~ki diktator Staqin. Te vrste
istorijskih „nijansirawa” nema danas u
Rusiji ni u intelektualnim krugovima ko-
ji nisu „zaqubqeni” ni u Putina ni u Me-
dvedeva. Moskva takve poku{aje jedno-
stavno naziva poku{ajem revizije rezul-
tata Drugog svetskog rata. I kada mi u Sr-
biji i u Beogradu promenimo imena ulica
ruskih generala Moskva to tuma~i na{im
poku{ajem revizije rezultata Drugog
svetskog rata, poku{ajem da se prikrije
~itav jedan deo istorije.

O razlozima slabe ili skoro nika-
kve vojne saradwe izme|u Srbije i Rusije
mogla bi se napisati kwiga. Beograd op-
tu`uje Moskvu da skupo napla}uje {kolo-
vawe na{ih oficira u Rusiji, dok mi
{kolujemo ruske oficire besplatno, iz
Beograda dolaze optu`be da je sa ruske
strane bilo poku{aja da se u remontova-
ne „migove-29” ugradi neadekvatna i po-
lovna oprema, u Moskvi mi ka`u da to ni-
je istina i podse}aju me na slu~aj „pado-
brani za katapultirawe pilota iz miga-
29”, odnosno ko je hteo da se u remontova-
ne „migove-29” ugrade polovni rumunski
padobrani umesto originalnih ruskih.
Kada sam zapitao za{to nam ne prodaju
rezervne gume za „migove-21” i „migove-
29”, koje nemamo ve} punih godinu dana,
odgovoreno mi je da su nam nu|ena tri
kompleta tih guma. Besplatno. Ko sada tu
govori istinu, a ko ne, zaista ne znam.

Miroslav Lazanski
(Politika, 15. Maj 2010)
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Za{to na{i vojnici nisu bili 
na paradi u Moskvi

SLU^AJNOST ILI NE[TO
DRUGO



[ta treba znati o Suncu? Sunce je odu-
vek pojam svetla, topline i `ivota,
jednom re~ju kosmi~ki dar. Iako na

Zemqu dospeva samo mali deo Sun~evog
zra~ewa, Sunce je izvor `ivota i energije
za sva `iva bi}a na woj.

Posledwih decenija statusni simbol
je i preplanulost, znak zdravog i lepog
tela, mada medicinski stru~waci redovno
upozoravaju na opasnosti koje donosi izla-
gawe Suncu. I pored stalnog upozorewa,
znaju}i da Sunce ima i pozitivan u~inak
(podsti~e stvarawe vitamina D, dobro
raspolo`ewe, pove}ava vitalnost i re-
laksaciju), mnogi qudi i daqe nekon-
trolisano izla`u telo Suncu, što dovodi
do trajnih ošte}ewa na ko`i. Štetnom de-
lovawu na ko`u, kako isti~u stru~waci iz
Batutovog insituta za zdravqe, dodatno
doprinosi i globalno zagrevawe, pojava
ozonskih rupa i poja~ano sun~evo zra~ewe
ili insolacija. Sunce emituje veliki i
kontinuirani spektar elektromagnetnih
(EM) zraka. Delovi spektra zna~ajnih za
fotobiologiju su svega 5 odsto ultravio-
letnih zraka (UV) koje ne mo`emo reg-
istrovati našim ~ulima, 39 odsto pripada
vidqivoj svetlosti (VS) i 56 odsto pripa-
da infracrvenim zracima (IC). 

Prolaze}i kroz atmosferu, sun~evi
zraci stupaju u interakciju sa wom,
zra~ewe se pri tome apsorbuje, rasipa,
prenosi i slabi. Oko 1/3 energije zra~ewa
apsorbuje ozonski omota~ i kapqice vode.
Apsorpcija je naro~ito efikasna za ta-
lasne du`ine 100-290 nm, velika energija,
koji su delimi~no krivi za nastanak kar-
cinoma ko`e.

Delovawem na }elije ko`e UV zraci
mogu dovesti do nastanka alergija na
Sunce, ubrzanog starewa ko`e, gubitka
elasti~nosti, a u krajwem slu~aju i do ra-
ka ko`e. Prema mnogim istra`ivawima UV
zraci su direktno odgovorni za nastanak
najozbiqnije vrste maligniteta ko`e -
melanoma. Zato lica sa velikim brojem
mlade`a moraju biti posebno oprezna pri
izlagawu suncu, odnosno za wih vredi ne
sun~ati se i koristiti kreme sa visokim
zaštitnim faktorom uz obavezno nošewe
majica, šešira sa širim obodom (ka~keta)
i sun~anih nao~ara. Uz to moraju se re-
dovno podvrgavati dermatološkom pregle-
du, odnosno preventivnom operativnom za-
hvatu mlade`a koji zadovoqavaju kriteri-
jum atipi~nih. Naime, samo blagovremenim
odstrawewem (uz histološku obradu)
atipi~nih mlade`a uklawa se podloga iz
koje se kasnije u `ivotu mo`e razviti
melanom, a dešava se da se u odre|enim
slu~ajevima otkriju i po~etni stadijum
melanoma koji je u potpunosti izle~iv. UV
zra~ewe se kao vešta~ki izvor zra~ewa
koristi u terapiji (fototerapija)
razli~itih ko`nih bolesti; npr. psorijaze,

atopijskog dermatitisa, kontaktnog
alergijskog dermatitisa, a u kombinaciji
sa nekim lekovima za le~ewe odre|enih
tipova limfoma ko`e.

Razli~iti tipovi ko`e

Prema osetqivosti ko`e na sun~ane
opekotine, qude delimo na ~etiri fototi-
pa:

FOTOTIP 1 - Odnosi se na vrlo os-
etqivu ko`u, pege, crvenu ili plavu kosu
te plave ili zelene o~i. Ovaj tip ko`e
nikada ne potamni i uvek izgori. Zbog
smawene pigmentacije nivo otpornosti na
opekotine izrazito je niska, pa ko`a
po~iwe reagovati ja~im crvenilom ve} de-
setak minuta nakon izlagawa suncu.
Ovakav fototip ko`e ima oko 2 odsto pop-
ulacije.

FOTOTIP 2 - Ozna~ava svetlu put
sklonu nastanku pega leti i plavu kosu.
Pigmentacija je vrlo slaba pa je ko`a
sklona opekotinama. Bez odgovaraju}e za-
štite opekotine se javqaju ve} nakon de-
set do dvadeset minuta izlagawa suncu.
Preporu~eno vreme izlagawa suncu bez za-
štitnih sredstava je do dvadeset minuta,
a ina~e bi trebali koristiti zaštitni
faktor 15. Ovaj tip ko`e ima oko 12 odsto
populacije.

FOTOTIP 3 Sredwe svetla ko`a,
tamnija ili tamna kosa i svetlosme|e o~i.
Iako je zbog dobre pigmentacije ovaj tip
ko`e mawe osetqiv na opekotine, bez za-
štite mo`e zadobiti opekotine nakon po-
la sata izlagawa suncu. Ovo je na~eš}i tip
ko`e, prisutan je kod oko 78 odsto popu-
lacije.

FOTOTIP 4 - Ozna~ava tamni fo-
totip (mediteranski tip), tj. tamniju ko`u,
(maslinasta put) i kosu. Zbog ja~eg pigmen-
ta ovaj tip ko`e razvija opekotine nakon
45 minuta izlagawa suncu. Savetuje se ko-
riš}ewe krema sa faktorom zaštite 6.
Ima ga 8 odsto populacije.

Štetnosti sun~evog zra~ewa

Ošte}ewe ko`e po~iwe ve} sa prvim
izlagawem suncu i kumulativnog je karak-
tera, pa zato nikada nije dovoqno rano za
zaštitu deteta od negativnog uticaja
sun~eva zra~ewa.

De~ija ko`a je osetqiva na sunce i
lakše izgori nego ko`a odraslih. Zato de-
cu do 6 meseci ne bi uopšte trebalo izla-
gati suncu a stariju od 6 meseci treba za-
štiti prikladnom ode}om, kapama,
šeširi}ima i sredstvima za zaštitu od
sunca namewenu deci, koja apsorbuju i
spre~avaju prodor UV zraka na ko`u.
Ošte}ewa od sunca mogu biti akutna i
hroni~na. Akutno ošte}ewe ko`e od UV
zra~ewa manifestuje se pojavom crvenila
razli~itog intenziteta (opekotine), a
hroni~na ošte}ewa odnose se na kumula-
tivno ošte}ewe, koje se kasnije manifes-
tuje prevremenim starewem ko`e, pojavom
prekanceroza i karcinoma, odnosno
melanoma ko`e. Kod direktnog izlagawa
suncu dolazi do slabqewa imunog sistema
u nekim slu~ajevima stvarawa i katarakte
oka. 

Ono što vas još mo`e zadesiti jeste
i alergija na sunce koju }e te lako prepoz-
nati po crvenom osipu na ko`i i neugodnom
peckawu, obi~no u podru~ju dekoltea ili
ruku, jer su ti delovi najviše izlo`eni
suncu.

Kako se pametno sun~ati?

Zbog veoma štetnog dejstva, sunce je
najboqe izbegavati u periodu izme|u 11 i
17 ~asova uz koriš}ewe preparata za
sun~awe sa visokim faktorom zaštite. Na
ko`u se nanose 30 do 60 minuta pre izlas-
ka na sunce (kremovi, losioni ili uqa sa
UVB i UVA filterom), a svakako treba
voditi ra~una da se vodom ispiraju sa
ko`e pa je nakon intenzivnog znojewa ili
kupawa neophodno opet namazati ko`u.
Naime, ako vam je ina~e potrebno 15 minu-
ta da pocrvenite, krema sa zaštitnim fak-
torom 20 omogu}i}e vam da na suncu os-
tanete ~itavih 5 sati da bi se to desilo.
Ukoliko ste na moru ili ~esto boravite u
vodi, koristite vodootporne kreme ~ime
bi vaše telo bilo zašti}eno 40 i više
minuta u vodi, jer se sun~evi zraci prela-
maju i prolaze ~ak i kroz vodu. Budite
pa`qivi i kada je obla~no, jer UV zraci
prodiru kroz oblake pa mo`ete izgoreti, a
da to i ne osetite.
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^aslav Anti} 

Zaštita od prekomernog
sun~evog zra~ewa

BLAGOTVORNI 
I [TETNI ZRACI

IZLET U JAGODINU
(10. 6. 2010)

Udru`ewe vojnih penzionera - Vo`dovac, u saradwi sa firmom
,,Vitarelax“, pozivaju Vas na izlet u Jagodinu.

Izletniku nudimo:

• prevoz • ru~ak u hotelu „Jagodina“ • karticu za merewe stresa
• besplatnu tombolu • u~estvovawe u velikoj nagradnoj igri

• ulaznice za muzej voštanih figura
Cena aran`mana je 800 dinara

Polazak izletnika je u osam ~asova ispred Tr`nog centra Bawica.
Prijava i uplata: Bulevar oslobo|ewa 96 (tel: 3983-786) ili Radmilo

Milosavqevi} (tel: 2663-924; mob: 063/75-81-395)



POVRA]AJ 
NAPLA]ENE 
NAKNADE

Udru`ewe vojnih penzionera Srbije, 16.
aprila ove godine, uputilo je Poštanskoj
štedionici zahtev za obustavqawe na-

plate provizije od jedan odsto korisnicima
vojne penzije na ~iji teku}i ra~un pristi`u
bezgotovinske uplate na osnovu prinudne na-
plate. 

U dopisu je, izme|u ostalog, navedeno:
„Po~ev od kraja 2008. godine na ovamo,

na teku}e ra~une korisnika vojne penzije kod
te Banke pristi`u bezgotovinske uplate ko-
je vrši Narodna banka Srbije - Direkcija za
registre i prinudnu naplatu - Odeqewe za
prinudnu naplatu - Odsek za prijem osnova i
naloga prinudne naplate a na teret sredsta-
va Fonda za socijalno osigurawe vojnih osi-
guranika. Te prinudne naplate, odnosno bez-
gotovinske uplate se vrše na osnovu sudskih
odluka kojima je korisnicima vojne penzije
dosu|ena isplata zakinutog dela pripadaju-
}e penzije u periodu od 1. avgusta 2004. godi-
ne do 30. novembra 2007. godine. Dosu|eni iz-
nosi (glavnica i kamata) su iskazani i upla-
}eni za svaki mesec posebno, a odvojeno su,
kao jedan iznos, iskazani dosu|eni parni~ni
troškovi.

Budu}i da su navedene bezgotovinske
uplate isplata dela penzije, one ne podle-
`u naplati provizije, pa tra`imo da tu pro-
viziju (1 odsto) ne napla}ujete u budu}e.

Istovremeno, tra`imo da do sada na-
pla}ene provizije vratite, odnosno uplati-
te na teku}e ra~une odnosnih lica. Ovo, po
mogu}stvu, bez podnošewa pojedina~nih zah-
teva, a ako su ti zahtevi neophodni da se kao
validan osnov prihvati vaš mese~ni iz-

veštaj o stawu - kretawu na teku}em ra~unu
odnosnog lica u kome su  te uplate iskazane,
bez prilagawa fotokopije izvršnog naslova
(rešewa o prinudnoj naplati).

Molimo za što hitnije obaveštewe o
vašem stavu po napred navedenom.“

Iz Banke „Poštanska štedionica“,
A.D. Sektora za poslove sa stanovništvom,
6. maja ove godine, stigao je slede}i odgovor:

„Na osnovu Vašeg dopisa od 16. aprila
2010. godine, a u vezi napla}ene naknade po
teku}im ra~unima za uplate dela penzija ko-
je su vaši ~lanovi ostvarili sudskim putem,
obaveštavamo Vas o slede}em:

Na osnovu Ugovora o isplati penzija i
ostalih li~nih primawa koji je Banka
Poštanska štedionica, a.d. Beograd za-
kqu~ila sa Fondom za socijalno osigurawe
vojnih osiguranika, Banka otvara teku}e ra-
~une korisnicima vojnih penzija. Za sve
uplate ~iji je osnov uplate penzija ili osta-
la li~na primawa, Banka ne obra~unava i ne
napla}uje naknadu 

Za bezgotovinske uplate na teku}e ra-
~une, ~iji osnov uplate nisu zarade, penzije
ili druga li~na primawa, Banka Poštanska
štedionica.a.d. , u skladu sa Zakonom o plat-
nom prometu i Tarifom naknada za usluge ko-
je vrši Banka Poštanska štedionica,a.d.
Beograd, Odeqak 1.2. Poslovi teku}ih ra~u-
na gra|ana - 1.2.1.Fizi~ka lica, stav koji gla-
si „vanredne bezgotovinske uplate „ napla-
}uje naknadu od jedan odsto na iznos upla}e-
nih sredstava.

Uplatilac prilikom popuwavawa Na-
loga za prenos (obrazac platnog prometa
br.Z) u odre|enim poqima unosi podatke ko-
ji odre|uju „svrhu i šifru uplate“ sredsta-
va. Na osnovu unetih podataka na Nalogu za
prenos Banka vrši kwi`ewe sredstava na
partije teku}e ra~une korisnika.

Prilikom prenosa sredstava koja se od-
nose na primawa korisnika vojnih penzija ko-
ja su ostvarena prinudnim sudskim putem,
Banci su dostavqeni Nalozi za prenos sa po-
dacima koji se ne odnose na uplate li~nih
primawa. Nalogodavac je popunio Naloge za
prenos sa slede}im podacima: u poqu
„Šifra pla}awa“ platnog prometa - unet je
podatak 290 koji ozna~ava „druge transakci-
je“ koje nisu li~na primawa, a u poqu „Svrhe
pla}awa“ unet je numeri~ki podatak iz koga
se ne mo`e utvrditi osnov uplate, odnosno
da su u pitawu li~na primawa. Predmetne
Naloge za uplatu Banka je prokwi`ila na te-
ku}e ra~une u skladu sa „Tarifom naknada za
usluge koje vrši Banka“ i obra~unala nakna-
du od 1 odsto na iznos upla}enih sredstava.

Banka }e postupiti po Vašem zahtevu
za povra}aj sredstava po osnovu obra~unate
naknade za predmetne uplate. Za sprovo|ewe
postupka stornirawa iznosa naknada potreb-
no je da nam dostavite spisak svih korisnika
sa brojevima teku}ih ra~una za koje je iz-
vršena uplata dela penzija koje su ostvari-
li sudskim putem. Korisnici mogu podneti i
pojedina~ne zahteve Banci za stornirawe
predmetne naknade dostavqawem fotokopi-
je rešewa o prinudnoj naplati.“

Dobivši ovaj odgovor iz Poštanske
štedionice, Udru`ewe je o tome obavestilo
sve opštinske i gradske odbore UVPS. S. M.
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Prodajem ku}u u Pirotu
U centru Pirota povoqno prodajem

1/2 ku}e sa posebnim ulazom koja se
sastoji od trosobnog konfornog stana
na spratu sa dvori{tem i pomo}nim
prostorijama. Zvati od 16 do 20
~asova. Tel.011/164-464

USLUGE VEZANE 
ZA SAHRANU

PREKO UDRU@EWA

Ukoliko koristite usluge u vezi sahra-
ne preko Udru`enja vojnih penzionera
Srbije trebalo bi da znate da usluge

mogu koristiti ~lanovi UVPS, ~lanovi
wihovih porodica, kao i svi ostali vojni
osiguranici.

Preko Udru`ewa mogu se dobiti
kompletne usluge vezane za sahranu:

-organizacija i zakazivanje termina
za sahranu ili kremaciju,

-upis u mati~nu kwigu umrlih,
-sprovodnica za prenos pokojnika,
-{tampawe posmrtnih plakata,
-prodaja pogrebne opreme,
-prevoz pokojnika,
-organizacija vojnih po~asti,
-pomo} oko sre|ivawa dokumenata

pre i posle sahrane radi regulisanja pra-
va ~lanova porodice posle smrti vojnog
osiguranika,

-besplatan dolazak u stan porodice
preminulog radi dogovora.

Sve dodatne informacije mogu se
dobiti u mesnim i op{tinskim organiza-
cijama UVPS ili direktno na tel.
011/3181-812 ili na mob. 064/1660-423

UVA@EN ZAHTEV UVPS
Po dobijawu odgovora iz Poštan-

ske štedionice, Udru`ewe je o tome
obavestilo sve opštinske i gradske od-
bore UVPS:

„Po saznawu da Banka poštanska
štedionica napla}uje jedan odsto pro-
vizije na bezgotovinske uplate po iz-
vršenim presudama zbog zakinutog de-
la penzije u periodu od 1. 8. 2004. do 30.
11. 2007. godine, obratili smo se nave-
denoj Banci zahtevom da tu proviziju ne
napla}uju, a ve} napla}ene iznose vra-
te. Naš zahtev je uva`en, tako da Banka
PŠ proviziju više ne}e napla}ivati, a
ve} napla}ene iznose provizije }e vra-
titi.

Povra}aj napla}ene provizije se
mo`e ostvariti podnošewem pojedi-
na~nih zahteva, uz prilagawe fotoko-
pije rešewa o prinudnoj naplati, ili
centralizovano na osnovu spiska ošte-
}enih lica, koji bi Banci PŠ dostavi-
lo ovo Udru`ewe.

Radi sa~iwavawa napred navede-
nog spiska i wegovog dostavqawa banci
PŠ, potrebno je da Izvršnom odboru
Glavnog odbora, što je mogu}e pre, do-
stavite ime i prezime i broj teku}eg ra-
~una kod Banke PŠ ~lanova vaše
opštinske organizacije kojima je obus-
tavqena a nije vra}ena navedena pro-
vizija.“

Advokatske usluge

POVOQNIJE ZA KVP

Na osnovu ugovora o poslovnoj
saradwi  na pru`awu  pravne po-
mo}i vojnim penzionerima,  izme-

|u UVPS i QIQANE JAKOVQEVI],
advokata iz Beograda, ulica  ^uburska
br 2 - Zanatski centar „Pejton“,  i STA-
NOJKA MIHAJLOVI]A, advokata iz
Beograda, Bulevar Zorana \in|i}a br.
76/28,  ovi advokati }e za potrebe voj-
nih penzionera Srbije obavqati sle-
de}e pravne poslove:

1.najmawe jednom sedmi~no, i to
advokat Qiqana Jakovqevi}  sredom,
a advokat Stanojko Mihajlovi} pet-
kom, od 17 do 19 ~asova, u svoj advokat-
skoj kancelariji  dava}e  vojnim pen-
zionerima besplatne pravne savete, u
postupku;      

2. u postupku pred sudovima i dr-
`avnim organima Republike Srbije
radi ostvarivawa  propisima us-
tanovqenih  prava,  naro~ito u obla-
sti penzijsko-invalidskog i zdrav-
stvenog osigurawa i stambenog
obezbe|ewa, vojnim penzionerima pru-
`a}e  sve  pravne usluge, kao što su:
sastavqawe tu`bi odnosno zahteva i
prijava u gra|anskim, krivi~nim i
upravnim stvarima i podnesaka u vezi
toga; zastupawe na raspravama -ro-
~ištima i glavnim pretresima; ula-
gawe redovnih i vanrednih pravnih
lekova; sastavqawe zaveštavawa  i
ugovora o do`ivotnom izdr`avawu;
sa~iwavawe  odgovora, kao i
obavqawe drugih pravnih poslova.

Advokati  }e poslove navedene
pod rednim brojem  2.  napla}ivati od
vojnog penzionera - korisnika usluge
prilikom preuzimawa pravne radwe i
po ceni od 80 odsto (osamdeset odsto),
va`e}e advokatske tarife za odnosnu
pravnu uslugu - radwu.



standardima zaga|ena, mora}emo da je
izvadimo iz korita, operemo, osušimo,
nafajtamo, ispeglamo i ponovo vratimo
u wen tok. Da bismo ušli u Evropu,
mora}emo o svom trošku da podignemo
ponovo sve srušene mostove koje nam je
Evropa izbombardovala, jer kakva je to
dr`ava bez mostova?

Oni politi~ari i vojnici, optu`eni
za ratne zlo~ine, mora}e sami da
pla}aju svoje zatvorske ~uvare i da o
svom trošku popravqaju lisice na
rukama ako se pokvare.

Kada izru~imo sve generale koje
Evropa tra`i od nas, pre}i }emo na
izru~ivawe Miloša Obili}a, Hajduk
Veqka, Kara|or|a, kneza Miloša,
Gavrila Principa i ostalih, jer ratni
zlo~ini nikada ne zastarevaju.

^im to sve obavimo ispuni}emo
najve}i broj uslova za ulazak u Evropsku
zajednicu. Do tada, smatra}u da nisam
ro|en u Evropi, ve} u Maloj Aziji.

Ipak, Srbi ne bi bili Srbi kad ne bi
dosko~ili Evropi. Ne ra~unaju}i vas,
koji ~itate ove redove, a ve} `ivite
tamo, niko izgleda nije primetio da
postoje Srbi koji su zvani~no ~lanovi
Evropske zajednice.

To su Lu`i~ki Srbi i ne}e da se hvale
tim da ih ne bi izbacili iz evropskog
raja i vratili ovamo, kod nas.

NA KUKOVO LETO
Momo Kapor

Celog svog `ivota verovao sam da sam
ro|en u Evropi i da u woj `ivim, sve do
pre desetak godina kada se ispostavilo
da tek treba da u|em u wu. 

U vreme moje mladosti nije bilo ni
najmawe varoši kod nas koja nije imala
kafanu "Evropa".

Bila je to obi~no najotmenija kafana
u gradu, ali kafa u woj je bila turska,
baš kao i u ostalima, patos olajisan, a
zidovi ~a|avi od pe}i koja se dimila. 

A u svakoj palanci postojao je "Salon
d'Pari" - kroja~ka radwa za šivewe
odela po meri, u kojoj su na sto~i}ima
venuli francuski modni ~asopisi stari
nekoliko godina. Bili smo svet i
verovali smo da nas Evropa obo`ava
još od onog vremena kada su nakon
završetka Kosovske bitke, veruju}i da
smo pobedili, zvonila zvona Notr Dama.

Zvone zvona Manasije,
Notr Dam, Notr Dam,
Kuda ideš Tanasije?
Otkud znam, otkud znam...

Sada najzad znamo kuda idemo. Idemo
u Evropu, baš kao one tri sestre Antona
Pavlovi~a ^ehova, koje `ive u zabitoj
provinciji neprestano uzdišu}i: "U
Moskvu, u Moskvu!"

Ali, baš zbog toga što smo naivno
verovali da smo oduvek u Evropi, a
ispostavilo se da to nije ta~no, nismo
se ni ozbiqno pripremili da u|emo u
wu. 

Evropa nam je, naime, postavila
seriju tekstova i zadataka, a pod
wihovom te`inom iš~ezle su i
posledwe kafane sa wenim zvu~nim
nazivom i više retko ko šije odela po
meri u salonima d'Pari, koji su u
izlozima obi~no imali Ajfelovu kulu,
koju je neki lokalni genije sagradio od
palidrvaca iz šibica.

Najpre, Evropa nas ne}e primiti na
svoju kartu ako i daqe budemo srkali
~orbu i `vakali ~a~kalice posle jela;
druga stvar, nema nam odlaska na
spavawe, u Evropi, ako pre toga ne
operemo noge.

Moramo, tako|e, i da ostavimo
pušewe (jer je tamo, uglavnom,
zabraweno). Istina, umesto pušewa,
koje je strašno štetno po zdravqe,
mora}emo, kao i ostali Evropqani, da
pre|emo na šmrkawe kokaina i
fiksawe heroinom.

Uz to, krastavci koje budemo gajili
mora}e da budu svi iste veli~ine i da
ne budu zakrivqeni kao, što narod
ka`e, ona stvar. Što se ti~e paradajza,
mora}e da bude mnogo lepši i
pravilnijeg oblika nego što je naš, ali
}e, tako|e, biti potrebno da potpuno
izgubi svoj ukus i da po~ne da li~i na
diwu, bananu ili na ohla|enu hrenovku.

Što se ti~e Save, koja je po evropskim
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Misli, izreke,
poslovice, mudrosti

Branislav Nu{i}

• Brak je pismo koje je interesantno
samo dok je zatvoreno.

• Mr`wa onih koji su zli nije
toliko opasna kao wihovo
prijateqstvo.

• Brak je jedna od retkih
istorijskih pojava kod koje se osvaja~
pot~iwava osvojenome.

• Pravda je qudima, ~esto, te`a od
nepravde.

• Beski~mewak je u po~etku samo
gmizao. Uspev{i se, po~eo je da sik}e.

• Brak ~ini troje: qubav, poverewe
i strpqewe.

• ^ir na `eludcu je zarazna bolest.
Oni koji ve} imaju ~ireve stvaraju ih
drugima.

• Karijeristi ne ostavqaju nikakav
trag za sobom, osim biv{ih prijateqa.

• Znawe ima granice, dok neznawe
ih nema.

Mo`e se radi sukwe preskakati
plot, ali se to, ni u kom slu~aju, ne
mo`e ~initi u sukwi.

• Prvi poqubac do|e mu kao neka
mala matura, posle koje se prelazi u

vi{e razrede, gde se u~i vi{a
matematika qubavi sa svim poznatim i
nepoznatim koli~inama.

Ivo Andri}

• Najve}a budala nije onaj koji ne
umije da ~ita, nego onaj koji misli da je
sve ono {to pro~ita istina. 

• Qudi koji sami ne rade i ne
preduzimaju ni{ta u `ivotu lako gube
strpqewe i padaju u pogre{ke kad sude
o tu|em radu.

• Ovaj svet u kom `ivimo tako je
sazdan da je onaj koji se pla{i ve}
izgubqen.

• Vrlo rano sam saznao da svaki
minut `ivota mo`e biti te`ak koliko
i `ivot ceo.

• Qudi male pameti retko se trude
da ne budu dosadni.

• Mir i spokojstvo, jedina su dobra
i najve}e dostojanstvo skromnih
sudbina i bezimenih qudi.

• Sladostrasnici, kad `ivot ~ula
protutwi i sagori, ostaju mra~ni, gorki
i te{ki sebi i drugima.

Du{ko Radovi}

• Ko prvi devojci wegova devojka.
Ko posledwi devojci, wegova `ena.

• Hrabri mu{karci treskaju
vratima kad dolaze u ku}u, a kukavice
samo kad odlaze.

• Volite se kad niste zajedno. To je
prava qubav. Ko ume da voli samo kad
je zajedno, tad ne pravi pitawe 
s kim je.

• Bio je niko i ni{ta, sad je niko i
ne{to.

• Istine su sve glasnije, jer su oni
koji treba da ih ~uvaju sve stariji.

Jovan Du~i} 

• U braku `ena tra`i sve {to joj se
dopada i uzme sve {to mo`e oteti.

• Lepa je svaka `ena osim one koja
misli da to nije, i one koja misli da
jeste.

• @ene ne znaju da po{tuju, nego da
vole. Stoga one ne tra`e ni da vi wih
po{tujete, nego da ih volite.

• Kao glad, ni qubav nema o~iju,
ali qubomora nema pameti.

• Qubav je ~ak i herojstvo, jer
tra`i `rtve.

• Mladost i qubav, to je sve {to
`ivot ima.

• Postoji ludilo qubavi, ali ne i
mudrost qubavi.


